
توسطسازمانامورمالیاتیانجاممیشود
 پاسخگویی مالیاتی به فعالان اقتصادی 

در اتاق اصناف
دستیار مردمی سازی رئیس ســازمان امور مالیاتی با بیان این که تلاش 
سازمان امور مالیاتی در جهت تعامل با مودیان و مردم بوده است، تصریح 
کرد: میزهای خدمت در اتاق اصناف برای اولین بــار و به طور معمول در 
دل بازار شکل گرفت و بهترین نیروهای ســازمان امور مالیاتی در اختیار 

مودیان در بخش میز خدمت قرار گرفتند تا از آن ها سوال بپرسند.
 بهره مندی از یک نظام مالیاتی قوی، دقیق و هوشــمند از مشخصه های 
بارز کشــورهای توسعه یافته اســت. مالیات در کشــورهای پیشرفته از 
اهمیت بالایی برخوردار است و نقش قابل توجهی در تأمین بودجه مورد 
نیاز کشــور دارد. بر اثر اقداماتی که در این زمینه طی سالیان اخیر صورت 
گرفت، درآمدهای مالیاتی دولت تا حد قابل توجهی افزایش یافت. از این 
درآمدها در بخش های مختلف مانند بهداشــت و درمــان و ارائه خدمات 
بهتر به مردم استفاده شد و شاخص مردمی ســازی امور در سازمان امور 
مالیاتی تقویت شــد. در این چارچوب، نشــاندار کردن مالیات ها صورت 
گرفت. به نحوی که مودیان مالیاتی توانســتند محــل مصرف مالیات را 
مشخص کنند. از ســوی دیگر، در بســتر تبصره ماده ۱۰۰ شرایط برای 
پرداخت اقســاطی مالیات فراهم شد. از ســوی دیگر میزهای خدمت در 
اتاق اصنــاف برای اولین بار و بــه طور معمول در دل بازار شــکل گرفت، 
حمید بهزادی بخش، دســتیار رئیس ســازمان امور مالیاتی در خصوص 
اقدامات صورت گرفتــه در زمینه میزهــای خدمت تصریــح کرد: قبلًا 
میزهای خدمت فقط در بازار و در ســازمان امور مالیاتی انجام می شــد. 
صحبتی با اتاق اصناف تهران داشــتیم که میزهای خدمت در اتحادیه ها 

برگزار شود. آن ها نیز از این طرح بسیار استقبال کردند. 
وی ادامــه داد: با توجه به اقداماتــی که صورت گرفت، افــرادی که برای 
استفاده از فرم تبصره ماده ۱۰۰ مشکل داشتند و نمی توانستند اظهارنامه 
را پر کنند، مشــاوره دریافت کردند. به عبارت دیگــر، مودیانی که در این 
زمینه نیاز بــه کمک دارند، بــه اتحادیه مراجعه می کنند و یک مشــاور 

مالیاتی در کنارشان هست که به آنها خدمات و مشاوره بدهد.
دستیار رئیس ســازمان امور مالیاتی در مردمی ســازی امور خاطرنشان 
کرد: مشــاورانی که در کنار مودیــان قرار می گیرنــد و در قالب میزهای 
خدمت به مودیان مشــاوره می دهند، جزو مدیران ارشــد سازمان امور 
مالیاتی هستند و از سطح آگاهی و تخصص بالایی برخوردارند. بنابراین، 
بهترین نیروهای ســازمان امور مالیاتی در اختیار مودیان هســتند تا از 

آن ها سوال بپرسند.
بهزادی گفت: اتحادیه ها بــه عنوان حلقه های میانی تعریف شــدند و به 
عنوان واسط ســازمان امور مالیاتی و مودیان عمل کردند. در حال حاضر 
حدود ۳۵ اتحادیــه داریم که در آن ها میزهای خدمت برگزار می شــود و 

مشاوران سازمان امور مالیاتی به مودیان مشورت می دهند.
وی ادامه داد: این میزان از ارائه خدمات را در دو نسخه نیز در مرکز بازار هم 
برگزار کردیم. در مسجد امام و هیئت امنای بازار این کار انجام شد. کسبه 
بازار می توانند بــه این میزهای خدمت مراجعه کنند و مشــورت بگیرند. 
اســتقبال خوبی از این طرح شــد و کارها به خوبی پیش رفت. افرادی از 
کارشناسان شــرکت بله نیز در این بخش ها مستقر شدند و مشورت های 

لازم برای استفاده از پلتفرم بله نیز به مودیان داده شد. 
به گفته دســتیار رئیس ســازمان امور مالیاتی در حوزه مردمی سازی، 
ســازمان مورد بحث کارنامه قابــل قبولی در حوزه مردمی ســازی امور 
دریافت می کند. مردمی سازی، فریب دادن مردم نیست. بلکه ایجاد بستر 
واقعی برای مشارکت مردم در فرآیند حکمرانی مالیاتی است. این رویکرد 
که مردم را در اقتصاد مشــارکت دهیم و آن ها را فریب ندهیم، معنی تام و 

تمام مردمی سازی اقتصاد است.

مالیات رییساتحادیهطلا:

وشان مشکل مالیاتی ندارند طلافر
خریدار  رییــس اتحادیه طــلا و جواهر 
تهران گفت: فرار مالیاتــی در همه صنوف 
وجود دارد، اما در صنف طلا بسیار کم است. 
در این صنف هیچ مشــکل مالیاتی نداریم و 

جزو اصناف شفاف هستیم.
 نادر بذرافشان رئیس اتحادیه طلا، جواهر، 
نقره و سکه تهران امروز سه شنبه در نشست 
خبری اظهار کرد: در ۲ سال گذشته حباب 
سکه افزایش شدیدی پیدا کرده است؛ برای 
همین مساله جلســه هایی با بانک مرکزی 
داشــتیم که از ظرفیت این صنف در ضرب 
ســکه و ســرمایه گذاری اســتفاده کنند. 
حباب هشــت میلیون تومانی سکه توجیه 
اقتصادی ندارد و در صورتی که تخلیه شود 

مردم متضرر خواهند شد.
وی افزود: تولید طلا افزایــش پیدا کرده از 
این رو این صنعــت ظرفیت صادرات را دارد 
و می توانیم از این ظرفیت اســتفاده کنیم و 
به کشــورهای اروپایــی و خاورمیانه، طلا 
صادر کنیم. بــه طور قطع صــادرات طلا، 
ارزآوری و اشــتغال زایی به همــراه خواهد 
داشــت. ســهم صادرات طلای کشورمان 
در سال گذشــته، ۸۰۵ کیلوگرم بوده است 
که ظرفیت افزایش این ســهم وجود دارد. 
برخی از کشورها از جمله ترکیه در سال های 
گذشــته از مــا مصنوعات طــلا خریداری 
می کردند، اما اکنون دولــت ترکیه بر روی 
این حوزه فعالیت را شــروع کرده و صادرات 

داشته است.
رئیس اتحادیــه طلا، جواهر، نقره و ســکه 
تهران، با اشاره به مالیات ابرازی طلافروشان 
گفت: بخشــی از تولیدی هــای این صنف، 
معــاف از مالیات هســتند، امــا میانگین 
مالیات این صنف از ۱۲ میلیون تومان برای 
واحدهای کوچک تا چندین میلیارد تومان 

برای شرکت های فعال و بزرگ است.
وی درباره فــرار مالیاتی اضافه کــرد: فرار 

مالیاتی در همه صنوف وجــود دارد، اما در 
صنف طلا بسیار کم است. در این صنف هیچ 
مشکل مالیاتی نداریم و جزو اصنافی بودیم 

که شفاف هستیم.
بذرافشان از پیوســتن ۶۵ درصد صنف طلا 
به ســامانه مودیان خبر داد و گفت: اعضای 
این اتحادیه در ســامانه ثبت نام کرده اند و 
مشــکلی با پرداختن مالیات حقه بر اساس 

فعالیت و گردش مالی نداریم.
به گفته رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران، 
چندی پیش این هجمــه را وارد کردند که 
طلافروشــان می خواهند همچون پزشکان 
از پرداخت مالیات فــرار کنند؛ این درحالی 
است که ما هیچ مشــکل مالیاتی نداریم و با 
توجه به مشــخص بودن قیمت روز طلا در 
سایت اتحادیه و بســیاری دیگر از سایت ها 
و اعلام روش های درســت محاسبه قیمت 

طلا، بارها توســط خود اتحادیه اعلام شده 
است.

رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران در ادامه 
اظهار کرد: شــمش طلا به عنوان مواد اولیه 
برای تولید ما نیاز است که قبلًا در این بخش 
کمبود داشتیم اما زمانی که مرکز مبادله ارز 
و طلا زیرمجموعــه بانک مرکزی راه اندازی 
شد، مشکل کمبود شمش حل و بازار شفاف 
شــد. قبل از راه اندازی مرکز مبادله، شمش 
طلا وارد کشــور و قاچاق می شد و شفافیت 

در این عرصه وجود نداشت.
بذرافشان با بیان اینکه تولید طلا حدود ۳۰ 
درصد با کاهش مواجه شــده است، افزود: 
نمایندگان خانه ملت و همچنین دولت باید 
رویکرد خود را نســبت به این صنف تغییر 
دهند، تصمیمات باید یه صورت کارشناسی 
گرفته شود، همکاران ما نگران هستند. یک 

نگرانی این است اگر در سامانه تجارت ثبت 
نام کنند آیا مالیات بر عایدی ســرمایه برای 
آن ها لحاظ نمی شود؟ در حاضر واحدهای 
تولیدی ما دچار مشــکل شــده اند. حدود 
۸۰ درصد همکاران مــا واحدهای اجاره ای 
دارند علاوه بر این هزینه پرسنل دارند باید 

مشکلات این واحدها هم دیده شود.
وی با اشــاره به اینکه اتحادیه طلا از ســال 
۱۳۴۰ شــروع به کار کرده اســت، گفت: 
۲ هزار واحد تولیدی طــلا و ۲ هزار و ۵۰۰ 
ویزیتور طــلا داریم. همچنیــن ۷۰ درصد 

واحدهای این صنف اجاره ای است.
ایــن مقــام صنفــی همچنیــن از مردم 
درخواست کرد نسبت به خرید طلا از فضای 
مجازی دقت کنند چراکه فــروش طلا در 
فضای مجازی از لحاظ تقلبی و اســتاندارد 

مشکلاتی برای مردم به وجود آورده است.

بذرافشــان تاکید کرد: مــردم بدون اطلاع 
وارد این فضاها می شوند و آسیب می بینند، 
اتحادیه طلا اکنون اجرت طلا با تنوع مدل 
را ارائه می کند که در قیمــت پایین عرضه 
می شود و دارای کدهای اســتاندارد است. 
همچنین مردم از هویــت واحد صنفی طلا 
مطلع شوند و این حق مردم است که جواز را 
مشــاهده کرده و فاکتور طلا دریافت کنند؛ 
اینکه ســکه را از طلافروشــان خریداری 
نکنند و از مراکز عرضه ســکه بــا وکیوم و 

هولوگرام همان مرکز خرید کنند.
وی با اشــاره به ممنوعیت فــروش طلای 
دســت دوم، گفت: در دهه گذشته گرایش 
مردم به ســمت طلای دســت دوم بود که 
منجر به آســیب در حــوزه تولیدکنندگان 
طلا شــده بود؛ در همین راســتا جلســه با 
وزارتخانه هــای مربوطه برگــزار کردیم، 
یک ماه گذشــته در اطلاعیه ای حذف کد 
آیسیک فروش طلای مســتعمل از سامانه 
نوین اصناف اعلام و مقرر شــد تا این کد به 
صورت رسمی حذف شود. قرار شده طلای 
دست دوم جمع آوری شــود که البته هنوز 

به طور رسمی به واحدها ابلاغ نشده است.
این مقام صنفــی در ادامه ضمــن انتقاد از 
قوانین متعــدد، اظهار کرد: تعــدد قوانین 
و الزامات آنها ســبب شــده که همکاران ما 
نســبت به فعالیت اقتصادی آرامش خاطر 
نداشته باشند که منجر به اعتراض هم شد؛ 
یکبار در همان ابتدا الزام به ثبت معاملات در 
سامانه جامع تجارت در دی ماه سال گذشته 
و یک بار هم در اردیبهشت ماه امسال اقدام 
به تعطیلی واحدهــای خود کردنــد که با 
اصلاحاتی که صورت گرفت و با درخواست 
اتحادیه، فعالیت بازار از ســر گرفته شد اما 
همچنان واحدهای صنفی همکار ما نه تنها 
همچنان دغدغه داشته، که همچنان دارای 

ابهام هم هستند.
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دردیدارنمایندگاناهلتسنندرمجلس
 پزشکیان: اولویت در چینش کابینه 

با افراد قائل به بهره گیری از ظرفیت ها است

 ممنوعیت استفاده از نرم افزارهای چینی
وهای امریکا  در خودر

وگاه عقب ماندگی صنایع از ساخت نیر

وتمندان هندی  سرمایه گذاری ثر
ج از مرزهای هند  خار
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نمایش »وی ای آر« و درماندگی آموخته شده
فریال آذری، منتقد تئاتر مارتین ســلیکمن روانشــناس امریکایی نظریه ای 
دارد تحت عنوان »درماندگی آموخته شده« و به شرایطی اشاره می کند که در آن 
افراد بر پایه تجربه گذشته شــان به این نتیجه می رسند که کوشش را با پیشرفت 
مرتبط ندانند و به ایــن جمع بندی می رســند که اگر هــر کاری انجام دهند به 

موفقیت دست پیدا نمی کنند.
 این باور یک پیامد جدی همراه خود دارد که فرد هرگز برای رهایی از قفسی که در 

آن گرفتار است تلاشی نخواهد کرد.

یادداشت

وشی بلیت هواپیما برخورد شدید با گران فر

صفحه 3

رییس سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای با اشاره 
به تصمیم ستاد مرکزی اربعین از افزایش ۳۰ درصدی 

کرایه های اتوبوس در بازه زمانی اربعین خبر داد.
داریوش امانی رئیس ســازمان راهداری و حمل ونقل 
جاده ای گفت: بیش از ۹۰ درصد جابه جایی بار، مسافر 
و ترانزیت کالا از طریق شبکه راه های کشور و در سایه 
تعامل فعالان خستگی ناپذیر حوزه حمل ونقل جاده ای 

انجام می شود.وی از فعالان این عرصه به عنوان بازوان 
اجرایی سازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای یاد کرد 
و ضمن تقدیر از آنها به رغم مشکلاتی که در حوزه کاری 
خود دارند، گفت: در ایام ســفرهای اربعین نیز باید با 
محوریــت هم افزایی و هم فکری، همــه تلاش خود را 

برای ارائه خدمات شایسته به زائران به کار گیریم.
رئیس ســازمان راهــداری و حمل ونقل جــاده ای به 

تصمیم ســتاد مرکزی اربعیــن مبنی بــر افزایش ۳۰ 
درصدی کرایه ها اشــاره کرد و گفت: اقدامات مناسبی 
در راستای تقویت زیرساخت ها در پایانه ها و محورهای 
منتهی به مرزهای اربعینی انجام شده است.امانی عنوان 
کرد: در این راستا علاوه بر اصلاح نقاط حادثه خیز، عبور 
از گره های ترافیکی و کاهش زمــان معطلی رانندگان، 
اقدامات دیگری مانند ایجاد ۱۵ هزار مترمربع سایبان، 

مه پاش و تونل های ســرد در پایانه هــای مرزی منتهی 
به کشور عراق انجام شده اســت.وی با اشاره به تکمیل 
پایانه برکت در مرز مهــران، افزود: افزایش خوابگاه های 
رانندگان، توسعه سایبان ها، ســرویس های بهداشتی 
و آب ســردکن ها از دیگر اقداماتی اســت که به منظور 
افزایش رفاه و رضایت مسافران و رانندگان در پایانه های 

مرزی رقم خورده است.

راهداری

رییس سازمان راهداری:کرایه های اتوبوس در اربعین ۳۰ درصد گران می شود
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دردیدارنمایندگاناهلتسنندرمجلس
پزشکیان: اولویت در چینش کابینه با افراد قائل 

به بهره گیری از ظرفیت ها است
رئیس جمهور تاکید کرد: در چینش کابینــه در وهله اول افرادی را که 
قائل به انســجام و هم افزایی در بهره گیری از همه ظرفیت های کشــور 
هســتند، در اولویت قرار داده ایم و در مرحله بعد از نظر جمعی شورای 
راهبری تمکین خواهم کرد، چرا که معتقد به مشــورت و بهره گیری از 

نظر جمعی هستم.
 مسعود پزشــکیان در دیدار نمایندگان اهل تسنن در مجلس شورای 
اسلامی، انسجام، وحدت و هم افزایی همه ظرفیت ها را لازمه حکمرانی 
مطلوب و پیشبرد امور کشور دانســت و با تاکید بر اهمیت هماهنگی با 
رهبر معظم انقلاب اســلامی و دیگر ارکان نظام، تــلاش برای اصلاح و 
ارتقای کارآمدی برنامه ها و اسناد بالادستی را اولویت دولت چهاردهم 

دانست.
رئیس جمهور ناکارآمدی و شایسته محور نبودن را از معضلات ساختار 
نظام اداری کشور برشمرد و اظهار داشــت: راه حل غلبه بر این مشکل 
در وهله اول تلاش برای ایجاد انســجام، همدلــی و وحدت و در مرحله 
بعد ارتقای کارآمدی نظام اداره کشور با روش های علمی و تجربه شده 

است.

پزشکیان با اشاره به انبوه نظرات متفاوت، مختلف و حتی متضادی که از 
طیف های مختلف کشور به وی ارجاع می شود، گفت: در مورد رسیدگی 
به مسائل کشور بنای ما بر مشورت و استفاده از نظر جمعی کارشناسان 
و نخبگان هر حوزه اســت و در چینش کابینه نیز در وهله اول افرادی را 
که قائل به انسجام و هم افزایی در بهره گیری از همه ظرفیت های کشور 
هســتند، در اولویت قرار داده ایم و در مرحله بعد از نظر جمعی شورای 
راهبری تمکین خواهم کرد، چرا که معتقد به مشــورت و بهره گیری از 

نظر جمعی هستم.
رئیس جمهور یکی از دلایل عدم تحقق مطلوب اهداف اسناد بالادستی 
کشــور از جمله ســند چشــم انداز را عدم توجه کافی به ایجاد وفاق و 
انسجام در بدنه اجرایی و اداره کشور بر محور اهداف کلان ملی و نادیده 
گرفته شدن تکالیف این اسناد در میان دعواهای سیاسی عنوان کرد و 
گفت: تلاش داریم بــا گزینش افراد دارای تخصص، توانمند و ســوابق 
مرتبط، در مسیر رفع مشــکلات و پیشرفت کشــور و بر محور اهداف 

کلان کشور حرکت کنیم.
پزشکیان همچنین در بخش دیگری از ســخنانش با اشاره به ضرورت 
مسئله ســاماندهی مبادلات مرزی، به عنوان یکی از محورهای اصلی 
سخنان مطرح شده در این جلسه از ســوی حاضران اظهار داشت: باور 
ما این است که ســامان دادن مبادلات مرزی و استفاده از مرز به عنوان 
یک فرصت یکی از راه های موثر برون رفت و بی اثر کردن تحریم ها علیه 

کشور است.
در این جلســه همچنین ۱۸ نفر از نمایندگان مناطق اهل تســنن در 
مجلس شــورای اســلامی با تاکید بر اینکه نوع گفتمان و شــخصیت 
رئیس جمهور، امیــد و دلگرمــی را در جامعه افزایش داده اســت، به 
طرح و تشریح مهمترین دغدغه ها و مســائل حوزه های انتخابیه خود 

پرداختند.
اهمیت بهره گیری از افراد توانمند و متخصص فــارغ از عقاید، قومیت 
و مذهب، لحاظ کردن نظرات نخبگان و افــراد بومی و به کارگیری آنان 
در اداره کشــور در مناطق مختلف، ضرورت ســاماندهی موضوع مهم 
مبادلات مرزی و فعالیت مرزنشــینان در این زمینه بــه عنوان یکی از 
مهمترین راه های امــرار معاش آنان، تســریع در اجــرای طرح های 
زیربنایی اســتان سیســتان و بلوچســتان به ویژه طرح های توسعه 
بندر چابهار و در نظر گرفتن ســهم مناســب برای این استان در طرح 
آب رسانی از دریای عمان و ایجاد بستر گفتگو و تفاهم بیشتر برای اقوام 
مختلف در کشور، مهمترین دغدغه ها و خواســته های مطرح شده در 

این نشست از دکتر پزشکیان بود.

موسوی:
وابط مجلس و دولت   فضایی دوستانه بر ر

برقرار است
 عضو فراکســیون مســتقلین مجلس با بیان این که فضایی دوستانه و 
صمیمانه بر روابط مجلس و دولت حاکم است، گفت: دو قوه با تمام توان 
برای بهبود شرایط اقتصادی و معیشــتی مردم و رفع مشکلات جامعه 
گام بر می دارند.سید فرید موســوی اظهار داشت: همزمانی آغاز به کار 
مجلس دوازدهــم و دولت چهاردهم یک نکته مثبت اســت و می توان 

گفت که دو قوه هم سرنوشت هستند.
نماینده مردم مراغه و عجب شیر در مجلس بیان کرد: با توجه به ترکیب 
مجلس، فضایی دوســتانه و صمیمانه بر روابط مجلــس و دولت حاکم 
است و این صمیمیت از تعامل و همکاری دو قوه در مسیر حل مشکلات 
مردم حکایــت دارد.وی افزود: مجلس ضمن عمل بــه وظایف نظارتی 
خود در قبال دولت، تعامل با قوه مجریه برای بهبود شــرایط اقتصادی 
و معیشتی مردم و رفع مشکلات جامعه را در دســتور کار خود خواهد 
داشت.موســوی ضمن تأکید بر رعایت خطوط قرمــز در بحث کابینه 
خاطرنشان کرد: قطعا رعایت خطوط قرمز در تعیین اعضای کابینه مد 
نظر آقای پزشکیان است و آقای پزشکیان بارها بر التزام خود بر رعایت 

خطوط قرمز تأکید داشته و دارد.
عضو فراکسیون مستقلین مجلس اظهار داشت: برنامه مجلس و دولت 
بر تعیین و انتخاب یک کابینه چابک و کارآمد اســت تا با تمام توان در 

مسیر بهبود وضعیت معیشتی مردم گام بردارد.

بهدنبالفیلتراینستاگرامدرترکیه
مذاکره ترکیه با متا بی نتیجه ماند

رجب طیب اردوغان رییس جمهور ترکیه شبکه های اجتماعی را برای 
سانسور عکس شهدای فلسطینی به فاشیسم دیجیتال متهم کرد. 

 به نقل از ای بی ســی، اظهار نظر رهبر ترکیه در حالی منتشر شده که 
مقامات این کشور مشــغول مذاکره با نمایندگان اینستاگرام هستند تا 

دسترسی میلیون ها کاربر آن در کشور مذکور را احیا کنند.
اداره فناوری اطلاعات و ارتباطات ترکیه در دوم آگوســت سال جاری 
میلادی اینستاگرام را مســدود کرد. مقامات دولت اعلام کردند دلیل 

این اقدام عدم پیروی اینستاگرام از رگولاتورهای ترکیه ای است.
گزارش رسانه های مختلف حاکی از آن است که اقدام مذکور در واکنش 
به حذف پســت های کاربران ترکیه ای درباره شــهید اسماعیل هنیه 
انجام شده اســت.اردوغان در رویدادی مربوط به حقوق بشر نیز گفت: 
شــبکه های اجتماعی نمی توانند تصاویر شــهدای فلسطین را تحمل 
کنند و به ســرعت آنها را مســدود می کنند. ما با فاشیسم دیجیتال در 

پوشش آزادی روبرو هستیم.

تریبون

علی رغــم برخــی گمانه زنی هــای مقامات ارشــد 
آمریکا درباره زمــان دقیق عملیات ایــران علیه رژیم 
صهیونیستی، تیم امنیت ملی کاخ سفید اعلام کرد که 

هیچ اطلاعاتی درباره این حمله ندارد.
علی رغم برخی گمانه زنی های مقامات و رســانه های 
آمریکایی دربــاره زمان عملیات انتقامــی ایران علیه 
رژیم صهیونیســتی، دو مقام آمریکایی در گفت وگو با 
»رویترز« اعلام کردند که تیم امنیت ملی دولت آمریکا 
به جو بایدن، رئیس جمهــوری و کامالا هریس، معاون 
رئیس جمهور اطلاع داده اند که »هنوز مشخص نیست 
که ایران و حمله چه زمانی به اسرائیل حمله می کنند و 

دامنه و شدت این حمله چگونه خواهد بود.«
پیش از این دونالد ترامپ، رئیس جمهور اسبق آمریکا 
در ســخنانی به موعد حملــه ایران در پاســخ به ترور 

اسماعیل هنیه به فلسطین اشــغالی اشاره 
کرد.پایگاه خبری الجزیره شــامگاه دوشنبه 
گــزارش داد که ترامپ در یــک گفت وگوی 
اینترنتی مدعی شد که شنیده ام که »امشب 

ایران به اسرائیل حمله خواهد کرد.«
وی در ادامــه افــزود: »اگر اکنــون رئیس 
جمهور بــودم، هیچکــس این جملــه را بر 

زبان نمی آورد.« نامزد جمهوریخواهــان ادامه داد که 
این اظهارات را از رســانه ها دریافت کرده ام و با وجود 
اینکه نامزد رسمی انتخابات ریاست جمهوری هستم، 

گزارشم از سمت منابع اطلاعاتی نیست.
در پی به ثانیه افتادن نفس های ســران جنایتکار رژیم 
صهیونیستی از حمله قطعی ایران به اراضی اشغالی در 
پی ترورهای صورت گرفته از ســوی این رژیم، وزارت 

دفاع آمریکا بیانیه جدید صــادر کرد.پایگاه 
خبری الحدث عربستان سعودی گزارش داد 
که سخنگوی وزارت دفاع آمریکا )پنتاگون( 
دوشنبه شــب در واکنش به گمانه زنی های 
رســانه های خبری درباره احتمــال حمله 
قریب الوقوع ایران به »اســرائیل« اعلام کرد 
که هیچ تحرکی از ســمت ایران دال بر حمله 
در ســاعات آینده دریافت نکردیم.از سوی دیگر، متیو 
میلر، ســخنگوی وزارت خارجه آمریکا روز دوشنبه به 
وقت محلی درباره آخرین رایزنی ها برای کاهش تنش 
در منطقه در پی ترور تجاوز صهیونیســت ها به بیروت 
و تهران و شــهادت فواد شــکر از فرماندهان مقاومت 
لبنان و اســماعیل هنیه رئیس دفتر سیاسی حماس و 
اقدام تلافی جویانه ایران و حزب الله ضد تل آویو گفت: 

واشنگتن وضعیت منطقه غرب آســیا را زیر نظر دارد 
و افزایش دامنه تنش به نفع هیچ طــرف نخواهد بود.
اســماعیل هنیه رئیس دفتر سیاســی حماس بامداد 
چهارشــنبه ۱۰ مرداد که بــرای حضور در مراســم 
تحلیف ریاست جمهوری دکتر مســعود پزشکیان به 
تهران آمده بود، به شهادت رسید.روابط عمومی سپاه 
پاسداران انقلاب اســلامی ایران صبح چهارشنبه )۳۱ 
جولای ۲۰۲۴ برابر با ۱۰ مــرداد ۱۴۰۳( در بیانیه ای 
اعلام کرد: »با عرض تسلیت به ملت قهرمان فلسطین و 
امت اسلامی و رزمندگان جبهه مقاومت و ملت شریف 
ایران، محل اقامت جناب آقای دکتر اســماعیل هنیه 
رئیس دفتر سیاسی مقاومت اسلامی حماس در تهران 
مورد اصابت قرار گرفته و در پی این حادثه ایشان و یک 

نفر از محافظین وی به شهادت رسیدند.«

معاون امور مجلس رئیس جمهور گفت: ضرورت دارد 
که تعامل و رابطه خوبی بین دوقوه حاکم شود و مصمم 
هســتیم با تحکیم ســطح ارتباط و همکاری دولت و 

مجلس برای تامین منافع مردم گام برداریم.
 شــهرام دبیری در اولیــن روز کاری خــود با حضور 
در میان مدیــران و کارکنــان معاونت امــور مجلس 
ریاســت جمهوری کــه بــا همراهی ســیدمحمود 
حســینی پور سرپرســت ســابق معاونــت مجلس 
ریاست جمهوری انجام شــد، بر لزوم ارتقای صمیمانه 

و سازنده روابط دولت و مجلس تاکید کرد.
وی با اشــاره به جایگاه مهــم و اثرگــذار معاونت امور 
مجلس ریاســت جمهــوری در ایجــاد و تقویت تعامل 
سازنده بین قوه مجریه و مقننه و تسریع در پیشبرد امور 
کشــور و مردم اظهار داشــت: به عنوان کسی که حدود 

۱۷ سال در نظام شــورایی کشور که به عنوان 
پارلمان شهری یاد می شــود عضویت داشته 
و تجربه ریاست شــورای عالی اســتان ها به 
عنوان پارلمان محلی کشــور را داشــته ام به 
خوبی با شــیوه تعاملات و ســاختار و اهمیت 
کار نماینــدگان و همــکاری و هماهنگی در 
حل و فصل امور مردم، آشــنایی و تجربه دارم 

و مصمم هســتم با اســتفاده از همه ظرفیت ها، ســطح 
روابــط و همکاری بیــن دولت و مجلس را در راســتای 
وفاق و همگرایی و بــه نفع مردم فعال ســازم. دبیری با 
گرامیداشت یاد امام راحل، شهدای دفاع مقدس و بویژه 
شهدای خدمت و شــهید آیت الله رئیســی و نیز شهید 
هنیه، افزود: بدون وجود تعامل و همکاری مثبت بین قوه 
مجریه و مقننه، امور کشور و مردم با مشکل مواجه شده و 

بخوبی پیش نخواهد رفت و در شرایط کنونی 
ضرورت دارد کــه تعامل و رابطــه خوبی بین 
دوقوه حاکم شــود و مصمم هستیم با تحکیم 
سطح ارتباط و همکاری دولت و مجلس برای 
تامین منافع مــردم گام برداریــم.وی با بیان 
اینکه رئیس جمهور نگاه و رویکرد فراجناحی 
دارد گفت: دکتر پزشکیان بارها اعلام کرده که 
قصد دارد از ظرفیت همه گرایش های سیاسی بر اساس 
توانمندی افراد در مســئولیت های مختلف اســتفاده 
کند.معاون پارلمانی رئیس جمهــور گفت: در مجموعه 
معاونت پارلمانی تلاش خواهیم کــرد که تعامل و رابطه 
خوبی با تک تک نمایندگان داشــته باشــیم و مطالبات 
مردم حوزه های انتخابیه که از زبــان نمایندگان مطرح 
می شود را با جدیت پیگیری کنیم.معاون رئیس جمهور 

با اشاره به حضور خود در شورای شهر و ریاست این شورا 
و نیز شورای عالی اســتان ها گفت: در انتخابات شوراها 
همواره بدون گرایش سیاسی و  بصورت مستقل شرکت 
داشــتم و مبنا و ملاک کار در معاونت امــور مجلس نیز 
همانند دکتر پزشــکیان، تعامل بر مبنای حل مشــکل 
مردم و بکارگیری مدیران بر اســاس شایسته ســالاری 
و توانمندی آنان اســت تا ان شــاءالله دســت در دست 
هم در راســتای اهداف نظام اســلامی و در نهایت جلب 
رضایتمندی مردم تلاش کنیم.دبیری پرهیز از اختلاف 
و تنش بین دو قوه را مورد تاکید قرار داد و گفت: مردم از 
هرگونه تنش و درگیری بین ســطوح مختلف مسئولین 
خسته شده اند؛ لذا باید تلاش کنیم امور کشور در نهایت 
همدلی و همگرایی و آرامش پیگیری شــود بنحوی که 

آثار این تعامل در زندگی مردم لمس شود. 

امنیت

دولت

»موسســه  کارشناســان  خریــدار  
خاورمیانــه« اقدامــات و سیاســت های 
بنیامین نتانیاهو را چالشــی بــرای ایالات 
متحده و بــه ویژه برای جو بایــدن و کامالا 
هریس جهت پیروزی در دور دوم انتخابات 

ارزیابی می کنند.
 کارشناسان »موسســه خاورمیانه« که مقر 
آن واشنگتن است، در تحلیل شرایط منطقه 
پس از ترور »اســماعیل هنیه« نســبت به 
سیاســت های رژیم صهیونیســتی به ویژه 
افزایش ســطح تنش و کشاندن پای آمریکا 

به منطقه ابراز نگرانی کردند.
»خالد الگیندی« مدیر برنامه فلسطین در 
این موسسه آمریکایی معتقد است که ترور 
رهبر سیاسی حماس در پایتخت ایران تنها 
چند ســاعت پس از حمله به فرد شماره ۲ 
حزب الله در بیروت، تصمیمی برنامه ریزی 
شــده بود تا تنش به صورت همزمان در هر 
سه جبهه حماس، حزب الله و ایران تشدید 

شود.
وی معتقد است: ترور اســماعیل هنیه یک 
ضربه مهم - البته نــه مرگبار - برای حماس 
است. با اینحال به ســختی بتوان قبول کرد 

که مذاکرات بر ســر آتش بس و توافق برای 
آزادی گروگان ها در این شــرایط عملیاتی 

شود.
طبق این تحلیل، جدای از قحطی، کشــتار 
جمعی و تقریباً ویرانی کامل غزه به دســت 
اسرائیل، ترور اســماعیل هنیه ممکن است 
بزرگترین تحول تا این مرحله از جنگ باشد 
که شاید با پیامدهای گسترده ای برای غزه 
و منطقه همراه شــود. اقدام فوق این تصور 
را بی اعتبار می ســازد که بنیامین نتانیاهو، 
به آتــش بــس و آزادی گروگان هــا علاقه 
مند اســت و از جنگ منطقه ای همه جانبه 
اجتناب می کند. همانطور که شــیخ محمد 
بن عبدالرحمن آل ثانی، نخســت وزیر قطر 
به تازگی اعــلام کرده اســت »وقتی یکی 
از طرفین مذاکــره کننده طــرف دیگر را 
ترور می کنــد، چگونــه میانجیگری موفق 

می شود؟«
وی می گوید اگرچه ترور هنیه ضربه مهمی 
برای حماس به شــمار می رود اما مرگبار و 
نابودکننده نیست و همانطور که این گروه از 
ترورهای قبلی اسرائیل جان سالم به در برده 
اســت، به طور قطع از این ترور عبور خواهد 

کرد. اکنون ســوال این اســت که واکنش 
ایالات متحده به بحران اخیر چیست. اینکه 
ایالات متحــده قبل از ایــن عملیات مطلع 
نشــده بود، مایه شرمســاری بزرگی برای 
دولت آمریکا است و احتمالاً به تنش بیشتر 
روابط بین نتانیاهو و دولت جو بایدن منجر 

خواهد شد.
تحلیلگر اتاق فکر آمریکایی در پایان تصریح 
کرد: این واقعیت در حالی مطرح می شــود 
که میلیاردها کمک نظامی و حمایت تقریباً 
بی قید و شرط دولت بایدن در طول جنگ، 
پرسش های جدی را در مورد ماهیت رابطه 
ویژه دوطرف ایجاد می کند. شــاید نتانیاهو 
تلاش کند رئیس جمهــور ضعیف آمریکا را 
تحت فشار بیشتری قرار دهد؛ دولتی که نه 
تنها نتوانســت جنگ را مهار یا از تشدید آن 
جلوگیری کند، بلکه در نهایت ممکن است 
آمریکا را وارد یک درگیری گســترده تر در 

منطقه، به ویژه با ایران کند.
»جرالد ام. فایرشتاین« دیگر کارشناس این 
موسسه در حوزه شــبه جزیره عربستان نیز 
بر این باور اســت که نتانیاهو با ترور هنیه، 
خواسته های خود را عملی کرد و امیدهای 

بایدن را از بین برد؛ ضمن آنکه چشــم انداز 
آتش بــس غــزه و آزادی گروگان ها را برای 

آینده قابل پیش بینی نابود کرد.
وی معتقد اســت حمله اســرائیل به خاک 
ایران، موقعیت نتانیاهو را تقویت می کند اما 
پیامدهای مهمی برای رئیس جمهور آمریکا 
و معاونش کامالا هریس خواهد داشت. ترور 
هنیه تنها چند روز پس از ســفر نتانیاهو به 
واشنگتن، باعث شرمساری رئیس جمهور 
جو بایدن است که پایان دادن به جنگ غزه 
را یکی از اولویت های خود تا پایان دوره اش 

بیان کرده است.
این کارشــناس معتقد است: همچنین این 

حمله چالشــی برای کامــالا هریس ایجاد 
می کند زیــرا او تلاش دارد تــا یک ائتلاف 
برنده را در کارزار ریاســت جمهوری خود 
تشــکیل دهد. به طــور قطع او نیــز مانند 
بایدن، حمایت ایالات متحده از اســرائیل 
را تکرار می کند اما نگــران افزایش تنش و 
تلفات در فلسطین اســت. اینکه او چگونه 
بین دو امر مهــم توازن برقــرار می کند، بر 
چشم انداز انتخاباتی او در آینده و همچنین 
بر اجرای سیاســت های دفاعــی و خارجی 
ایالات متحــده در خاورمیانــه در صورت 
پیــروزی دموکرات ها در انتخابــات تأثیر 

خواهد داشت.

تیم امنیت ملی آمریکا: از زمان حمله ایران به اسرائیل اطلاعی نداریم
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خریدار   وزیر کشــور گفت: جهانی شدن 
اربعین و وصل آن به مساله قدس بیانگر این 
است که یاری دهندگان مردم قدس، همین 

اربعین ها هستند.
 احمد وحیدی در مراســم آغــاز مأموریت 
اربعین حســینی )ع( گفت: اربعین جریانی 
اســت که امروز در طول تاریخ، حیات خود 
را بازیابی کــرده و به عنــوان موهبتی به ما 
عنایت شده تا بتوانیم این حرکت جهانی را 

در سراسر گیتی دنبال کنیم.
وزیر کشــور با بیــان اینکــه اربعین معدن 
فضیلت، انرژی و قدرت اســت، اضافه کرد: 
چرا اربعین مقدمه ظهور اســت؟ کافیست 
نگاه کنیــم حضــرت بقیه الله کــه ظهور 
می کنند، چنــد ندا می دهنــد؛ »الا یا اهل 
العالمین انا الامام القائم«، »الا یا اهل العلام، 
انا صمصام المنتقــم«، »الا یا اهل العالم، ان 
جدی الحســین قتلــوه عطشــانا«، »علی 
یا اهل العالم طرحــوه عریانــا« و »علی یا 
اهل العالم ان جدی الحســین علیه السلام 

سحقوه عدوانا«.
وی ادامــه داد: البتــه ما رد پای عاشــورا و 
مهدویت را در جاهــای دیگر هم می بینیم. 
در زیارت عاشورا می گوییم به ما روزی کن 
خون تو را با آن امام منصــور طلب کنیم. یا 
می گوییم خدایا به ما کن خــون تو را با آن 

امام هدایت کننده طلب کنیم.
وحیدی تأکید کــرد: بنابراین در همه اینها 
ارتبــاط عمیق و وســیع کربــلا و ظهور را 
می بینیم. دنیا باید برای ظهور آماده باشــد. 
این آمادگــی امروز بیــش از پیش از طریق 
اربعین اتفاق می افتد. چــرا رهبر عزیزمان 

می فرماینــد اربعین جهانی شــد؟ شــما 
میبینید فقط شیعیان نیستند که در اربعین 
شرکت می کنند. اهل سنت و پیروان ادیان 

دیگر هم به این حرکت جهانی پیوسته اند.
وزیر کشور افزود: وقتی صاحب الزمان )عج( 
ظهور می کنند، خودشــان را با جدشــان، 
امام حسین )ع( معرفی می کنند. پس امام 
حســین )ع( باید شناخته شــوند تا منتقم 
خون ایشان هم شناخته شود. اربعین به این 

شناساندن کمک می کند.
وی یادآور شــد: این که نیروهــای عظیم 
مردمی هرسال بیشــتر از قبل در کربلا گرد 

هم می آیند تا میثاق ببندنــد و عهد خود را 
تازه کنند، یک مســاله عادی نیست. البته 
این کربــلا امــروز، راه قدس هم هســت. 
حضرت امام )ره( ۴۰ ســال پیش فرمودند 
کــه راه قــدس، از کربلا می گــذرد، امروز 
می فهمیم کــه این حقیقتی اســت و کلید 

رمزآلود آزادی قدس، کربلاست.
وی گفت: جهانی شدن اربعین و وصل آن به 
مساله قدس و شــعاری که امسال رونمایی 
شــد، بیانگر این اســت که یاری دهندگان 
مردم قدس، همین اربعین ها هستند. امروز 
فلســفه تاریخ خود را به بهترین وجه نشان 

می دهــد. همان هایی که سرشــپرده این 
راه بزرگ و اربعین هســتند، امروز حامیان 

واقعی قدس هستند.
وحیــدی با بیــان اینکه آرمان انســانی پر 
کردن زمین از قســط و عدل است و اربعین 
نیز در همین راستاســت، اظهار کرد: این نه 
فقط آرمان بزرگ اهل اســلام اســت، بلکه 
همه آزادگان جهان این خواســته را دارند. 
ایــن را مدیون چه کســانی هســتیم؟ چه 

کسانی این راه را باز کردند؟
وزیر کشور ادامه داد: شــما به یاد دارید که 
در زمان رژیم صــدام، رفتن به اربعین، جرم 

تلقی می شد. امروز به لطف فیلم مردم عراق 
و برهــم زدن نظام صدامــی و بیرون کردن 
رژیم اشغالگر امریکا، این امکان فراهم شده 

است.
وی ضمــن تقدیر از دولت عــراق به منظور 
همراهی در آماده سازی مقدمات برگزاری 
اربعین )ع( تأکید کــرد: دولت عراق در این 
مدت همراهــی کردند و در همه جلســات 
ما حضور داشــتند و تمام امکانات خود را به 

میدان آوردند.
وحیدی گفت: ما همچنین مدیون شــهدا 
هم هستیم؛ اگر شهدا، شــهید سلیمانی و 
شهید ابومهدی نبودند تا این جرثومه فساد، 
داعش را از بین ببرند، برگزاری راهپیمایی 
اربعین ممکــن نبود. معلوم اســت داعش 
دست ساخته کیســت و به چه دلیل ایجاد 

شد؛ برای اینکه همین اتفاقات نیفتد.
وزیر کشور اربعین راه نجات بشریت دانست 
و یادآورشد: به همین دلیل است که دشمن 
با آن کینه توزانه برخــورد می کند. ببینید 
اربعین چقدر در رسانه های خارجی انعکاس 
دارد؟ تقریبا هیــچ. از اربعین هراس دارند و 
می دانند یک حرکــت عدالتخواهانه و ضد 
ظلم است. امروز همه انسان های ازاده خود 

را در این مسیر می بینند.
وحیدی در پایان با اشاره به برگزاری جلسه 
ســتاد مرکزی اربعین حســینی با حضور 
رئیس جمهور، بیان داشت: آقای پزشکیان 
رئیس جمهور محترم هــم اهتمام کردند و 
اولین جلسه عمومی خود را با اربعین شروع 
کردند. خوشــحالیم که یک رئیس جمهور 

اربعینی روی کار آمدند.
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ج وتمندان هندی خار  سرمایه گذاری ثر
 از مرزهای هند

سارا کلاری  باشگاه ثروتمندان هند در حال پیشرفت و توسعه است، 
ثروتمندان هند ترجیح می دهند ثروت خود را سرمایه گذاری کنند.

به گزارش خریدار به نقل از نایت فرانک، انتظار می رود طی چند ســال 
آینده هند شاهد سریع ترین رشــد در دارایی خالص افراد با درآمد بالا 
در سطح جهان باشــد.آلوک سایگال، رئیس شــرکت مدیریت ثروت 
Nuvama Private، گفت: حدود ۳۰ درصد از ســرمایه گذاری های 
UHNWI )اشخاص حقیقی با ســرمایه گذاری بالا (هند در املاک و 

مستغلات لوکس، از جمله پروژه های خارج از کشور است. 
مدیران ثروت به CNBC گفتند که سرمایه گذاری در استارتاپ ها نیز 

به ویژه در میان نسل جوان ثروتمند هندی به شدت محبوب می شود.
در اوایل ســال جاری، مرکز مالی هند، بمبئی، از پکن پیشی گرفت و به 
قطب میلیاردرهای آسیا تبدیل شد. در ســطح جهانی، این شهر از نظر 

تعداد میلیاردرها پس از نیویورک و لندن در رتبه سوم قرار دارد.
جمعیت فوق العاده ثروتمند هند - افرادی بــا دارایی خالص حداقل ۳۰ 
میلیون دلار - در ســال ۲۰۲۳ نسبت به ســال قبل ۶.۱ درصد افزایش 
یافت و به ۱۳۲۶۳ نفر رســید. به گفته نایت فرانــک، انتظار می رود این 
عدد تا سال ۲۰۲۸ ،۵۰.۱ درصد افزایش یابد و سریع ترین رشد در جهان 
را رقم بزند. امروزه فراساحل به موضوعی نسبتاً مهم و مرتبط برای هندی 
ها تبدیل شــده اســت. بنابراین مردم به دنبال انتقال بخشی از دارایی 
های خود به خارج از کشــور یا به دنبال قرار گرفتــن در معرض جهانی 
هستند.مدیر اجرایی شرکت ثروتمندان هندی سیگال  گفت ثروتمندان 
هندی املاک و مســتغلات گرانقیمت را در خارج از کشور خریداری می 
کنند که دبی یکی از مقاصــد مورد نظر آن هاســت.او گفت: "دبی همه 
سرگرمی های هندی و غذاهای هندی را دارد حدود ۲۰ درصد از املاک 
و مســتغلات دریایی دبی متعلق به ســرمایه گذاران هندی اســت.این 
کارشــناس گفت که این خانه های مســکونی لوکس برای تعطیلات به 
ثروتمندان اجاره داده می شوند .ســایگال گفت امروزه خارج از کشور به 
موضوعی مهم برای هندی ها تبدیل شــده است. بنابراین مردم به دنبال 
انتقال بخشــی از دارایی های خود به خارج از کشــور هســتند .مدیران 
ثروت به CNBC گفتند که سرمایه گذاری در استارتاپ ها در میان نسل 
جوان ثروتمند هندی محبوب می شود.نیتین چنگپا، مدیر عامل بانک 
اســتاندارد چارترد، گفت UHNWIهای هند به طور کلی به سرمایه 
گذاری های استارتاپی به عنوان اســتراتژی پویا برای خلق ثروت روی 
می آورند و یا سرمایه گذاری خود را برای کسب بازدهی بیشتر در بخش 

هایی با رشد بالا مانند مراقبت های بهداشتی و فناوری قرار می دهند. 

DLF خریداران در تفرجگاه
خریداران در مرکز خریــد DLF Promenade در دهلی نو، هند، در 
۲۱ اکتبر ۲۰۲۳. بر اســاس برآورد BMI، با افزایش تعداد خانوارهای 
با درآمد متوســط   به بالا، بازار مصــرف هند در جایگاه ســومین بازار 
 Anand بزرگ جهان تا ســال ۲۰۲۷ قــرار خواهد گرفت. شــنوی از
Rathi Wealth گفــت: اســتارت آپ های کالاهــای مصرفی ، مورد 
علاقه ســرمایه گذاران هســتند .او گفت: »آنها اکنون می خواهند در 
شــرکت هایی که کالاهای منحصر به فرد را عرضه می کنند ســرمایه 
 Fitch Solutions شرکت BMI گذاری کنند. بر اســاس برآوردهای
نشــان می دهد که با افزایش تعداد خانوارهای با درآمد متوسط   تا بالا، 
بازار مصرف هند تا ســال ۲۰۲۷ به ســومین بازار بزرگ جهان تبدیل 
 ،Inc42 می شود.بر اساس برآوردهای ارائه دهنده اطلاعات راه اندازی
انتظار می رود هند تا سال ۲۰۳۰، ۱۸۰۰۰۰ استارت آپ اضافه کند. تا 
پایان سال ۲۰۲۳، هند ۱۱۷۲۵۴ استارت آپ داشت که نسبت به ۳۵۰ 

شرکت در سال ۲۰۱۴ افزایش چشمگیری داشت.

کالاهای لوکس
چنگپاپــا از Standard Chartered گفــت که ثروتمنــدان هند نیز 

فعالانه به دنبال فرصت های سرمایه گذاری جایگزین هستند.
او گفت UHNWI ها معمولاً منابعی برای دستیابی به درجه بالاتری از 
تنوع در طیف وسیع تری از دارایی، مناطق جغرافیایی و استراتژی های 
ســرمایه گذاری را دارند. این بدان معناســت که آنها بیشتر در معرض 

سرمایه گذاری های جایگزین مانند اقلام لوکس هستند.

بر اساس گزارشی از بلومبرگ 
چنگپاپا از Standard Chartered گفت که سرمایه گذاران ثروتمند 
ســرمایه قابل توجهی را در ســهام ســرمایه گذاری های خاص مانند 

داروسازی و فناوری اختصاص می دهند.

ریزشهایاخیرقیمتخودرودوبارهبرگشت
و خ ندهد، خودر  اگر درگیری های سیاسی ر

 ارزان می شود
یک کارشــناس بازار خودرو گفت: وضعیت بازارها به نحوی اســت که 
در لبه تیغ هســتیم و اگر درگیری و برخوردهای سیاســی رخ ندهد، 
بازار خودرو ما باید به سمت ارزانی و رکود حرکت کند، چون با انتخاب 
رئیس جمهور شــاهد این موضوع بودیم.فیروز نادری، کارشناس بازار 
خودرو درخصوص وضعیت فعلی بازار خودرو به خبرنگار اقتصادآنلاین 
گفت: بازار خودرو تحت تاثیر اخبار سیاســی که باعث شده قیمت دلار 
افزایش پیدا کند قرار گرفته اســت و قیمت ها بالا رفته است. ۵۰ درصد 

قیمت هایی که اخیرا پایین آمده بود، دوباره برگشته است. 
 

وی افزود: خرید و فــروش آنچنانی در بازار خودرو وجــود ندارد، بازار 
در رکود است و نقدینگی مردم هم کم اســت، یک سری از ماشین های 
ایرانــی ارزان قیمت معامله می شــوند، اما ماشــین های گران قیمت 
همچنان در شــوک و رکــود هســتند. نــادری ادامــه داد: انتخاب 
رئیس جمهور شــوک خوبی به بازار خودرو داد و قیمت ها نزولی شــد، 
اما ترور اخیر باعث آشــوب در بازار شــد و حالا هم بازار منتظر پاســخ 
ایران و شــوک های سیاسی بعدی اســت؛ احتمالا بعد از این که نتیجه 
حرکت سیاســی ایران مشــخص شــود، بازار کم کم به سمت آرامش 
حرکت می کند.  این کارشــناس بازار خودرو تصریح کرد: پزشکیان در 
زمان رقابت های انتخابات ریاست جمهوری موافق واردات خودروهای 
کارکرده بود، اگر این اتفاق بیفتــد و واردات خودروهای کارکرده آزاد و 
اجرایی شــود، خیلی اتفاق خوبی در بازار خودرو رخ می دهد؛ در واقع 
زمانی که آیین نامه خودروهای کارکرده ابلاغ شد، بازار ریزش شدیدی 
پیدا کرد، اما کمی بعد بحث تامین ارز از سوی بانک مرکزی مطرح شد و 

با تعللی که صورت گرفت، روند نزولی بازار ادامه نیافت. 
به گفته نادری، واردات خودروهای کارکــرده می تواند تاثیر بالایی در 
بازار خودرو بگذارد، باعث رقابت بین شــرکت های خودرویی شــود و 

قیمت ها را سامان دهد.

بازار

وزیر راه و شهرســازی گفــت: با گران فروشــان بلیت 
پروازهــای اربعین بــدون تردید و ملاحظــه برخورد 

خواهد شد.
 مهرداد بذرپاش وزیــر راه و شهرســازی در همایش 
پایان عملیات حج ضمن تشــکر از دست اندکاران حج، 
گفت: در روزهای مهم و مناســبتی تقویم سال صنعت 
هوانوردی یکی از ارکان های اصلی به شــمار می رود و 
در وزارتخانه راه و شهرسازی با صنایع متفاوتی روبه رو 
هستیم اما نگاه به صنعت هوایی نسبت به باقی حوزه ها 
قطعاً متفاوت خواهــد بود؛ در صنعت هوایی توســعه 

ناوگان بی شک حائز اهمیت خواهد بود.
وزیر راه و شهرســازی در ادامه تاکید کرد: در دولت 

ســیزدهم توســعه ناوگان هوایــی یکی 
از شــاخص های اصلــی بود و براســاس 
آمــار ســازمان هواپیمایی کشــور تعداد 
چشمگیری ناوگان وارد کشور شد و توسعه 
ناوگان در دولت چهاردهم نیز باید ادامه دار 

باشد.
وی ادامه داد: واردات هواپیما در تایپ و انواع 

مختلف برعهده شــرکت های هواپیمایی سپرده شد و 
توسعه ناوگان باید به حدی باشــد که بیشتر از میزان 
تقاضای بازار باشد و تا زمانی که میزان عرضه و تقاضای 
بلیت هواپیما تعادل نداشــته باشــد، نمی توان قانون 
آزادسازی قیمت بلیت اجرا شود، زیرا اجرای این روش 

بازار عرضه بلیت را به تعادل نخواهد رساند.
بذرپــاش تاکید کــرد: نــاوگان هواپیمایی 
کشور از فرســودگی رنج می برد، در نتیجه 
باید شرایط نوسازی ناوگان فراهم شود و نیاز 
فعلی صنعت هوایی ســه برابر ناوگان فعلی 

است.
عضو کابینه دولت ســیزدهم ادامــه داد: از 
سوی دیگر با وجود گرمای بی ســابقه در کشور ایران 
و عربســتان انجام عملیات پروازهای حج قطعاً بسیار 
دشوار بود، در راســتای توسعه خدمات و جلب رضایت 

مردم باید ناوگان های کشور روبه توسعه باشد.
این مقام مســؤول تصریح کرد: موضــوع ایمنی پرواز 

در این صنعت هوایی بســیار حائز اهمیت است و تمام 
موضوعات دیگر پس از ایمنی اولویت خواهد داشــت، 
همچنین در زمینه ایمنی پروازهــا باید از خدا کمک 

بگیریم.
وزیر راه و شهرسازی ادامه داد: ۲۸ شرکت هواپیمایی 
خارجی با سازمان هواپیمایی کشــور قرار داد دارند و 
در ایران در حال فعالیت هســتند؛ همچنین هم اکنون 
در صنعــت هوایی از کشــورهای خارجــی کمترین 
کمک را می گیرم و با توجه به شــرایط مشخص است، 

جهت گیری ما درست است.
به گفته بذرپاش؛ با گران فروشــان بلیــت پروازهای 

اربعین بدون تردید و ملاحظه برخورد خواهد شد.

رئیس سازمان امور مالیاتی گفت: از میان ۱۸۹۱ طرح 
و پروژه در کشــور در حال اجرا ۱۱۶۴ طــرح از محل 
پرداخت های مالیاتی مودیان و با انتخاب آن ها به طور 

کامل تامین اعتبار شده است.
 به نقــل از رســانه مالیاتی ایــران، »طرح نشــان دار 
کردن مالیات ها« در راســتای مردمــی کردن اقتصاد 
روز چهارشــنبه ۴ مردادماه ۱۴۰۳ به صورت رسمی 
رونمایی شــد؛ بنا بر اعلام سیاســتگذاران و مسئولان 
اقتصادی و همچنین کارشناســان حوزه مالیات طرح 
مزبور برای مودیان انگیزه بخش بوده و باعث می شــود 
آن ها احســاس کنند که می توانند در مســیر خدمات 
دولــت و اولویت های پروژه های »ملی« و »اســتانی« 

نقش آفرینی کنند.
برای بررســی بیشــتر ابعاد »طرح نشــان دار کردن 

مالیات ها« با رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
کشور به گفت وگو پرداختیم؛

ســید محمدهادی ســبحانیان در پاسخ به 
این ســوال که چرا طرح »نشــان دار کردن 
مالیات هــا« به عنــوان یکــی از پروژه های 
تحولی نظام مالیاتی کشــور در سال ۱۴۰۳ 
به حســاب می آید، اظهار کــرد: این پروژه 

ملی در مفهوم کلان خود امکان تخصیص مالیات های 
پرداختی به پروژه های ملی و اســتانی توسط مؤدیان 
و تکمیل ایــن پروژه ها را فراهــم آورده و بــه یکی از 
مطالبات جدی مودیان در خصوص اعلام محل هزینه 
کرد و مصــرف درآمدهــای مالیاتی به شــکل مؤثر و 

عملیاتی پاسخ داده است.
وی در پاسخ به این سوال که مودیان چگونه می توانند 

در طــرح نشــان دار کــردن مالیات هــا 
شــرکت کنند، گفــت: مودیــان در جریان 
ارائه فــرم »تبصره مــاده ۱۰۰« محل خرج 
کــرد مالیات هــای پرداختی خودشــان را 
با تخصیــص آن بــه طرح ها یــا پروژه های 
اولویــت دار ملی و اســتانی تعیین می کنند 
و به این شکل مشــارکت مؤثری در توسعه و 
اجرای طرح های سازنده در زمینه هایی مثل بهداشت 

و درمان، آموزش، راه و ترابری و … خواهند داشت.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور در خصوص 
آنکه آیا اســامی مودیــان در کنــار پروژه هایی که در 
جریان ارائه فرم »تبصره ماده ۱۰۰« انتخاب کرده اند، 
قابل مشاهده اســت یا خیر؟ تصریح کرد: مودیانی که 
در انجام و راه انــدازی طرح ها یــا پروژه های منتخب 

مشارکت داشته باشــند، اسامیشان در صورت رضایت 
اعلام عمومی می شــود؛ بنــا بر بررســی های صورت 
گرفته مشارکت مودیان در تکمیل پروژه های عمرانی 
می تواند موجب بهبود نگرش آن ها نســبت به مصارف 

مالیاتی و مالیات ستانی عادلانه شود.
سبحانیان در پاسخ به این ســوال که تخصیص منابع 
به پروژه های عمرانی چگونــه صورت می گیرد؟ خاطر 
نشــان کرد: طرح ها و پروژه ها طبق ضوابط قانونی و در 
چهارچوب معینی توسط سازمان برنامه و بودجه کشور 
از تمامی اســتان ها انتخاب و به ســازمان امور مالیاتی 
کشور معرفی می شوند و شرط اساسی در انتخاب طرح 
و پروژه ها این موضوع است که حداکثر منافع عمومی 
را به دنبال داشته باشــند و با منابع در نظر گرفته شده 

تا پایان سال خاتمه پیدا کنند و به بهره برداری برسند.

هواپیما

مالیات

رجا ابوطالبی  طبق مصوبه هیات مدیره 
سازمان بورس و اوراق بهادار، دامنه نوسان 
قیمت در کلیــه نمادهــای معاملاتی در 
بــورس اوراق بهــادار تهــران و فرابورس 
بــه ۱+- درصــد و دامنه نوســان قیمت 
صندوق های ســرمایه گذاری ســهامی و 
مختلط قابل معامله در بورس اوراق بهادار 
تهران و فرابورس نیــز به ۲+- درصد تغییر 

می کند.
 تحدید دامنه نوســان یکــی از ابزارهای در 
اختیار سازمان بورس برای تنظیم گری بازار 
و کنترل هیجانات است. سیاستی که سابقا 
نیز اجرا شــده و واضحا موافقان و مخالفان 
خود را نیــز دارد. در همین راســتا دو تن از 
کارشناســان بازار ســرمایه، ضمن بررسی 
اثرات سیاســت اتخاذی ســازمان، به ارائه 

راهکار نیز پرداختند

نوش دارو بعد از مرگ سهراب!
محمدرضا اعلمی کارشناس بازار سرمایه در 
ابتدا به تایمینگ اعمال این سیاست اشاره 
کرد و گفت: قانون صراحتا دســت سازمان 
بورس را برای تنظیم گری در بازار ســرمایه 
در زمان های حساس نظیر جنگ و ترور باز 
گذاشته اســت. این اختیار تا حدی است که 
در زمان های مذکور، سازمان می تواند بازار 
را حداکثر به مــدت ۳ روز تعطیل کند. اما 
متاسفانه شــاهد برخورد منفعلانه سازمان 
بودیم؛ به طوری که چهارشــنبه و شــنبه، 
بخش اعظمی از این هیجانات تخلیه شــد 
و شــاخص کل با افت بیــش از ۱۰۰ هزار 

واحدی مواجه شد. 

حال سوال این جاست که علت
 تاخیر در اعمال سیاست های 

کنترل گر چه بود؟
در همین راســتا نیز حمیــد میرمعینی از 
دیگر کارشناسان بازار سرمایه گفت: نقش 
ســازمان بورس به عنوان متولی اصلی این 

بازار، تنظیم گری است.
 اینکه این سیاست اتخاذ و اعمال شد اتفاق 
مثبتی است اما چرایی در تاخیر آن به هیچ 
وجه قابل دفاع نبوده و ســازمان بورس باید 
بلافاصله بعد از حادثه تــرور، موضع خود را 

مشخص می کرد.

نقدشوندگی تهدید می شود
میرمعینی اثرات این تصمیم را زیر ذره بین 
خود قرار داد و گفــت: واضحا تحدید دامنه 
نوســان به قدرت نقدشــوندگی آســیب 
وارد می کنــد اما باید تمام شــرایط را با هم 
ســنجید؛ کاهش قــدرت نقدشــوندگی 
یا فشــار فــروش همه جانبــه در بــازار؟ 
اولویت بندی باید به گونــه ای صورت گیرد 
که منافع سهامداران حفظ شود که واضحا 
کاهش هیجانات و فشــار فروش، نسبت به 

نقدشوندگی ارجح تر است.
در نقطــه مقابل امــا، محمدرضــا اعلمی 

دیــدگاه متفاوتــی دارد، به طــوری کــه 
خاطرنشــان کرد: با اعمال این سیاست، در 
ظاهر بازار باز بوده ولی در عمل بازار تعطیل 
اســت. به عبارت دیگر سیاستی اتخاذ شده 
که هم قدرت نقدشــوندگی را از بین می برد 
و هم نمی تواند سدی برای ریزش بازار تلقی 
شــود، بلکه تنها می تواند شــدت ریزش را 
کاهش داده و از لحاظ زمانی آن را به تعویق 

بیندازد.

راهکار چیست؟
میرمعینــی اتخاذ این سیاســت را مثبت 

ارزیابی کــرد و ادامــه داد: علــت اصلی 
شکســت این تصمیــم بعد از شــهادت 
رئیس جمهــور، طولانی شــدن آن بود؛ 
به طوری که شــاهد اعمال محدودیت در 
دامنه نوســان به مدت ۴۰ روز بودیم که 
واضحا فشار روانی زیادی را به سهامداران 
تحمیل کرد. امــا اگر در مقطــع فعلی به 
ســرعت به حالــت قبلی خــود بازگردد، 
می تواند نقــش خود کــه تنظیم گری در 
بــازار و کنترل هیجانات بوده اســت را به 

خوبی ایفا کند.
محمدرضا اعلمی اما مخالفت جدی خود را 
با اعمال این سیاســت ابراز کرد و گفت: چرا 
برای کنترل هیجانــات، افزایش حجم مبنا 
در دســتور کار قرار نگرفت؟ مگر نه این که 
این سیاست در دوره های زمانی قبل اتخاذ 
شــد و نتیجه ی مطلوبی را در پی نداشت؟ 
به نظــر می رســد افزایش حجــم مبنا هم 
نقدشــوندگی را تهدید نمی کرد و هم سبب 
می شــد که این هیجانات لطمه چندانی به 

قیمت ها وارد نکند.
از ســوی دیگر می تــوان مدعی بــود که 
همان طور که در اقدامات نظامی، آســمان 
کشور را کلیر )پاکسازی( می کنید، تا تعیین 
تکلیف چگونگی پاسخ ایران و دریافت پاسخ 
احتمالی از دشــمن، آســمان بورس را نیز 

کلیر کنید!
بازاری که اکنون ایجاد شــده با بازار تعطیل 
عملا تفاوتی ندارد. به نظر می رســد تا زمان 
فروکش کامل ابهامــات و تنش ها، تعطیلی 
کامل بازار نیز می توانــد از گزینه های مورد 

بررسی باشد.

وشی بلیت هواپیما وزیر راه وشهرسازی اعلام کرد؛برخورد شدید با گران فر

وژه های نیمه تمام در دستور کار نظام مالیاتی رئیس سازمان امور مالیاتی خبر داد؛اتمام پر

وهای امریکا ممنوعیت استفاده از نرم افزارهای چینی در خودر

خریــدار  انتظار می رود ایــالات متحده 
پیشــنهاد کنــد که نــرم افــزار چینی در 

خودروهای خودران ممنوع شود.
به گــزارش خریدار به نقــل از رویترز، به 
گفته منابــع مطلع در این مــورد، انتظار 
می رود وزارت بازرگانــی ایالات متحده 
در هفته های آینــده ممنوعیت نرم افزار 
چینی در خودروهای خودران را پیشنهاد 

کند.
دولت بایدن قصد دارد قانون پیشــنهادی 
را صادر کند کــه بر اســاس آن نرم افزار 

چینی در وســایل نقلیه در ایالات متحده 
با اتوماســیون ســطح ۳ و بالاتــر ممنوع 
می شــود، که این امر منجر به ممنوعیت 
آزمایش خودروهای خودران تولید شــده 
توسط شــرکت های چینی در جاده های 

ایالات متحده می شود.
این منابع افزودند، دولت از حرکت وســایل 
نقلیه با ماژول هــای پیشــرفته ارتباطات 
بی سیم توســعه یافته چینی در جاده های 

ایالات متحده جلوگیری می کند.
بــه گفته منابع، بر اســاس این پیشــنهاد، 

خودروسازان و تامین کنندگان باید بررسی 
کنند که هیچ یــک از خودروهای متصل یا 
نرم افزار خودروی خودران پیشرفته آنها در 

چین تولید نشده باشد.
وزارت بازرگانــی ماه گذشــته اعلام کرد 
که قصــد دارد قوانین پیشــنهادی را برای 
خودروهای خودران در ماه آگوســت صادر 
کند و انتظــار دارد محدودیت هایی را برای 
برخی از نرم افزارهای ســاخت چین و سایر 
کشــورهایی که به عنوان دشمن شناخته 

می شوند، اعمال کند.
ســخنگوی وزارت بازرگانی روز یکشنبه در 
پاسخ به سوالی درباره این موضوع گفت که 
این وزارتخانه نگران خطــرات امنیت ملی 
مرتبط با فنــاوری های متصل در وســایل 

نقلیه است.
دفتر صنعت و امنیت ایــن وزارتخانه قانون 
پیشــنهادی را صادر خواهد کــرد که روی 
سیستم های خاص نگران کننده در داخل 
وسیله نقلیه تمرکز خواهد کرد.دفتر صنعت 
همچنین فرصتــی خواهد داشــت تا این 
قانون پیشنهادی را بررســی کند و نظرات 

خود را ارائه دهد.
سخنگوی سفارت چین در واشنگتن گفت 

خودروهای برقی صنعتی ،جهانی شده اند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه چین با بیان 

اینکه »تنها تقسیم کار و همکاری می تواند 
منافع متقابل را به همراه داشته باشد و تنها 
رقابت منصفانه می تواند پیشرفت فناوری را 
به همراه داشته باشد« افزود: چین از آمریکا 
می خواهد که اصول بــازار و قوانین تجارت 
بین الملل را جدی گرفته و زمینه بازی برابر 
را ایجاد کند. شــرکت های چیــن در همه 
کشــورها قاطعانه از حقوق و منافع قانونی 

خود دفاع خواهند کرد.«
ایــن وزارتخانه گفــت، روز چهارشــنبه، 
کاخ ســفید و وزارت امور خارجــه میزبان 
نشستی بودند تا به طور مشترک به خطرات 
امنیت ملی مرتبط با وسایل نقلیه خودران 
رسیدگی شود. این منابع گفتند که مقامات 
در آن جلسه جزئیاتی از قانون برنامه ریزی 

شده دولت را فاش کردند.
در این نشســت مقاماتی از ایالات متحده، 
اســترالیا، کانــادا، اتحادیه اروپــا، آلمان، 
هند، ژاپن، کره جنوبی، اســپانیا و بریتانیا 
حضــور داشــتند کــه در مــورد داده ها و 
خطرات امنیت ســایبری مرتبط با وسایل 
نقلیه متصل و اجزای خــاص به تبادل نظر 

پرداختند. 
سطح ۳ شامل فناوری است که به رانندگان 
اجازه می دهــد تا در فعالیت هایی پشــت 
فرمان، مانند تماشــای فیلم یا اســتفاده از 

تلفن های هوشمند، شرکت کنند.
در ماه نوامبر، گروهی از قانونگذاران ایالات 
متحده نگرانی هایــی را در مورد جمع آوری 
و مدیریت داده های حســاس شرکت های 
چینــی در حیــن آزمایــش خودروهای 
خودران در ایالات متحــده مطرح کردند و 
از ۱۰ شرکت بزرگ از جمله بایدو )۹۸۸۸.

HK( سؤالاتی پرسیدند.
این گروه طی نامه هایی اعلام کرد که در ۱۲ 
ماه منتهی به نوامبر ۲۰۲۲، شــرکت های 
خودروهای خودران چینــی بیش از ۴۵۰ 
هزار مایل )۷۲۴ هــزار و ۲۰۵ کیلومتر( در 
کالیفرنیا  آزمایش کردند. در ژوئیه ۲۰۲۳، 
وزیر حمل و نقل، پیــت بوتیگیگ، گفت که 
وزارتخانه او نگرانــی از امنیت ملی در مورد 
شــرکت های AV چینی در ایالات متحده 

دارد.
دولت نگران وســایل نقلیه متصل اســت 
که از سیســتم نظارت راننده برای گوش 
دادن یــا ضبــط مکالمات سرنشــینان 
اســتفاده می کنند یا خود خودرو را کنترل 

می کنند.
جینا ریموندو، وزیر بازرگانی آمریکا در ماه 
می گفت: »خطرات امنیت ملی بسیار قابل 
توجه است. ما تصمیم گرفتیم اقدامی انجام 

دهیم زیرا این موضوع واقعاً جدی است.«
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میراحمدی:
 اربعین امسال با شعار »کربلا طریق الاقصی« 

برگزار می شود
رئیس ســتاد مرکزی اربعین گفت: دشــمنان دنبال اربعین هراســی 
هستند ولی اربعین امسال پرشــکوه تر از هر سال با شعار »کربلا طریق 
الاقصی« برگزار می شود. ســید مجید میراحمدی  در مراسم افتتاحیه  
اربعین حســینی ۱۴۰۳، ضمن گرامیداشت یاد شــهید رئیسی بیان 
کرد: اگر امروز در موضوع اربعین شــاهد تســهیل گری های عظیمی 
هســتیم، این به خاطر تلاش های رئیس جمهور شهید است که دغدغه 
سهولت این ســفر را برای زائران داشــت.وی افزود: اربعین امسال در 
شــرایط خاصی در حال برگزاری است که جهان شــاهد جنایات رژیم 
صهیونیستی اســت و بیش از ۴۰ هزار فلســطینی مظلوم به شهادت 
رسیده اند؛ هم چنین جهان در انتظار خونخواهی یکی از سرداران جبهه 
مقاومت شهید اسماعیل هنیه است.رئیس ستاد اربعین گفت: اربعین 
حســینی یک موهبت الهی، کنگره بزرگ شــیعیان جهان، ترکیبی از 

عشق و ایمان و نشانه  آمادگی برای مبارزه در راه خداست.
میراحمدی در پایان اظهار کرد: اربعین تمدن ســاز اســت و به  همین 
جهت دشمنان دنبال اربعین هراسی هســتند ولی باید گفت ان شاءالله 
اربعین امسال پرشــکوه تر از هر سال با شــعار »کربلا طریق الاقصی« 

برگزار می شود.

ازسویقوهقضاییهمنتشرشد
جزئیات تازه از احکام محسن برهانی و شروین 

حاجی پور
مرکز رســانه قوه قضاییه جزئیات تازه ای از نحوه رســیدگی به پرونده 

محسن برهانی و شروین حاجی پور را منتشر کرد.
 به نقل از مرکز رســانه قوه قضائیه پرونده محســن برهانی به واســطه 
کسوت روحانیت ایشان در دادسرا و دادگاه ویژه روحانیت مورد بررسی 
و رســیدگی قرار گرفته و مراحل تجدید نظر را هم در شعبه اول دادگاه 

تجدید نظر ویژه روحانیت طی کرده است.
نکته قابل توجه این اســت که دادگاه تجدید نظر، برهانی را در خصوص 
برخی از عناوین اتهامی تبرئه و نســبت به برخی دیگر مجرم شــناخته 
است.ایشــان ســپس مجدداً مســتند به ماده ۴۸ و ماده ۵۲ آئین نامه 
دادســراها و دادگاه های ویژه روحانیت درخواســت اعاده دادرســی 
نموده که این درخواســت نیز پس از بررســی لازم توســط جمعی از 
قضات عالیرتبه ویژه روحانیــت رد و رأی دادگاه تجدیــد نظر تأیید و 
ابرام شده اســت.مرکز رســانه قوه قضائیه همچنین درخصوص حکم 
شروین حاجی پور نیز نوشته است: شعبه ۴۲ دادگاه تجدید نظر استان 
مازندران پس از اعتراض آقای شروین حاجی پور نسبت به رأی دادگاه 
بدوی، این اعتراض را مورد بررســی قرار داده و مستند به بند الف ماده 
۴۵۵ قانون آئین دادرســی کیفری مصوب سال ۱۳۹۲ و به دلیل اینکه 
مجازات های تکمیلی اشاره شده در رأی دادگاه بدوی را متناسب با حال 
متهم و جامعه تشخیص نداده، آن ها را لغو نموده و همچنین قرار تعلیق 

نیمی از مجازات حبس اشد آقای حاجی پور را نیز صادر کرده است.
براساس اعلام قوه قضائیه اینکه گفته شود »قوه قضائیه با تعیین شعب 
خاص در دادگاه های تجدید نظر و دیوان عالی کشور برای رسیدگی به 
اعتراضات و اعاده دادرســی های آرای دادگاه های انقلاب، عملًا امکان 
بررسی مجددِ واقعی این پرونده ها را منتفی کرده.« به هیچ وجه مقرون 

به صحت نیست و دلایل نقض زیادی دارد.

رییسانجمنتولیدکنندگانشیرخشکاطفال؛
 امکان نگه داشت حتی یک قوطی شیرخشک 

در انبار وجود ندارد
رئیس انجمن تولیدکنندگان شیرخشــک نوزاد گفت: وزارت بهداشت 
در کنار بازدیدهای ادواری، هر روز آمار موجودی مواد اولیه و محصول 

تولیدشده در هریک ازکارخانجات را راستی آزمایی می کند.
 

شیر خشک نوزاد تضمین کننده سلامت کودکان بوده تا در آینده دچار 
سوءتغذیه نشوند. امروز به هر دلیلی ممکن اســت برخی از نوزادان به 
جای تغذیه از شیر مادر نیاز داشته باشند از شیرخشک استفاده کنند یا 
حتی به عنوان غذای تکمیلی در کنار شیر مادر از این ماده غذایی بهره 

مند شوند. تنظیم بازار این محصول از حساسیت بسیار برخوردار است.
در چند روز گذشــته خبری از کاهش عرضه شیرخشــک منتشر شد 
اینکه »یکــی از دلایل مهمی که امروز باعث نایابی شــیر خشــک در 
داروخانه ها شده است »تلاش تولید کننده و وارد کننده برای بالا بردن 

قیمت است«.
محمد طاهری، نماینده مجلس شــورای اســلامی و عضو کمیسیون 
بهداشــت در این باره عنوان کرده بود، در جلسه ای که با رئیس سازمان 
غذا و دارو داشــتیم مشــکلاتی که در خصــوص نابســامانی در بازار 
شیرخشک به ما گزارش شــده را به اطلاع رئیس ســازمان رساندیم. 
شــرایط توزیع شــیر خشــک در میان مردم و داروخانه ها به گونه ای 
اســت که هر دو طرف ناراضی هســتند.این نماینده مجلس با اشاره به 
مشــکلاتی که مردم و داروخانه ها در زمینه توزیع شــیر خشک دارند 
گفته بود، سهمیه بندی شیر خشــک به دلیل تلاش برای از بین رفتن 
فســاد و قاچاق شــیر خشــک صورت گرفته و داروخانه ها با ارائه کد 
ملی و ثبت آن در ســامانه تی تک شیر خشــک به صورت سهمیه ای به 
همه کودکان تعلق می گیرد. امروز بســیاری از تولیــد کننده ها و وارد 

کنندگان بر سر قیمت عرضه شیر خشک اختلاف دارند.
وی در ادامه موضوع با اشــاره به مشکل سیســتم توزیع شیرخشک از 
تولیدکننده ها به داروخانه ها عنوان کرده بود، شــیر خشــک به میزان 

کافی طبق سهمیه به دست داروخانه ها نمی رسد.
در ادامه خبرنگار مهــر موضــوع را از طریق انجمــن تولیدکنندگان 
شیرخشــک نوزاد پیگیری کرد. هانی تحویل زاده، رئیس این انجمن 
در خصــوص کاهش عرضه شیرخشــک به مهر گفت: اخیــراً مطالبی 
در مورد عدم عرضه شیرخشــک اطفــال جهت افزایــش قیمت این 
فرآورده، در فضای رسانه ای کشور منتشر شده است که انجمن صنفی 

تولیدکنندگان شیرخشک و غذای کودک آن را تکذیب می کند.
وی افزود: کارخانجات داخلی شیرخشــک اطفال علیرغم عدم افزایش 
قیمت این فرآورده که بنا به وعده مســئولان وزارت بهداشت قرار بود 
ماه ها قبل مورد تجدید نظر قرار گیرد، صرفاً با درک مسئولیت حرفه ای 
و با هدف آرامش خاطر اولیای اطفال شیرخوار، با تمام توان مشغول به 
تولید بوده و حتی به منظور اســتمرار تولید این فرآورده استراتژیک، با 
پذیرش تبعات و مخاطرات ســنگین مالی، مواد اولیه مورد نیاز جهت 
تولید انواع فرآورده های شیرخشــک اطفال را قبل از تخصیص و تأمین 
ارز توســط مراجع ذیربط، به صورت اعتباری تهیه و نســبت به تولید و 

عرضه شیرخشک اقدام کرده و می کند.

دیوار

رئیس شــورای شــهر تهران از ورود واگــن های ملی 
جدید تا پایان ســال جاری به خطــوط متروی تهران 

خبر داد.
مهدی چمران پیش از آغاز دویست و پنجاه و چهارمین 
جلســه علنی شورای اســلامی شــهر تهران در جمع 
خبرنگاران و در تشریح دستور جلسه شورا گفت: امروز 
موضوع تشــکیل مرکز زنان و خانواده بررسی خواهد 
شد. همچنین در خصوص شهر آفتاب و قیمت گذاری 

غرفه هایی که دارد، بحث و بررسی انجام می شود.
وی افزود: تصمیم گیری در رابطه با غرفه های میادین 
و بازارهای میــوه و تره بار، نامگذاری معابر و بررســی 

گزارشــات حسابرســی شــرکت خدمات 
اداری شــهر، ســازمان مدیریــت و نظارت 
بر تاکســیرانی و ســازمان مدیریت میادین 
میــوه و تره بار بــرای ســال ۱۴۰۲، از دیگر 

دستورهای جلسه امروز است.
وی بــا تأکید بــر اینکه شــهرداری جایگاه 
خدمت رســانی و کارمندی را با هــم دارد، 

گفــت: خدمت رســانی شــهرداری همچون ســایر 
دستگاه های خدماتی اســت و برخی بخش ها همواره 
باز اســت و ســاعت ندارد. ممکن اســت در مســیر 
خدمت رسانی با تغییر ســاعت کاری خلل وارد شود. 

ایــن تصمیمی اســت که شــهرداری برای 
ســاعت کاری گرفته و ما در شــورا ساعت را 
نزدیک بــه ســاعت مدنظر دولــت در نظر 

گرفتیم چون فضای شورا کارمندی  است.
رئیس شــورای شــهر تهران با بیــان اینکه 
واگن های مترو باید ســفارش داده شــود تا 
ســاخته شــود، افزود: ســاخت واگن زمان 
می برد و چیزی نیســت که ما تصمیــم بگیریم و ۶ ماه 
بعد آماده باشد. مســائل مالی، سیاسی و بین المللی در 
این زمینه اهمیت دارد. از سال ۱۳۹۶ قرارداد واگن ها 

خاک می خورد و ما در این دوره قرارداد را فعال کردیم.

وی با اشاره به اینکه اگر مشــکلی ایجاد نشود تا پایان 
ســال واگن های ملی جدید وارد خط خواهند شد که 
البته در حــال حاضر نیز در خط پرنــد تردد می کنند، 
گفت: ساخت واگن در داخل کشور به صرفه نیست؛ اما 
قطعاتی همچون موتور، محرک و دیگر سیســتم ها در 
داخل تهیه شده و ساخت واگن ملی می تواند آزمایش 

خوبی باشد. 
وی ادامه داد: به شــرط اینکه دولت تعهد خود را انجام 
دهد و ارقام مورد نظر را بپردازد، تأمین واگن عملیاتی 
خواهد شد. شــهرداری این رقم را از بودجه برنداشته و 
قرض گرفته تا بتواند پیش پرداخت را به نتیجه برساند.

معاون بهداشــت وزارت بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی »دســتورالعمل تشــدید نظارت بر عوامل 
محیطی مراســم معنوی اربعین ســال ۱۴۰۳« را به 
دانشکده ها و دانشــگاه های علوم پزشکی کشور ابلاغ 
کرد.بنابر اعلام وبدا، دکتر حســین فرشــیدی در این 
ابلاغیه با اشاره به نزدیک شدن ایام ماه صفر و برگزاری 

مراســم راهپیمایی و پیاده روی بزرگ اربعین ســالار 
شهیدان و خیل عاشقان و زائرین حسینی که در این ایام 
از نقاط مختلف کشور و کشورهای اسلامی همسایه به 
سمت مرزهای خروجی در اســتان های غرب و جنوب 
غربی حرکت می کننــد تا به عتبات عالیات مشــرف 
می شــوند، ضمن یــادآوری کنترل عوامــل محیطی 

)آب آشــامیدنی، مواد غذایی، وضعیــت دفع فاضلاب 
و پســماند، هوا و حشــرات و ناقلین بیماری( به منظور 
حفظ و ارتقای ســلامت زائــران، تاکید کرده اســت: 
نظارت بر رعایت موازین بهداشــت فردی و محیطی در 
موکب ها و ایســتگاه های صلواتی و محل های اسکان 
زائران به ویژه نظارت بر ایمنی آب آشــامیدنی و تهیه و 

توزیع مواد غذایی و نذورات در مراسم، برای پیشگیری 
از بروز بیماری های مرتبط بــا آب و غذا از اهمیت ویژه 
ای برخوردار اســت.معاون بهداشــت وزارت بهداشت 
همچنین توصیه های بهداشــتی و آموزشــی نیز برای 
زائران، موکب داران و مدیــران کاروان های زیارتی در 

قالب یک مجموعه آموزشی ارائه کرده است.

و متر

بهداشت

خریدار   معاون اول قوه قضاییه با اشــاره 
به روند اشــتغال آفرینی و حرفــه آموزی 
زندانیان، گفــت: اگر زندانی بعــد از آزادی 
بتواند کارآفرین و شاغل شود، نرخ بازگشت 
زندانیان به زندان به حداقل می رســد و در 

آن زمان است که موفق عمل کرده ایم.
 حجت الاسلام والمســلمین حمزه خلیلی 
در نشست تخصصی اشــتغال زندانیان در 
اجرای ســند تحول و تعالی اظهار داشــت: 
حرفه آموزی و اشتغال زندانیان مطابق با این 
ســند نیاز به برنامه مدون علمی و عملیاتی 
دارد که بنیاد تعاون و سازمان زندان ها این 

کار را انجام می دهند.
معاون اول قوه قضاییه تاکیــد کرد: اطلاع 
رســانی قطعا بــه اعتمادســازی و جلب 
مشــارکت مردم و خیران در حوزه اشتغال 
زندانیان کمــک می کند. بازدیــد دوره ای 
اصحــاب رســانه از اقدامات بنیــاد تعاون 
و ســازمان زندان ها، مهم اســت و موجب 
انعکاس کارهای انجــام گرفته در این حوزه 

می شود.

حرفه آموزی زندانیان؛ بستر اصلاح 
و تربیت

در ادامــه این نشســت، غلامعلی محمدی 
رئیس ســازمان زندان ها گفــت: به لطف 
پــروردگار و تلاش مدیــران و کارکنان، در 
ســال اخیر حرکت رو به جلوی ســازمان 
درحوزه اقدامات تحولی کاملا محســوس 

بود.
وی تأکید کرد: ســازمان زندان ها در میان 

زیرمجموعه هــای قوه قضاییه بیشــترین 
قابلیت را در توسعه اشتغال پایدار دارد و در 
ســال جاری نیز با بهره گیری از مشارکت و 

ظرفیت مردمی در حال پیگیری است.
محمدی با بیان اینکه اولویت های سازمان 
زندان ها بایــد پیگیری شــوند، در توضیح 
اولویت ها یادآور شــد: در مــورد طرح های 
ســازمان، گام اول تکمیــل و بهره برداری 
از پروژه هــای نیمه تمام اســت و در زمینه 
اشــتغال نیز تمرکز بر دو رویکرد اشــتغال 
صنعت محــور و خوابــگاه، کارگاه خواهد 

بود البته اشــتغال در همه این ســال ها از 
برنامه هــای اصلی ســازمان زندان ها بوده 
است چراکه بســتر انجام مهمترین رسالت 
و مأموریت ســازمان یعنی اصلاح و تربیت 
قطعا بــر حرفه آموزی و اشــتغال متمرکز 

است.
در ادامه، جمشــیدی عضو حقیقی ستاد 
راهبردی ســند تحــول قضایــی در این 
نشست با اشاره به اینکه اشتغال می تواند 
به زندانی هویت ببخشد و موجب پذیرش 
وی در خانــواده و جامعــه شــود، افزود: 

زندانی در حصــار، به فکر خانــواده خود 
است و خانواده زندانی نیز در بیرون دیوار 
زندان دغدغه پایداری معیشت دارد که با 
تلاش و یکدلی باید همه مــا تلاش کنیم 
تا مسئله اشــتغال این گروه هدف مرتفع 
تا سبب درآمدزایی و حفظ کرامتشان در 

جامعه شود.
در پایان این نشســت مقرر شــد به منظور 
اجرای سند تحول قضایی و رفع چالش های 
موجود، با انتخاب زندان های استان گیلان 
به عنــوان آزمایشــی، همــه راهکارهای 

لازم را برای ارتقای وضعیــت زندان ها بکار 
گیرد، که برایــن اســاس مهمترین محور 
در تحول زندان ها، اشــتغال مولد و پایدار و 
حرفه آموزی زندانیان و خانواده آنان اســت 
که به عنــوان طرح بامــداد با اســتفاده از 
ظرفیت های استان مورد توجه قرار خواهد 

گرفت.
 رئیس قوه قضاییه روز گذشــته ۱۵ مرداد 
در شــورای عالــی مســئولان قضایــی بر 
اجرای کامــل و جامع مفاد دســتورالعمل 
»ســاماندهی زندانیــان و کاهش جمعیت 
کیفــری زندان ها« تاکید کــرد و از کاهش 
آمار ورودی به زندان های سراسر کشور طی 
سه ماه ابتدایی ســال جاری نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته خبر داد.
۲۹ خرداد امســال نیز غلامعلی محمدی 
رئیــس ســازمان زندان هــا و اقدامــات 
تامینــی و تربیتــی کشــور با اشــاره به 
وجود ۴۲ هزار زندانی شــاغل در کشور، 
گفت: رویکــرد جدید ســازمان زندان ها 
توســعه اشــتغال صنعت محــور اســت 
کــه پایدارترین نوع اشــتغال محســوب 
می شــود و بیشــترین ظرفیــت را برای 

زندانیان دارد.
همچنین ناصر جعفرقلــی مدیرعامل بنیاد 
تعاون زندانیان چهارم تیر امســال با اشاره 
به اشــتغال ۱۷ هزار زندانی در کارخانجات 
کشور و افزایش حقوق و دستمزد زندانیان 
در چند ســال اخیر گفت: در سال ۱۴۰۲، 
مبلــغ ۸۴۸ میلیارد تومان بــه مددجویان 

پرداخت شده است. 

خریدار   طرح ترافیــک بزرگترین رویداد 
زیارتی توســط پلیس راهــور فراجا ازروز 
سه شــنبه ۱۶ مرداد آغاز می شود و تا پایان 
روز پنجشنبه هشــتم شــهریور ماه ادامه 
خواهد داشت و در این مدت همه دستگاه ها 
در بســیج کامل بــرای تــردد روان زائران 

عتبات عالیات قرار دارند.
 اربعین ســرور و سالار شــهیدان حضرت 
اباعبدالله الحســین)ع( امســال با پیک 
مسافرت فصلی تابســتانه همزمان است 
کــه مدیریت به مراتب ســخت تر اســت 
و پیــش بینی حــدود پنج میلیون ســفر 
زیارتی به عتبــات عالیات در کنار چندین 
میلیــون مســافرت تابســتانه پیــش از 
بازگشــایی مدارس، می تواند بار ترافیکی 
جاده های کشــور را به طور محسوســی 

افزایش دهد.
بر همین اســاس و طبق جدول زمانبندی، 
پلیس راهور به همراه دســتگاه های دخیل 
در خدمــات اربعیــن حســینی همچون 
اورژانس، هلال احمر، شرکت های خدمات 
خودرویی و ســازمان حج و زیــارت و دیگر 
دســتگاه های متولی، از امروز سه شنبه ۱۶ 
مرداد به طور متمرکز و در پوشش گسترده 

در طرح ترافیک اربعین حاضر خواهد بود.
براساس گزارش رئیس پلیس راهور، امسال 
در طرح ترافیکی اربعین بیــش از ۸۰ هزار 
نفر در قالب دستگاه های مختلف و ۱۲ هزار 
نیروی پلیس به شکل شبانه روزی در مسیر 
مرزهای ۶ گانه در این ایام خدمت رســانی 

خواهند کرد.

استفاده از مبادی مرزی کم ترافیک
امسال نیز همانند ســال های گذشته تردد 
در مسیر پیاده روی اربعین از ۶ مسیر مرزی 
شامل مهران، شلمچه، خســروی، چذابه، 

تمرچین و باشماق انجام می شود که پلیس 
توصیه هایی برای تردد راحت و ایمن زائران 

دارد.
طبق گــزارش پلیس راه کشــور، ســال 
گذشــته ســه میلیون و ۲۰۰ هزار نفر در 
موســم اربعین راهی عتبات عالیات شدند 
که مرزهــای مهران، شــلمچه و تمرچین 
میزبان بیشــترین شــمار زائران حرمین 
امامین )ع( بودند و طبعاً بیشترین میزان 
بار ترافیکی به مســیرهای منتهی به این 
مبادی مــرزی وارد شــد؛ بنابراین رئیس 
پلیس راهور فراجا طی جلســه هماهنگی 
ستاد اربعین تاکید و توصیه کرد تا زائران 
اربعین از مبــادی مرزی تــردد کنند که 
کمترین میزان ترافیک را دارد تا علاوه بر 
کوتاه کردن زمــان ورود و خروج، بتوانند 

سفر ایمن تری داشته باشند.
سردار سید تیمور حســینی رئیس پلیس 
راهور فراجــا ضمن تاکید بــر ارتقای قابل 
توجه کیفیــت و کمیت خدمــات در همه 
مبادی مــرزی گفت: مســیرهای مرزی از 
کیفیــت یکســانی در خدمــات برخوردار 
هســتند و تفاوتی از لحاظ شــرایط مرز از 
جمله پارکینگ و مانــدگاری در مرز وجود 
ندارد؛ پس توصیه می شــود زائــران تا حد 
امکان اصرار بــر تردد از یک مســیر مرزی 
نداشته باشند تا کمکی برای مدیریت بهتر 
ترافیــک بزرگترین رویداد زیارتی کشــور 

باشد.

استفاده از خودروی شخصی
 در سفر اربعین

یکی دیگــر از توصیه های پلیــس راهور در 
سفر اربعین امسال، استفاده از خودروهای 
شــخصی بود که رئیس پلیس راهور فراجا 
بر آن تاکید داشــت و این موضوع ناشــی از 

محدودیت در حمــل و نقل عمومی و حجم 
بالای زائران بود؛ از اینرو ســردار حســینی 
تاکید کرد: این حجم از مســافر در یک بازه 
زمانی کوتاه، بــه طور طبیعی بــا حداکثر 
ظرفیت حمل و نقل عمومی سازگار نیست 
و می تواند باعث طولانی شدن زمان انتظار 

برای رفت و بازگشت از شود.
این مقام انتظامی ضمن اشــاره به بســیج 
کامل حمل و نقل عمومی کشور و هماهنگی 
لازم بــا ســازمان راهداری و حمــل و نقل 
جاده ای، از زائران خواســت تا در حد امکان 
از خودروهای شخصی برای سفر به مبادی 

مرزی استفاده کنند.
با توجه به اینکه طی ســال های گذشــته 
فضــای پارکینــگ عمومــی و امنیــت 
پارکینگ هــا به طــور قابــل ملاحظه ای 
گســترش یافتــه اســت، اســتفاده از 
خودروهــای شــخصی علاوه بــر راحتی 
زائــران می تواند ســرعت بازگشــت را 
افزایش داده و از معطلــی در مرزها برای 
اســتفاده از اتوبــوس بکاهــد همچنین 
اســتفاده از خودروهای شخصی می تواند 
در اســتراحت زائران و به همراه داشــن 

وسائل شخصی بیشتر موثر باشد.

ثبت نام در سامانه سماح پیش از سفر
پلیس راهــور فراجا همچنین از مســافران 
و متقاضیــان حضور در پیــاده روی اربعین 
خواست تا پیش از ســفر، اطلاعات خود را 
در ســامانه سماح)ســامانه حج و زیارت( 

بارگزاری و در این سامانه ثبت نام کنند.
بنابــر اعلام پلیــس راهور، ایــن مجموعه 
به دلیل اتصال به ســامانه ســماح، امکان 
ارزیابی از شرایط ســفر و برنامه ریزی برای 
مدیریت ترافیک را خواهد داشت همچنین 
ثبت نام در سامانه ســماح در اجرا و اعمال 

درست محدودیت های ترافیکی موثر است 
همچنین طبق اعلام پلیس راه، ساعت ۱۲ 
تا ۱۶ بیشــترین آمار تصادفــات در اربعین 
سال گذشته بوده است  که ناشی از خستگی 

و حجم بالای تردد است.
مســافران و متقاضیان حضور در پیاده روی 
اربعین تا پیش از ســفر، اطلاعــات خود را 
در ســامانه سماح)ســامانه حج و زیارت( 

بارگزاری و در این سامانه ثبت نام کنند.

تردد با خودروی شخصی به عراق 
همچنان امکان ناپذیر

رئیس پلیس راهور فراجا بار دیگر به مسئله 
تردد با خودروهای شــخصی به داخل عراق 
اشــاره کرد و گفت: این امکان هنوز وجود 
ندارد و زائران فقط تا قبــل از مرز می توانند 

با خودروی شخصی سفر کنند.
سردار حســینی با بیان اینکه امکان کاپوتاژ 
)کران بری( میان ایران و عراق انجام نشــده 
است، گفت: این مســئله نیازمند بررسی و 
تفاهمنامه میان دو کشــور است که باید در 

سطح کلان انجام شود.
یکی از امتیازات اربعین امسال برای زائران 
کشورهای همســایه که از مســیر ایران به 
عراق سفر می کنند، استفاده از حمل و نقل 
عمومی کشــور مبدأ اســت که امسال این 
امکان برای اتوبوس های پاکســتانی فراهم 

شده است.
سردار حســینی با تاکید بر اینکه این تردد 
با نظارت و کنترل ســخت پلیس راه انجام 
خواهد شــد، افزود: ســتاد مرکزی اربعین 
تصمیــم بــه اجــازه تــردد اتوبوس های 
پاکستانی در داخل کشور گرفته است. این 
اتوبوس ها تنها برای یک رفت و برگشــت و 
جابه جایی زائران مجاز به ورود هســتند و 
فقط هم در ایام اربعین این امکان وجود دارد 
ضمن اینکه فرماندهی کل انتظامی با اعلام 
اینکه مرز چذابه برای پذیرایی از زائران اتباع 
خارجی تعیین شده اســت، تاکید کرد که 
زائران اتباع از مراجعه به دیگر مبادی مرزی 
خودداری کنند چرا که از ورود آنها به عراق 

ممانعت به عمل می آید.

وی تهران ورود واگن های ملی جدید تا پایان سال جاری به متر

از سوی معاون بهداشت وزارت بهداشت؛دستورالعمل تشدید نظارت بر عوامل محیطی مراسم اربعین ابلاغ شد
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نمایش »وی ای آر« و درماندگی آموخته شده
فریال آذری ، منتقد تئاتر مارتین ســلیکمن روانشــناس امریکایی 
نظریه ای دارد تحت عنوان »درماندگی آموخته شــده« و به شرایطی 
اشــاره می کند که در آن افراد بر پایه تجربه گذشته شان به این نتیجه 
می رسند که کوشش را با پیشــرفت مرتبط ندانند و به این جمع بندی 
می رسند که اگر هر کاری انجام دهند به موفقیت دست پیدا نمی کنند. 
این باور یک پیامد جدی همراه خود دارد که فــرد هرگز برای رهایی از 

قفسی که در آن گرفتار است تلاشی نخواهد کرد.
آزمایشــی که ســلیگمن روی ســگ ها انجام داده بود نشــان داد که 
سگ هایی که در قفس محصور بودند و هیچ راه فراری نداشتند، زمانی 
که به آنها شــوک برقی داده می شــد چون راهی برای فرار نمی دیدند 

ناچار این رنج را پذیرفتند.
پس از آن آنها شرایطی را فراهم آوردند که سگ ها امکان فرار از دستگاه 
شوک برقی را داشتند؛ اما آنها به جای اینکه اقدام به فرار کنند درمانده 
وار دراز می کشیدند. در مقابل گروهی از ســگ ها بودند که راه گریز به 
آنها آموخته شده بود و زمانی که در معرض شــوک قرار نمی گرفتند از 

راه گریز استفاده می کردند.
این همان اتفاقی است که در نمایش وی ای آر می افتد و شخصیت های 
قصه با نوعی درماندگی آموخته شــده مواجه هســتند. استفاده از گیز 
گیزی دقیقا تداعی کننده همین آزمایش سلیکمن است که می خواهد 
به مخاطب القا کند راه نجاتی وجود ندارد. این همان چیزی اســت که 
سلیگمن تحت عنوان نظریه درماندگی آموخته شده به آن می پردازد. 
رویای درخت و ســرزمینی خارج از قفس که در طــول نمایش به آن 
پرداخته می شــود و انکار وجود درخت و تکرار ایــن عبارت که درخت 

فقط یک تصویر است نیز از همین حس درماندگی آموخته شده می آید.
از ســوی دیگر بررسی چیســتی قفس، نظریه دهکده جهانی را تداعی 
می کند که مارشــال مک لوهان در توصیف آینده جهــان تحت تاثیر 
وســایل ارتباط جمعی به آن اشــاره دارد. شــخصیت زن قصه نقش 
کنترلگــر را دارد و صرفا بدون تصویر واضحی از خویــش با آنها ارتباط 

می گیرد.
این رفتار بر می گردد بــه نظریه دهکده جهانی مــک لوهان که جهان 
توســط فناوری الکترونیکی به صورت یک دهکده فشرده تغییر یافته 
و حرکت اطلاعات از هر چهار گوشــه جهان به هر نقطه در هر زمانی را 
ممکن می کند؛ اما این فقط بخش کوچکی از موضوع دهکده جهانی را 

در بر می گیرد.
در فرآینــد دهکده جهانی مــرگ حریم خصوصــی در مفهوم دهکده 
جهانی مطرح می شــود. این نگاه در نمایش نیز به خوبی مشــهود بود. 
همه حرکات و تکان های شخصیت های نمایش به خوبی رصد می شد 

و عملا چیزی به عنوان راز وجود نداشت.
فرآیند جهانی شــدن در مســیر هم شــکل ســازی قدم بر می دارد و 
تفاوت های فرهنگی آداب و رسوم و باورهای گوناگون در زیر این پرچم 
رنگ می بازند و جای خودشــان را به یک جهان یک دســت می دهند. 
بنابراین خیلی طبیعی اســت که این قفسی که ما از آن حرف زدیم و آن 

را نمونه دهکده جهانی دانستیم مردم را یک دست بخواهد.
در نمایش بارها ما به بازســازی یک صحنه از فوتبال می نشــینیم. این 
تنها جایی است که آنها می خواهند بی قضاوت به اندیشیدن بپردازند؛ 
اما حتی همین اندیشه ساده چون ممکن اســت پیامد اندیشیدن را با 
خود داشته باشد باید سرکوب شود. چراکه نظام فکری در این نمایش به 
عینه یک نظام توتالیتر را نشــان می دهد. بنابراین به سادگی دانای کل 
نمایش با یک جواب ساده »آفســاید بود« همین اندک اندیشه را نیز از 

مردم سلب می کند .
نمایــش »وی ای آر« اثــری چند لایه اســت که با بازی یک دســت 
بازیگرانش که نشــان از کارگردانی صحیح اثر داشــته آدمی را در پی 
شــناخت مفهوم زندگی در جهانی که در حال تهی شدن از معناست به 

چالش می کشاند.
 »وی ایِ آر« به نویســندگی و کارگردانی حامــد رحیمی نصر اثری در 
سبک ابزورد و گروتسک است که در ادامه دیگر نمایش های پرمخاطب 
این هنرمند چون »شــیزوفرنی«، »آلزایمــر« و »آوردوز« با محوریت 
دغدغه های روانشناســانه و اجتماعی در عمارت نوفل لوشــاتو به روی 

صحنه رفته است.

»صید لحظه عاشقی« در اربعین حسینی
رویداد فیلم کوتاه عاشــورایی تصویر دهم همزمان با اربعین حسینی 

بخش ویژه ای با عنوان »صید لحظه عاشقی« را برگزار می کند.
به نقل از روابط عمومی این رویداد، دبیرخانــه چهارمین رویداد فیلم 
کوتاه عاشــورایی تصویر دهم در راســتای اشــاعه فرهنگ عاشورا از 
عزاداران حســینی داخلی و خارجی حاضر در پیاده روی اربعین دعوت 
می کند با ثبت و ضبط صحنه های ماندگار ۲ دقیقه ای و بارگذاری فیلم 
در ســامانه رویداد به آدرس com.tasvir10 در بخــش ویژه »صید 

لحظه عاشقی« شرکت کنند.
مهلت ارســال آثار تا پایان شهریور تعیین شده اســت و از میان تصاویر 
ارسالی ۱۰ برگزیده انتخاب و طی مراســمی همزمان با میلاد حضرت 
زینب )س( در ۱۷ آبان  علاوه بــر لوح تقدیر به هر نفــر ۵۰۰ دلار اهدا 

خواهد شد.
چهارمین رویداد فیلــم کوتاه عاشــورایی تصویر دهم کــه فراخوان 
بخش های اصلی آن متعاقباً منتشــر خواهد شــد بــه مدیریت مجید 
مجیدی و دبیری محمد رهبر توسط مؤسسه فرهنگی خیریه راه ایمان 

و همراهی عتبه مقدسه حسینی برگزار می شود.

باحکمخیراللهتقیانیپور
دبیر اجرایی و مدیران ۲ بخش جشنواره تئاتر 

فجر معرفی شدند
با حکم خیرالله تقیانی پور دبیر چهل و ســومین جشــنواره  بین المللی 
تئاتر فجر، دبیر اجرایی و مدیران بخش هــای دیگرگونه های اجرایی و 

نمایشنامه نویسی این دوره از جشنواره معرفی شدند.

به نقل از دفتر رسانه  اداره کل هنرهای نمایشی، خیرالله تقیانی پور دبیر 
چهل و سومین جشــنواره  بین المللی تئاتر فجر طی احکامی جداگانه 
سعید نجفیان را به  عنوان دبیر اجرایی، محمودرضا رحیمی را به  عنوان 
مدیر بخش دیگرگونه هــای اجرایی و ایوب آقاخانــی را به عنوان مدیر 
بخش نمایشنامه نویسی جشنواره  تئاتر فجر منصوب کرد.علاقه مندان 
جهت کســب اطلاعات بیشــتر و ثبت نام در این رویــداد می توانند به 
https://fitf.theater. سایت جشنواره بین المللی تئاتر فجر به آدرس

ir مراجعه کنند.چهل  و ســومین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر به 
دبیری خیرالله تقیانی پور بهمن  ۱۴۰۳ در تهران برگزار خواهد شد.

یادداشت

قاب

خریدار   دبیر علمی جشنواره بین المللی 
کتاب کودک و نوجوان با بیان اینکه بررسی 
سلیقه های مختلف در انتخاب ها، فضای نقد 
را فراهم می کند، گفت: این روزها در زمینه 
نقد دچار خلا هســتیم، جشــنواره ها نه به 
عنوان یک وظیفه اصلــی بلکه می توانند به 
عنوان زمینه ساز و بسترساز توسعه و ترویج 

فضای نقد عمل کنند.
محمد حمزه زاده با اشاره به اینکه جشنواره 
ملی و بین المللی کتاب کودک و نوجوان، با 
همکاری معاونــت فرهنگی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اســلامی و موسســه خانه کتاب و 
ادبیات ایران برگزار می شــود، گفت: خانه 
کتاب مرکز رسمی ثبت و ضبط فعالیت های 
حوزه نشر کشــور اســت و هر ناشری بعد 
از اینکه کتاب را منتشــر می کند به شــکل 
قانونی لازم است که چند نســخه از کتاب 
را به خانــه کتاب ارائه دهــد و همچنین در 

سامانه آن را ثبت کند.
دبیر علمی جشنواره ملی و بین المللی کتاب 
کودک و نوجــوان درباره نحوه دسترســی 
دبیرخانه این جشــنواره به آثــار، توضیح 
داد: بــرای برگــزاری جشــنواره فراخوان 
عمومی به ناشران داده شــد تا کتاب هایی 
را که مایل هســتند در جشــنواره شرکت 
کند به دبیرخانه ارســال کننــد. همچنین 
همه کتاب هایــی کــه در چهارچوب اخذ 
مجوز و روابط قانونی منتشــر شدند)عمده 
کتاب های کشور از آن دســته هستند(، در 
بانک اطلاعات خانه کتاب وجود دارد. برای 
دسترســی به دیگر آثار از بانــک اطلاعاتی 

خانه کتاب استفاده شد.
این نویســنده با اعلام اینکه در ابتدا حدود 
پنج هزار عنوان کتاب مورد بررسی داوران 
جشنواره قرار گرفته است، ادامه داد: در این 
دوره کتاب های ترجمه را بررســی نکردیم، 
زمانی که کتاب های ترجمه از این مجموعه 
کم شــد، تعداد کتاب های مورد بررسی به 
تقریبا نصف رسید. آثار در لایه های مختلف 
ریزش داشــت، تا به کتاب هایی که کاندیدا 

شدند، رسیدیم.
به گفته او بخش بین الملل جشنواره در سال 
آینده فعال می شــود، در نتیجه بخش قابل 
توجهی از فضای جشنواره به ترجمه توجه 
می کند. و همچنیــن در دوره بعد آثاری از 
زبان های دیگر انتخاب خواهد شد که آن ها 

کتاب های خوبی برای ترجمه هستند.
دبیرعلمی جشنواره کتاب کودک و نوجوان 
با اعلام اینکــه آثاری که ســیر قانونی را در 
ترجمه طی کرده باشــند، در این جشنواره 
مورد بررسی و داوری قرار می گیرند، افزود: 
همچنین گاهــی می بینیــم ترجمه های 
متعددی از یک کتــاب در ایران وجود دارد، 

باید به ترجمه خوب توجه شود.
حمزه زاده بــا تاکید بر اینکه جشــنواره ها 
می تواننــد الگــو و جریان ســازی کنند، 

افزود: جشــنواره می توانــد موجب توجه 
تولیدکنندگان به کیفیت محصول شــود تا 
تولیدکنندگان به شــکل ناخودآگاه تلاش 
کنند محصولاتی با درجــه کیفی بالاتری 
تولید کنند. این اتفاق ها منظومه و زنجیره 
از اتفاق های اســت که منجربه تولید آثار با 
کیفیت بالاتر می شــود، همچنین منجر به 
این می شــود که قیمت در دراز مدت پایین 

بیاید.
دبیرعلمی جشنواره کتاب کودک و نوجوان 
درباره دیدگاه مخاطــب در بازار بین المللی 
توضیــح داد: وقتی کــه کتابــی را در بازار 
بین الملل مانند نمایشگاه های کتاب عرضه 
می کنیم، برای افرادی که در سمت خریدار 
ایستادند، خیلی مهم اســت که به کتاب در 
کشــور و زبان مبدا چقدر توجه شده است، 
چند جایــزه گرفته و چه شــمارگانی از آن 
فروش رفته است. این موارد برای مخاطبان 
دیگر کشــورها عامل تعیین کننده ای است 
برای اینکــه کتاب را بخرند و بــه زبان خود 

ترجمه کنند.
به گفتــه این نویســنده، به محــض اینکه 
موضوع دربــاره مشــتری خارجی مطرح 
می شــود، به طــور طبیعی درآمــد قابل 
توجهی برای کتاب منظور، کتاب وارد بازار 
بزرگتری و میان مشــتریان بیشتری توزیع 
می شــود و جریان درآمــدی آن محصول 
رونق پیدا می کنــد؛ اینها فقط بخشــی از 

کارکردهای یک جشنواره است.

جشنواره کتاب کودک و نوجوان 
دبیرخانه دائمی دارد

حمزه زاده با تاکید بر اینکه روند بررســی و 
داوری آثار در جشنواره، تصویری از موضوع 
مورد بررسی به دبیرخانه می دهد، ادامه داد: 
در نتیجه بررســی آثار، دبیرخانه می تواند 

نســبت به وضعیت موضوع ارزیابی داشته 
باشــد. برای مثال دبیرخانه می تواند اعلام 
کند کــه در بازه زمانی مورد بررســی آن ها 
چه روندها و فرآیندهایی طی شــده است، 
شرایط تصویرســازی و داستان گویی برای 
کودکان به چه شکلی بوده است، عناوین چه 
و تعداد فعالان زن و مرد به چه نسبت بودند، 
پرکارترین  پدیدآورنده ها چه افرادی بودند 
و چه موضوع هایی مورد توجه ناشران بوده 
اســت و از چه موضوعاتی غفلت شده است. 

این ها همه کارکردهای جشنواره است.
ایــن نویســنده بــا بیــان این نکتــه که 
کارکردهــای جشــنواره متنــوع و متعدد 
است به شرطی که جشــنواره دائمی باشد، 
گفت: جشنواره نباید فقط در فصل برگزاری 
اختتامیه مانند اردویی چنــد ماهه برگزار 
شــود. جشــنواره کتاب کودک و نوجوان 
در خانه کتــاب و ادبیات ایــران دبیرخانه 
دائمی دارد و کتاب ها مرتب به این موسسه 

فرستاده می شوند.
دبیرعلمی جشنواره کتاب کودک و نوجوان 
با اشاره به بخش رصد این جشنواره، توضیح 
داد: یکی از اقدامات جشــنواره ها این است 
که محصولی را پیدا کنند که ممکن است به 
هر دلیل دیده نشــده باشد، برای مثال ناشر 
موفق نشده که محصول را به خوبی معرفی 
کند یا نویســنده تازه کار یا ناشــناس بوده 
اســت. یکی از وظایف جشــنواره این است 
که آثــار را رصد و خوب ها را پیــدا کند و در 

معرض نمایش عمومی بگذارد.
به گفتــه او جشــنواره بایــد کاری کند تا 
محصول بیشــتر دیــده و فروخته شــود. 
به محض اینکــه محصولی بیشــتر دیده و 
فروخته میشــود، توجه دیگــر فعالان آن 
عرصــه به آن محصول بیشــتر میشــود. و 
احتمال اینکه بخواهند شــبیه آن را بسازند 

و محصول توسعه پیدا کند، فراهم می شود.

تک تک آثار توسط افرادی نخبه مورد 
ارزیابی قرارگرفت

حمــزه زاده با تاکید بــر تاثیر نقــد بر روند 
برگزاری جشــنواره کتاب کــودک، اعلام 
کرد: در رونــد بررســی، برخی آثــار نیاز 
به مطالعــه بیشــتر داشــتند. داوران در 
بخش های مختلف تحقیق کردند که ناشــر 
و نویســنده های اثر چه اقدامــات ترویجی 
بــرای کتاب ها انجــام داده اند. متاســفانه 
دست ناشــران در این حوزه پر نبود، به جز 
آیین رونمایی و جشــن امضا برای بسیاری 
از کتاب هایی که منتشر شده بودند، گاهی 
حتی یک خط خبر هم در رســانه ها منتشر 
نشــده بود. تولید خبر اولیه انتشــار کتاب 
باید توسط ناشر یا همکاران روابط عمومی 
اتفاق بیفتد. این ها از مواردی اســت که اگر 
در جشنواره بررسی شود می توان گفت که 

جشنواره به اهدافش رسیده است.

اگر فضای نقد شکل نگیرد، در رسیدن 
به بلوغ در تولید تاخیر خواهیم داشت

دبیرعلمی جشنواره کتاب کودک و نوجوان 
با اعــلام اینکــه دبیرخانه این جشــنواره 
می تواند جلسات نقد و بررسی برگزار کند، 
ادامــه داد: در هر جشــنواره، جوایزی اعطا 
می شود، این روند موافقان و مخالفانی دارد 
و در شکل گیری آن ســلیقه های مختلفی 
سهیم است. بررسی سلیقه های مختلف در 
انتخاب ها، فضای نقــد را فراهم می کند. در 
این روزها در این زمینه دچار خلا هســتیم، 
دلایل مختلفی دارد جشنواره ها می توانند 
نه به عنوان یک وظیفه اصلی بلکه به عنوان 
زمینه ساز و بسترساز توسعه و ترویج فضای 

نقد عمل کنند.

این نویسنده با اشــاره به اینکه در جشنواره 
کتاب کــودک و نوجــوان، تک تــک آثار 
توســط افرادی نخبــه مــورد ارزیابی قرار 
می گیرد، گفت: نتیجه بررســی آثار، نقاط 
قوت و ضعف آن، باید به نویســنده و ناشــر 
اعلام شود تا بتواند رشــد کند. هنوز بیشتر 
کتاب های ناشــران و نویســندگان بدون 
بازخورد می ماند، در نتیجه مخاطب آن ها را 
نمی شناسد. وظیفه ناشران و رسانه ها است 

تا به این موضوع توجه کنند.
به گفته او مراکز رســمی ماننــد دبیرخانه 
جشــنواره ها و متولیان حوزه کتاب و نشر 
در کشــور باید اطلاع رســانی دربــاره آثار 
را پشــتیبانی و پیگیری کنند تا فضای نقد 
شــکل بگیرد؛ اگر این فضا شکل نگیرد، در 
رســیدن به بلوغ در تولیــد تاخیر خواهیم 

داشت.

نتیجه فعالیت جشنواره ها درجه دادن 
به محصولات است

حمزه زاده با اشــاره به اینکه عمده کاری که 
جوایز و جشنواره ها می توانند انجام بدهند 
ترویج مطالعه و محصولی است که انتخاب 
کرده انــد، گفــت: وقتی که جشــنواره ها 
محصولی را انتخاب می کننــد، این پیام را 
به مخاطبان می رســانند که این محصول از 
اســتاندارد و کیفیت لازم برخوردار و قابل 
خواندن اســت؛ برای مثال اگــر این کتاب 
را بخوانیــد راضی خواهید بــود و کتاب اثر 

خوبی بر مخاطب خواهد گذاشت.
به گفته دبیرعلمی جشــنواره کتاب کودک 
و نوجوان نتیجه فعالیت جشنواره ها عمدتا 
پیشنهاد، راهنمایی و به نوعی مقام و درجه 

دادن به محصولات است.
 شــاید در مرحله اول به نظر برسد که این ها 
تاثیری در بازار و اقتصاد کتــاب ندارند، اما 
وقتی کتابی مــورد توجه قــرار می گیرد، 
ترویج و پیشنهاد می شــود احتمال اینکه از 
آن کتاب تعداد بیشــتری خریداری و به آن 
توجه بیشتری شــود وجود دارد؛ زمانی که 
تعداد مخاطبان و مشــتریان یک کتاب بالا 
می رود، شــمارگان بالا می رود و با بالا رفتن 
شــمارگان قیمت تمام شــده آن محصول 

سرشکن می شود.
این نویسنده با تاکید بر اینکه تاثیر برگزاری 
جشنواره بر اقتصاد نشر یکی از کارکردهای 
جنبی آن اســت، ادامــه داد: بــرای مثال 
محصولی که قرار بــود با شــمارگان هزار 
نسخه و با قیمت ۱۵۰ هزار تومان وارد بازار 
شــود، اگر در تجدید چاپ، شمارگانش به 
سه یا پنج هزار نسخه برســد، این ظرفیت 
برای ناشر مهیا می شود که ۲۰ تا ۳۰ درصد 
از قیمت پشــت جلد کتاب بکاهــد. این به 
نوعی کمک به اقتصاد بازار نشــر اســت و 
همچنین به مخاطبان کتاب برای تهیه آن 

کمک می شود. 

بهمناسبتسالگردبمبارانهیروشیما

وایت می کنند تاریخ را صاحبان رسانه ر
خریدار  محمدرضا مقدســیان مجری و منتقد سینما 
با اشــاره به روایت شخصی تاریخ توســط سینما عنوان 
کرد که فیلــم »اوپنهایمر« و آثاری از این دســت تلاش 
دارند اســتفاده از بمب اتم را توجیــه کنند.محمدرضا 
مقدسیان مجری و منتقد ســینما به مناسبت ۱۶ مرداد 
ماه )۶ آگوســت( سالروز بمباران هســته ای هیروشیما 
توسط آمریکا درباره روایت ســلیقه ای تاریخ در سینما 
عنوان کرد: یک مســاله مهم تاریخی وجود دارد که ما در 
طول حداقل یک قرن اخیر شاهد آن هستیم و آن هم این 
است که تاریخ به شکل انتخابی و سلیقه ای به نگارش در 
می آید. درواقع همان جمله قدیمی که می گفت »تاریخ 
را فاتحان می نویسند« این روزها تعبیرش اینگونه شده 
اســت که »تاریخ را کسانی می نویســند که رسانه را در 
دست دارند«. سینما به عنوان یک رسانه بسیار تأثیرگذار 
این روزها از یک هنر صرف فاصله گرفته است و تبدیل به 
یک صنعت شده است که در ظاهر یک صنعت سرگرمی 
اســت اما در اصل در همه جای دنیا جریان سینما تلاش 
دارد نوعــی از پارادایم های فکــری، فرهنگی، تاریخی و 

سیاسی را در ذهن مخاطب شکل دهد.
وی با بیان اینکه یکــی از مصادیق مواجهــه انتخابی با 
تاریخ، بمباران وحشتناک هیروشیما و ناکازاکی توسط 
ارتش آمریکا اســت، گفــت: در طول یک قــرن اخیر ما 
اتفاقات مهمی را از باب نسل کشی، جنایت و جنگ تجربه 
کرده ایم اما جریان های ســینمایی و رســانه ای انتخاب 
کرده اند که کدام یکــی از این اتفاقات بد باشــد و کدام 
یکی از این اتفاقات توجیه شــود. درحالی که نسل کشی 
و کشتار گسترده آدم ها به هر شــکلی و توسط هر کسی 
محکوم و غیرانسانی است. ما در یک قرن اخیر چند اتفاق 
مهم داشتیم؛ یکی کشــتار یهودی ها توسط آلمان نازی 
در جریان جنگ جهانی دوم بود که همه ما فارغ از اینکه 
ابعاد این اتفاق چقدر بوده اســت با اصــل ماجرا مخالف 
هستیم. اما در کنار آن با همان شدت و اهمیتی نه چندان 
کمتر بمباران هیروشــیما و ناکازاکی را شــاهد بودیم. 
امروزه نیز شاهد نسل کشی مسلمانان فلسطینی توسط 
رژیم صهیونیست هســتیم. همه این موارد از یک جنس 

هستند، از جنس رفتارهای دیکتاتور مابانه هیتلرگونه.
این منتقد ادامه داد: همانطور که نازی ها در جنگ جهانی 

هولوکاســت را رقم زدند، آمریکا در بسیاری از کشورها 
جنایت کرد و رژیم صهیونیســتی نیز سال هاست که در 
ســرزمین های اشــغالی همین جنایت را انجام می دهد 
اما در مقابل وقتی رســانه ها را دنبال می کنیم، فیلم ها و 
سریال های زیادی ساخته می شود درباره جنگ جهانی 
دوم و در این جنگ همیشــه آلمان نازی و هیتلر تقبیح و 

آمریکا و اروپا مظلوم و فاتح معرفی می شوند.
مقدسیان با بررســی موضوعی فیلم »اوپنهایمر« درباره 
پرداختن به موضوع بمب بیان کــرد: فیلم »اوپنهایمر« 
ساخته کریســتوفر نولان که درباره ساخت و ابداع بمب 
اتم توسط اوپنهایمر و اســتفاده آن بمب در ژاپن به بهانه 
پایان جنگ جهانی دوم ســاخته شده است نیز در همین 
زمین بازی می کند. واقعیت این است که دنیا نمی پذیرد 
که استفاده از بمب اتم کاری انســانی است و همه آن را 
محکوم می کنند. درواقع ســاخت بمب اتم و سلاح های 
کشــتار جمعی توســط کل دنیا توجیه ناپذیر است. در 
این شــرایط دولتی ماننــد آمریکا ۲ راه پیــش رو دارد؛ 
یکی اینکــه کلًا این واقعه تاریخی را زیر ســوال ببرد که 
چنین امکانی وجود ندارد زیرا تبعات آن عیان شده است. 
راه دوم این اســت که تاریخ را به سبک خودش بنویسد. 

مجموع آثاری که در این مورد ســاخته شده است اعم از 
مستندی درباره زندگی اوپنهایمر که پیش از فیلم نولان 
به نمایش درآمد و فیلم هــای دیگری درباره این موضوع 
همه در همین راستا حرکت می کنند که ساخت بمب اتم 

و استفاده از آن در ژاپن را توجیه کنند.

چه کسی مقصر استفاده از بمب اتم بود
وی افــزود: در ایــن فیلم ۲ رگــه مشــخص از این نوع 
جهت گیری وجود دارد؛ یکی اینکه اوپنهایمر شخصیتی 
بود که خودش لایه هایــی از رفتارهــای ضداجتماعی 
داشته اســت و به واسطه فشار سیاســت مداران در یک 
دوره خاص این بمب را ساخته اســت. توجیه استفاده از 
این ســلاح نیز این بود که اگر این بمب ساخته و استفاده 
نمی شد جنگ جهانی دوم پایان پیدا نمی کرد. این منطق 
می گوید که در ابتدا خود اوپنهایمر و رئیس جمهور وقت 
آمریکا مقصر هســتند و اینگونه توجیه می کند که برای 
جلوگیری از روند کشــتار آدم ها در جنگ ما از این بمب 
اســتفاده کردیم اما ادامه این جمله را نمی گویند که ما 
آدم های بسیاری را کشــتیم و ۲ شــهر را نابود کردیم و 
اثرات ژنتیکی ناشــی از بمب را تا سال های سال به مردم 

ژاپن تحمیل کردیم. همچنین خطر رقابت هســته ای را 
در دنیا میان آمریکا و شــوروی در آن دوره و کشورهای 
دارای این فناوری فعال کردیــم. همان آدم ها که جریان 
هولوکاســت را محکوم می کنند کاری که خودشان در 
ژاپن کردند و کار رژیم صهیونیســتی در غــزه را توجیه 

می کنند که در جهت منافع انسانی است.

تحقیق درباره لایه های مختلف فیلم
این منتقد سینما با اشــاره به اینکه سینما جذابیت های 
بصری و روایی خــود را دارد، توضیــح داد: این را در نظر 
بگیریم که مــا نمی خواهیم هنر ســینما و لذت مواجهه 
با آثار ســینمایی را از خودمان دریغ کنیــم اما به عنوان 
شــهروند مســئول وظیفه داریم که لایه های سیاسی، 
اجتماعی و تاریخی آثار را هم بررسی کنیم و آگاهانه تر به 

آن ها رجوع کنیم.
مقدســیان در پایان تصریح کرد: اگر بررسی کنیم که هر 
ســال چند اثر درباره جنگ جهانی، هولوکاست و خطر 
نازیسم در جهان تولید می شــود به این نتیجه می رسیم 
که شاید حداقل هرســال ۱۰ اثر شاخص تولید می شود. 
زمانی این آثار تولید می شــد تا آمریکا را به عنوان ناجی 
اروپا معرفــی کنند و یــک وقت به رژیم صهیونیســت 
بابت جنایت هایش حق می دهند و گاهی سیاســت های 
روســیه را با آلمان نازی و هیتلر مقایسه می کنند. در کل 
تاریخ را به شــکلی روایت می کنند که به نفع امروزشان 
باشد. ماجرای بمباران هیروشــیما و ناکازاکی یا بمباران 
شیمیایی کشــور خودمان در دوران دفاع مقدس بسیار 
دردآور هستند و اثراتشان همچنان وجود دارد اما جریان 
غالب رسانه ای و ســرمایه داری و قدرت مایل نیست که 
این مسائل روایت شــود. اگر روایت هم شود روایت نرم و 

لطیف و توجیه شونده خودشان را مطرح می کنند.
بمباران اتمی هیروشــیما و ناکازاکــی ۲ عملیات اتمی 
بودند که در زمان جنــگ جهانی دوم به دســتور هری 
ترومــن رئیس جمهور وقــت آمریکا، علیــه امپراتوری 
ژاپن انجام گرفتند. فیلم »اوپنهایمر« به نویســندگی و 
کارگردانی کریســتوفر نولان درباره زندگی جی. رابرت 
اوپنهایمر، فیزیکدان نظری آمریکایی است که به عنوان 

»پدر بمب اتمی« شناخته شده است.
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کارشــناس فوتبال با بیــان اینکه »خــوان کارلوس 
گاریدو« بــرای موفقیت در پرســپولیس نیاز به زمان 
دارد، گفت: حداقل تا هفته ششم - هفتم باید به او زمان 

داد تا بتواند تفکراتش را پیاده سازی کند.
تیم فوتبال پرســپولیس تمرینات پیش فصل خود را 
برای حضور در رقابت های داخلی و آســیایی زیر نظر 
»خوان کارلوس گاریدو« پشت سر می گذارد و مدیران 
باشــگاه همچنان به دنبال جذب بازیکنان مدنظر در 
پســت های مختلف هســتند تا تیم خود را با آمادگی 

کامل روانه مسابقات کنند.
جواد منافی پیشکسوت پرسپولیس در رابطه با فعالیت 
نقل و انتقالاتی این تیم اظهار داشــت: پرســپولیس 
چند بازیکن تأثیرگذار خود را در پایان فصل از دســت 
داد. بازیکنانی کــه در پایان فصل قرارداد نداشــتند و 
مدیریت باشگاه باید زودتر اقدام به تمدید آنها می کرد 

که متأســفانه ایــن کار را انجام نــداد و این 
بازیکنان به راحتی از پرسپولیس جدا شدند.

او ادامه داد: ســرمربی جدید پرســپولیس 
شــناخت آنچنانی به لیگ برتــر و بازیکنان 
نــدارد و به چند هفتــه زمان نیــاز دارد تا با 
شــرایط موجود خود را وفق دهــدو بتواند 
برنامه هایش را در تیم پیاده ســازی کند. به 

نظرم او تا هفته ششم، هفتم نیاز به زمان دارد تا بتواند 
به طور کامل افــکارش را به بازیکنان تیــم قالب کند. 
همه تیم های لیگ برتر و به خصوص پرسپولیس فصل 

بسیار سختی را خواهند داشت.
کارشــناس فوتبال در رابطه با بازگشــت علی علیپور 
و فرشــاد احمدزاده تصریح کرد: به نظــرم علیپور در 
بهترین شرایط فوتبالی خود قرار دارد. او ۲۷، ۲۸ سال 
سن و تجربه بســیار بالایی دارد. حضور در فوتبال اروپا 

قاعدتاً به پیشرفت علیپور کمک کرده است و 
او می تواند تجربیات خود را در پرســپولیس 
پیاده ســازی کنــد. احمدزاده هم ســابقه 
چند فصل حضور در پرســپولیس را داشته 
و در ســپاهان نشــان داد که بازیکن خوب و 

تأثیرگذاری است.
او خاطر نشان کرد: پرسپولیس همچنان نیاز 
به جذب بازیکن دارد و بــه نظرم در خط دفاع و هافبک 
باید بازیکنان جدید به تیم اضافه شوند. پرسپولیس از 
فروش »عبدالکریم حسن« توانســت پول خوبی را به 
دســت آورد و مدیرعامل و اعضای هیأت مدیره باشگاه 
باید این پول را در راه درســت برای موفقیت تیم هزینه 
کنند. باید لیگ برتر شروع شــود و ببینیم که شرایط 

پرسپولیس چگونه است.
منافی در خصوص جــذب بازیکنــان خارجی مانند 

»ایوب العملود« و »الکســیس گندوز« و اینکه آیا این 
نفرات می توانند با توجه به فاصلــه زمانی کمی تا آغاز 
مســابقات لیگ برتر باقی مانده خود را با تیم هماهنگ 
کنند، عنوان کرد: بازیکن اگر حرفه ای باشد خیلی زود 
خود را با ســایر نفرات تیم هماهنگ می کند. به عنوان 
مثال »عبدالکریم حســن« که در نیم فصل گذشــته 
به پرســپولیس اضافه شــد، توانســت خود را خیلی 
زود با بازیکنــان هماهنگ کند. این نفــرات خارجی 
جدید مانند هندوانه در بســته می مانند و باید دید آیا 

می توانند به پرسپولیس کمک کنند یا خیر.
او افزود: پس از جدایی علیرضا بیرانوند از پرسپولیس، 
این تیم به یک دروازه بان شش دانگ خیلی خوب نیاز 
دارد، من شناختی از »الکســیس گندوز« ندارم و باید 
ببینیم در مســابقات لیگ برتر می توانــد انتظارات را 

برآورده سازد یا خیر.

پرسپولیس

خریدار  همزمــان با المپیــک پاریس، 
کشــورها برای ایجاد انگیزه در ورزشکاران 
خود جوایزی را در نظــر گرفته اند که برخی 
از آنها شــاید جالب باشــد. آپارتمان، گاو، 
ســفرهای بیزینــس کلاس و بلیت مجانی 
مترو بخشی از این جوایز است که قهرمانان 

المپیکی خواهند گرفت.
 فرانس ۲۴ در گزارشــی به پاداش کشورها 
به مدال آوران خــود در بازی های المپیک 

پرداخته است.
در حالی که کمیتــه بین المللی المپیک به 
مدال آوران در بازی هــای المپیک ۲۰۲۴ 
پاریس جایــزه ای نمی دهد اما بســیاری از 
کشــورها برای انگیزه دادن به المپین ها در 
صورت کســب مدال های طلا، نقــره و برنز 

جوایزی اهدا می کنند.
بســیاری از این جوایــز مالی هســتند اما 
پاداش ها نمی توانند همواره مالی باشند به 
عنوان نمونه معافیت از ســربازی اجباری، 
ماشین، گاو، آپارتمان و حتی تحویل غذای 
رایگان جــزو جوایزی هســتند که برخی 
از کشــورها برای مدال آوران خــود در نظر 

می گیرند.
جوایز برخی از کشــورها برای مدال آوران 

المپیک:

کره جنوبی؛ از معافیت سربازی تا 
خودروی هیوندای

در کره جنوبی معافیت از ســربازی اجباری 
برای هــر رنگ از مــدال المپین هــا تعلق 
می گیــرد. هرچند ســون هیونــگ مین 
ســتاره فوتبال ایــن کشــور در بازی های 
آســیایی جاکارتا بــه آن دســت یافت و از 
طلسم ســربازی اجباری رها شد. همچنین 
۶ تیرانداز این کشــور در المپیک توکیو که 
چهار مــدال از پنج طلا را به دســت آورده 
بودند از طرف شــرکت هیوندای که حامی 
مالی آنها محسوب می شد، خودرو دریافت 

کردند.

الماس و آپارتمان؛ پاداش قهرمانان 
لهستانی

در لهســتان برندگان مدال در مســابقات 
انفرادی جایزه نقدی به مبلغ ۶۳ هزار دلار، 
یک آپارتمان دو خوابه، الماس، یک نقاشی 
و یک بلیط ســفر تفریحی دریافت خواهند 
کرد. همچنین برندگان مــدال نقره و برنز 
نیــز هدایای نقــدی و غیرنقــدی دریافت 

می کنند.

پاداش مدال آوران اندونزی؛ سه 
کیلوگرم طلا و 5 راس گاو

اندونــزی در بازی های المپیــک توکیو به 
آپریانــی راهایو و گریســیا پولی که طلای 
میکس بدمینتون را کســب کــرده بودند، 
مســکن، رســتوران، ۵ راس گاو و یــک 
قطعه زمین و ســه کیلوگرم طلا اهدا کرد. 
همچنین وزیر گردشــگری این کشــور به 
آنها ســفر رایگان به پنج مقصد گردشگری 

اندونزی پاداش داد.

اعطای نشان درجه یک افتخار به 
قهرمان تکواندو اردنی

هنگامی که احمد ابوغوش اولین مدال طلا 
را در وزن ۶۸ کیلوگــرم تکوانــدو در توکیو 
کسب کرد، کمیته ملی المپیک اردن ۱۴۰ 
هزار دلار به او و به مربی وی نصف این مبلغ 
اهدا کرد. او همچنیــن از کارخانه های این 
کشور، ماشــین، یک ساعت لوکس دریافت 
کرد و ملــک عبدالله دوم هم نشــان درجه 

افتخار را به او اعطا کرد.

فیلیپین و ارتقای درجه یک گروهبانی
هیدلین دیــاز وزنه بــردار فیلیپینی پس از 
کسب نخســتین مدال طلای این کشور در 
المپیک توکیو دو ملــک و ارتقای درجه یک 
گروهبانی در نیروهای مسلح فیلیپین پاداش 
دریافت کــرد. حتی رئیــس کمیته المپیک 

فیلیپین گفتــه بود که با هزینه شــخصی به 
مدال آوران خانه و زمین داده است.

پاداش دلاری و زمین جایزه بازیکنان 
فوتبال عراق

به گفته مقامات دولت عــراق به هرکدام از 
بازیکنان تیم فوتبال امید این کشــور هفت 
هزار و ۲۰۰ دلار و یک قطعه زمین به دلیل 
راهیابی به المپیک داده شد. همچنین علی 
عمار یاســر وزنه بردار عراقی پس از راهیابی 
به بازی ها یک ماشــین و یــک قطعه زمین 
دریافت کرد و حتی به او قول داده شد تا در 
صورت کسب مدال برنز یا مدال های دیگر، 

یک میلیون دلار دریافت خواهد کرد.

ورزشکاران مالزیایی و وعده سفارش 
غذای رایگان یکساله

اولین ورزشــکار مالزیایی که مدال طلای 
المپیک را در پاریس به دســت آورد گرسنه 

نخواهد ماند، زیرا شرکت حمل و نقل، وعده 
غذای رایگان یک ساله را به او داد. همچنین 
دولت مالزی یک ماشین شاسی بلند چری 
و یک آپارتمان لوکس را به مدال آوران اهدا 

خواهد کرد.

هند و پروازهای نامحدود و تجهیزات 
ورزشی رایگان

هنگامی که نیراج چوپــرا در توکیو طلای 
پرتاب نیزه را به دســت آورد، توسط شرکت 
هواپیمایی ایندی گو به او وعده سفر هوایی 
نامحــدود به مــدت یکســال و تجهیزات 

ورزشی رایگان داده شد.

ورزشکاران سنگاپوری و حمل و نقل 
رایگان

پس از اینکه جوزف اسکلینگ در بازی های 
ریو در سال ۲۰۱۶ در شنای ۱۰۰ متر پروانه 
با کســب طلا تاریخ ساز شد، سرویس حمل 
و نقل گرب به مدت یک ســال حمل و نقل 
رایگان را بــرای او و خانــواده اش ارائه داد. 
دولت این کشور نیز برای هر مدال طلا ۷۵۰ 

هزار دلار پاداش در نظر گرفت.

سفر رایگان مادام العمر با مترو؛ پاداش 
مدال آوران هنگ کنگی

دولت هنگ کنگ بــه شمشــیربازانی که 
مدال طلای پاریس را کســب کنند، بلیت 
ســفر رایــگان مادام العمر برای سیســتم 
متروی شهر داد و این قول را به مدال آوران 
ســایر رشــته ها هم داد.همچنین باشگاه 
جوکــی هنگ کنگ به مــدال آوران طلای 
انفــرادی ۷۷۰ هزار دلار جایــزه می دهد. 
باشــگاه های زنجیره ای پیور نیز به تمام ۳۵ 
ورزشــکار هنگ کنگی در پاریس عضویت 
مادام العمر ارائه می دهد. شرکت هواپیمایی 
کیسی پســفیک نیز اعلام کرد که به تمام 
مدال آوران پاریس به مدت یکســال ســفر 

رایگان اهدا خواهد کرد.

گندوز باید مانند بیرانوند شش دانگ باشد

حریفان تیم ملی فوتسال تا دندان مسلح هستند
خریدار  بازیکن پیشین تیم ملی فوتسال 
کشورمان معتقد است استقبال تماشاگران 
از مســابقات فوتســال بــه جذابیت لیگ 
برتر کمک کرده اســت و همچنین بر لزوم 
آمادگــی کامل تیــم ملی در جــام جهانی 

تاکید کرد.
 چهــار هفته از آغــاز بازی هــای لیگ برتر 
فوتسال گذشته اســت و در این میان برخی 
تیم ها مانند گیتی پســند، مس سونگون، 
پالایــش نفت بندرعبــاس و کــراپ الوند 
توانسته اند عملکرد خوبی از خود به نمایش 
بگذارند و برخی تیم ها مانند فرش آرا و گهر 
زمین سیرجان نتوانسته اند آن طور که باید 

تا اینجای کار خودنمایی کنند.
لیگ برتــر فوتســال ۲ هفته دیگــر ادامه 
پیدا می کند و پــس از آن، بازیکنان مدنظر 
کادر فنــی، به اردوی تیم ملــی برای دیدار 
تدارکاتی برابر کرواسی و سپس برای حضور 

در جام جهانی خواهند پیوست.
محمد طاهری، کاپیتان پیشــین تیم ملی 
فوتسال ایران، در گفت و گو با خبرنگار مهر، 

به بررسی شرایط لیگ و تیم ملی پرداخت.
وی در خصوص مســابقات لیگ برتر در ۴ 

هفته اخیر گفت: تا اینجای کار لیگ خوبی 
را شــاهد بودیم و تیم هایی که آماده سازی 
بهتری در پیش فصل داشــتند و بازی های 
تدارکاتی بهتــری انجام دادنــد و زودتر و 
منظم تــر از دیگر تیم ها بودنــد کار خود را 
بهتر شــروع کردند و بازی های بهتری ارائه 
کرده اند. کیفیت مســابقات بــه طور کلی 
رضایت بخش بوده است و جا دارد که بهتر از 
این هم بشود. تیم هایی که کار خود را دیرتر 
از دیگر تیم ها آغاز کرده اند هم فرصت دارند 
در بازه ای که لیگ به دلیل اردوی تیم ملی 
و جام جهانــی تعطیل می شــوند عملکرد 
خود را بهبود ببخشند تا به شرایط مطلوب 

برسند.
طاهری ادامه داد: در این فصل تماشــاگران 
اســتقبال خیلی خوبی از مسابقات داشتند 
و اکثر سالن ها پر از تماشــاگر می شوند که 
نشــان از محبوبیت و جذابیت لیگ دارد. در 
کل یک نکته مثبت در این فصل از مسابقات 
حضور تماشــاگران اســت که به جذابیت 
بازی ها کمک کرده است. فوتسال در کشور 

ما یکی از پرطرفدارترین رشته ها است.
وی خاطرنشــان کرد: علاوه بر این، حضور 

لژیونرها هم کمک کرده اســت که جذابیت 
لیگ بیشتر از قبل شود. هرچند لیگ ایران 
یکــی از بهترین لیگ های جهان اســت اما 
اســپانیا بهترین لیگ فوتسال جهان را دارد 
و اینکه بازیکنان ما توانســته انــد در آنجا 
حضور داشته باشند نشان از شایستگی این 
بازیکنان دارد اما آمدن آن ها جذابیت لیگ 
را افزایش داده است. هرچند تیم گهر زمین 
ســیرجان تا اینجای کار نتایج خوبی کسب 
نکرده اســت اما در ادامه می تواند به شرایط 

مطلوب خود برگردد.
وی در خصوص دیــدار تدارکاتی تیم ملی 
فوتسال با کرواســی گفت: تیم ملی ایران به 
بازی تدارکاتی نیاز دارد. عملکرد بازیکنان 
در بازی های لیگ هرطور هم که باشــد باز 
هم بــه اردوی آماده ســازی نیاز اســت. 
کرواسی تیم ریشــه دار و خوبی است. این 
تیم به لحاظ تکنیکی و فیزیکی در ســطح 
بالایی قرار دارد و به چنین مسابقه ای برای 

آماده سازی جام جهانی نیاز بود.
طاهــری در خصــوص رقیبان ایــران در 
جام جهانی گفت: فرانســه زمانی در میان 
تیم های درجه ۲ و ۳ فوتســال بود شناخت 

زیــادی از این تیــم وجود نداشــت اما در 
ســال های اخیر به تیمی قدرتمند تبدیل 
شــده اســت و کار ســختی برابر این تیم 
خواهیم داشــت. به طور کلــی هیچگاه در 
جام جهانی بازی راحت وجود ندارد و همه با 
آمادگی صد در صد و تا دندان مسلح به این 

مسابقات خواهند آمد.
بازیکن پیشــین تیم ملی فوتسال گفت: در 
جام ملت های آســیا دیدیم تیم هایی که در 

گذشته حرفی برای گفتن نداشتند خود را 
به سطح بالایی رساندند و این مساله در جام 
جهانی هم وجود دارد و تیم ها به لحاظ فنی 
در ســطح بالاتری قرار دارنــد. بازیکنان ما 
باید به لحاظ فنی و بدنی در بالاترین سطح 
به این مســابقات بروند. به نظر من تیم ملی 
این شایستگی را دارد که با کمک مجموعه 
تیم و اهالی فوتسال بتواند نتایج خوبی رقم 

بزند و کار سختی خواهیم داشت.

سرخ پوشــان پایتخت برخلاف اعلام رسمی باشگاه، روز 
گذشته برابر حریفی غیرحرفه ای و آماتور از غنا به میدان 

رفته اند.
 شاگردان خوان کارلوس گاریدو در تیم پرسپولیس برای 
گذراندن آخرین دوره آماده ســازی خود پیش از شروع 
لیگ برتر، عازم اردوی تدارکاتی ترکیه شدند. همزمان با 
حضور سرخ پوشان پایتخت در استانبول، رایزنی ها برای 
هماهنگی جهت انجام برگزاری بازی دوستانه انجام شد 
و پرسپولیســی ها امیدوار بودند که بتوانند برابر حریف 
اروپایی آمادگی خود را محک بزنند که طبق رایزنی های 

اولیه، این اتفــاق رخ نداد و نخســتین بازی دوســتانه 
پرسپولیس در اردوی ترکیه مقابل الاهلی بحرین بود.

مدیران باشــگاه پرســپولیس بعد از جــدال با حریف 
بحرینی، درصــدد هماهنگی بازی دوســتانه با تیمی از 
کشــور ترکیه بودند که ســرانجام روز گذشته اعلام شد 
قرار است سرخ پوشــان در دیداری تدارکاتی به میزبانی 
تیم بیکوزاســپور برونــد. در فاصله چند ســاعت بعد از 
اعلام رسمی خبر برگزاری بازی دوستانه با بیکوزاسپور، 
سرخ پوشــان پایتخت بازی دوســتانه خــود را برگزار 
کردند و بــا نتیجه ۵ بر ۲ هم به پیروزی رســیدند اما بعد 

از اتمام تقابل دوستانه پرسپولیســی ها بود که حواشی 
مرتبط با آن آغــاز شد.باشــگاه بیکوزاســپور ترکیه با 
توجه به خبرهای منتشر شــده درباره پذیرش باخت ۵ 
بر ۲ مقابل پرســپولیس ایران، در بیانیه ای رســماً اعلام 
کرد که بازی دوســتانه ای برابر حریف ایرانی نداشــته و 
آن ها روز دوشــنبه تمرینات خود را پیش برده اند. جالب 
آنکه پیگیری های بیشــتر نشــان داد که برخلاف اعلام 
باشگاه پرسپولیس، بیکوزاســپور نه تنها در لیگ دسته 
دوم ترکیــه حضور ندارد بلکه در لیگ آماتور اســتانبول 
شرکت می کند که لیگ دسته ششــم فوتبال باشگاهی 

ترکیه محســوب می شود!سرخ پوشــان پایتخت بعد از 
بیانیه باشــگاه ترکیه ای، خبرهای خــود پیرامون بازی 
دوســتانه را اصلاح کردند و بررســی های بیشتر نشان 
داد که پرسپولیس روز گذشــته به مصاف تیمی آماتور و 
غیرحرفه ای از غنا رفته است؛ تیم آکادمی جی کی غنا که 
در کشور ترکیه هم شعبه دارد! جالب آنکه با وجود آماتور 
بودن سطح حریف، پرسپولیسی ها ۲ بار دروازه بان شان 
برابر این تیم باز شده که شــاید این مسئله بیش از پیش 
مشکلات ساختار دفاعی سرخ پوشــان در آستانه شروع 

فصل جدید را نشان می دهد.

سقف بودجه سپاهان، بلند و بلندتر می شود؛ به لطف 
شهریار، فرشاد، رامین و رفقا

ســپاهانی ها با موفقیت در زمینه فروش بازیکــن و درآمدزایی از این 
مسیر، توانســته اند سقف بودجه خود را به شــکل چشمگیری افزایش 

بدهند.
 ســپاهان در حالی باید امشــب اولین بازی خود در لیگ نخبگان آسیا 
را انجام بدهد که مدیران باشــگاه اصفهانی برای ثبت قرارداد بازیکنان 

خود، روزهای پرچالشی را پشت سر گذاشتند. 
بعد از کش وقوس های فراوان، ســرانجام با رایزنی های انجام شده، 
قــرارداد بازیکنــان و اعضای کادرفنی ثبت شــد تا چالشــی برای 
طلایی پوشان در رقابت های آســیایی به وجود نیاید اما در این میان 
بازخوانی اســناد و مدارک مرتبط با ســقف بودجه ســپاهان نشان 
می دهد که این تیم توانسته از راه قانونی ســقف بودجه خود را افزایش 

بدهد.

3 یار باتجربه ای که فروخته شدند
شــهریار مغانلو در کنار فرشــاد احمدزاده و رامین رضاییان، ۳ ستاره 
کلیدی سپاهان در فصل گذشته هستند که در فصل پیش رو جایی در 

جمع طلایی پوشان اصفهانی ندارند.
 نکته جالب توجه اینکه هــر ۳ بازیکن در شــرایطی از جمع بازیکنان 
سپاهان جدا شدند که طلایی پوشان موفق شدند از مسیر جدایی آن ها 
درآمدزایی کنند؛ به طوری که گفته می شــود حدود ۴۰ میلیارد تومان 
درآمد باشگاه سپاهان از مسیر فروش ۳ ســتاره کلیدی خود در فصل 

گذشته بوده است.

2 درخواست مهم طلایی پوش پذیرفته نشد!
مدیران باشگاه اصفهانی درخواست افزایش سقف بودجه را داشتند که 

این درخواست آن ها پذیرفته نشد. 
در کنار این مســئله، بحــث اعمال هزینــه انتقال محمــد قربانی به 
اورنبورگ مطرح بــود که ســپاهانی ها خواهان آن بودنــد که هزینه 
انتقال قربانی در مبلغ سقف بودجه شــان برای فصل جدید لحاظ شود 
که پیگیری های بیشتر نشــان می دهد که رقم انتقال قربانی در سقف 
بودجه فصل گذشته اعمال شــده و این خواسته مهم طلایی پوشان هم 
با وجود آنکه به تازگی مطالبات خود از باشگاه روسی را وصول کرده اند، 

پذیرفته نشد.

سقف بودجه سپاهان، در حوالی 500 میلیارد تومان
کارگروه نقل وانتقالات پایه ســقف بودجه برای فصــل جدید را ۳۲۵ 
میلیارد تومان اعلام کرده کــه در کنار آن، فعال شــدن بندهای مهم 
دســتورالعمل حاکم بر قراردادهای ورزشــی و ســقف بودجه به نفع 
سپاهانی ها شــده اســت؛ به طوری که ۶۵ میلیارد بابت حضور در لیگ 
نخبگان آســیا و ۳۵ میلیارد به واسطه کســب مجوز حرفه ای به سقف 

بودجه سپاهانی ها اضافه شده است.
 

ضمن آنکه ۱۰۰ درصد درآمد حاصل از فروش ۳ ستاره سپاهانی ها هم 
مستقیماً در سقف بودجه شان لحاظ می شود تا در مقطع کنونی، سقف 

بودجه سپاهان حدود ۴۷۰ میلیارد تومان باشد.

در انتظار یک جهش 85 میلیاردی در سقف بودجه 
طلایی پوشان!

ســپاهانی ها در زمینه فروش محمدجواد حسین نژاد با مدیران باشگاه 
دینامو ماخاچ قلعه مسکو به توافق رسیده اند و گفته می شود مبلغ مورد 
توافق طرفین برای صدور رضایت نامه حســین نژاد، ۱.۳ میلیون یورو 

بوده است. 
با توجه به اعمال ۱۰۰ درصدی هزینه فروش حســین نژاد در ســقف 
بودجه سپاهان، به نظر می رسد که طی روزهای آتی حدود ۸۵ میلیارد 
تومان به ســقف بودجه طلایی پوشــان اضافه خواهد شــد و آن ها که 
خواستار افزایش ۲۰۰ میلیاردی سقف بودجه بودند، حالا حدود ۱۲۵ 
میلیارد تومان به درآمدزایی شــده اند تا با سقف بودجه ای حدوداً ۵۵۰ 
میلیارد تومانی پا به عرصه فصل جدید رقابت های باشــگاهی بگذارند و 
بیش از ۲۰۰ میلیارد تومان رقم پایه سقف بودجه برای باشگاه ها فاصله 

داشته باشند!

گزینه محبوب سرمربی پرسپولیس در آستانه 
امضای قرارداد با الاهلی مصر

مدافع مد نظر سرمربی پرسپولیس بار دیگر در آســتانه عقد قرارداد با 
باشگاه الاهلی مصر قرار گرفته است.

 باشگاه پرسپولیس با وجود دریافت رضایت باشگاه سوچی روسیه برای 
جذب قطعی یحیی عطیه الله با خبر پیوستن این بازیکن به الاهلی مصر 

روبرو شده است.
خوان کارلــوس گاریدو که علاقه ویژه ای به جــذب این مدافع چپ 
داشته اســت به نظر می رســد باید قید همکاری با عطیه الله را بزند 
چرا که مدیر برنامه های رســمی او به پرســپولیس اعلام کرده است 
احتمالا این بازیکن تا عصر  امروز چهارشــنبه قــراردادی را با الاهلی 

مصر امضا خواهد کرد.

 مفقودی
کلیه مدارک یک دستگاه لیفتراک ۳تن دوگانه سوز رنگ 
فسفری به شماره TS25۱0۳4۷_20۱مدل ۱۳۹۷شرکت 
کاسپین نام اقای محسن سلطانی گردفرامرزی مفقود واز 

درجه اعتبار ساقط میباشد
یزد

 مفقودی
ای  نقره  رنگ  ۱4۱آی  سایپا  پراید  سواری  سبز  برگ 
شاسی  شماره  ۱5۱۸5۳۶به  شماره  ۱۳۸5به  مدل  متالیک 
S۱4۸22۸5۱555۹۶وشهربانی ایران 54_۹۸2ب۹5به محسن 

سلطانی گرد فرامرزی مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد.
یزد

آگهی مجمع عمومی عادی  
بدینوسیله از کلیه سهامداران شرکت تفتان کیک سهامی 
خاص به شماره ثبت ۱۷۹5 شناسه ملی ۱050005۳۷۷۸ 
دعوت به عمل می آید در جلسه مجمع عمومی عادی بطور 
فوق العاده درساعت ۹ مورخ ۱40۳/5/۱۸ در خاش دفتر 

شرکت تفتان کیک برگزار می شود حضور بهم رسانند. 
بازرسین، روزنامه   ، انتخاب هیئت مدیره  دستور جلسه: 

کثیرالانتشار
 از طرف دارندگان 50درصد سهامداران تفتان کیک

بازخوانی حواشی دیدار دوستانه اما جنجالی پرسپولیس



گرگان-مهنــاز محمدزمانــی  حجت 
الاســام دیلم گفت: امام جماعت، با مطالعات 
جهان اســام و تشــریح آنها برای مردم، مبلغ 
امت اســامی باشــد.حجت الاســام نورعلی 
دیلم در دوره آموزشی و بصیرتی ضمن خدمت 
ویژه ائمه جماعات با موضوع آشــنایی با جهان 
اســام در حوزه علمیه نعمانی گمیشان گفت: 
امام جماعت وظیفه دارد با بررســی و مطالعات 
جهان اسام به عنوان مبلغ امت اسامی، آنها را 

بین مردم تبیین و تشریح کند.
وی با اشاره به مساله مدیریت فرهنگی مسجد، 
افزود: امام جماعت، امام محله و مردم اســت و 
باید طوری مســجد را مدیریــت کند که محل 

مراجعات مردم و خصوصا جوانان باشد.
رئیس مرکز اسامی گلســتان بیان کرد: بنا به 

فرمایش حضــرت علی )ع(، امــام جماعتی که 
قرار است امام مردم باشــد باید با عمل، اخاق، 
تواضع، ســعه صدر بتواند جماعت مســجد را 

مدیریت کند.
حجت الاسام دیلم در ادامه با اشاره به وظایف 
امام دوم جماعت، گفت: امــام دوم کمک حال 
مردم و امام جماعت اول است و اوقاتی که بنا به 
هردلیلی امام اول در مســجد حضور پیدا نکرد 
امام دوم باید مســجد را مدیریــت فرهنگی و 

هدایت کند.
وی با اشــاره به شــناخت وضعیــت موجود و 
شــناخت وضعیت مطلوب توسط امام جماعت، 
گفت: با تعامل و همــکاری بین هیات امنا و امام 
جماعت و ارکان اصلی مسجد باید زمینه جذب 

بیشتر مردم و خصوصا جوانان را فراهم کرد.

رئیس مرکز اســامی گلستان، اخاص، معامله 
با خدا، مردم داری، اخاق نیکو، ظاهر آراســته، 
مسئولیت دادن به جوانان، برگزاری اردوها و ... 
از جمله خصوصیات و ویژگی های امام جماعت 
و مدیریت فرهنگی مســجد برشــمرد و افزود: 
امامان جماعت، به عنوان مشعل داران هدایت، 
سفیران تقریب و افسران جنگ نرم، با مطالعات 
جهان اســام و تشــریح آنها برای مردم، مبلغ 

امت اسامی باشند.
حجــت الاســام دیلــم در بخش دیگــری از 
ســخنان خود با بیان اینکه مبارزه حق و باطل 
از اول تــا قیامــت به عنــوان یک ســنت الهی 
وجود خواهد داشــت، افزود: بــا پیروزی حق و 
مستضعفان عالم، نور خداوند و اسام عالم گیر 

و فراگیر خواهد شد.

بوشهر- رضا حیدری  بوشــهر- مدیرکل کمیته امداد 
امام خمینی )ره( اســتان بوشــهرگفت : 14 هــزار دانش 
آموزبوشهری تحت پوشــش این نهاد قراردارند که با برنامه 
ریزی صورت گرفته تا قبل از آغاز سال تحصیلی جدید یک 
بسته تحصیلی شامل لوازم التحریر به آنها اهداء خواهد شد. 
عباس روشــن در جمع خبرنگاران افزود: جشن عاطفه ها 
هرساله همزمان با سراسر کشــور به منظور کمک به تامین 
نیازهای تحصیلی دانش آموزان نیازمند هم استانی برگزار 
می شود . وی رســالت این نهاد را شناســایی و رسیدگی به 
نیازمندان و تــاش برای توانمندســازی و خودکفایی آنها 
دانســت و اظهار داشــت: توســعه و ترویج فرهنگ انفاق، 
احســان و نوع دوســتی در جامعه از دیگر اهــداف کمیته 
امداد امام خمینی )ره( اســت. وی با بیان اینکه 1۶ درصد 
از خانواده های اســتان بوشهر تحت پوشــش کمیته امداد 
امام خمینی )ره( قرار دارند، گفت: 4۲ هزار و 4۶4 خانواده 
اســتان بوشــهر از خدمات کمیته امداد بهــره می برند و 

جمعیت تحت پوشــش این نهاد ۸۹ هزار و ۵۰۰ نفر معادل 
۸ درصد جمعیت این استان اســت. مدیرکل کمیته امداد 
امام خمینی )ره( اســتان بوشــهر با بیان اینکه ۵۲ درصد 
خانوارهای تحت پوشــش زنان سرپرست خانواده هستند، 
اضافه کرد: تعداد کل ســالمندان تحت پوشش این نهاد ۲1 
هزار و ۸۹۵ نفر هســتند که 1۳ هزار و 1۳۷ نفر روستایی و 

مابقی شهری است.
روشن با اشــاره به پرداخت 1۵۵ میلیارد تومان مستمری 
به ۳۸ هزار و 1۸۰ خانوار مددجو استان بوشهر خاطرنشان 
کرد: هزار و ۳۸۷ خانواده تحت پوشش کمیته امداد استان 
بوشهر مشــمول بیمه اجتماعی هســتند و پس از پرداخت 
حداقل 1۰ ســال حق بیمه مشــمول دریافت بازنشستگی 
می شــوند. وی یاداورشد: ســال گذشــته ۳۶۰۰ خانواده 
مددجو کمیته امداد اســتان بوشــهر خودکفا شــده اند و 
امســال همزمان با سالروز تاســیس این نهاد ۲هزارو 4۵۰ 

خانواده دیگر جشن خودکفایی اقتصادی می گیرند.

اصفهان-مریم مومنی  در پی افزایــش ظرفیت انبار 
تختال واحد نورد گرم فولاد مبارکه در سال گذشته، پروژه 
اصاح و تقویــت اچ بیم مونوریل جرثقیل های ســقفی انبار 
تختال نیــز با هدف افزایــش تحمل تناژ بــار جرثقیل ها با 

موفقیت انجام شد. 
مجید همت زاده، کارشــناس تعمیرات مکانیک تعمیرات 

مرکزی، با اعام این خبر گفــت: این پروژه با همکاری واحد 
نورد گرم و واحد تعمیرات مرکزی توســط مرکز تعمیرات 
مکانیک و شرکت فنی مهندسی برق آرا از زیرمجموعه های 
این مرکز با بیش از ۳ هزار نفر ســاعت و در مدت حدود یک 

ماه انجام شد.
وی با بیان اینکه تمامی قطعات مورداســتفاده در این پروژه 
به درخواست واحد نورد گرم و توســط همکاران متخصص 
واحــد تعمیرگاه مرکزی با کیفیت مطلوب ســاخته شــد، 
گفت: قطعات و تجهیزات ساخته شده به همت تیم اجرایی 

مرکز تعمیرات مکانیک نصب و اجرا شد.
کارشــناس تعمیرات مکانیک جرثقیل های ســقفی ضمن 
اعام این خبر در تشــریح چرایی اجرای ایــن پروژه اظهار 
کرد: با توجه به تعویــض جرثقیل های انبار تختال نورد گرم 
و افزایش تناژ باربرداری جرثقیل ها و همچنین ســنگین تر 

شــدن قطعات ازجمله چرخ ها، ترولی، قاب و سایر اجزای 
آن نیاز بود که مونوریــل و اچ بیم آن نیز تقویت و از ســایز 
HEB۲۲۰ به IP4۰۰ تغییر یابد تــا افزایش تناژ باربرداری 

جرثقیل ها از ۸۰ به ۹۰ تن را امکان پذیر سازد.
به گفته محمد محمدی، کارشــناس تعمیــرات مکانیک 
جرثقیل هــای ســقفی ،در راســتای اجرای ایــن پروژه، 
محاســبات و تحلیل هــای موردنیاز جهــت تغییر قطعات 
به همــت متخصصان واحد نــورد گرم صــورت پذیرفت و 
تغییرات مذکور در ســه جرثقیل انبار تختــال نورد گرم با 
همکاری تعمیرات مرکزی، تعمیرگاه مرکزی و حمل ونقل 

انجام شد.
در همین زمینه، ایمان شــریف یلمه، تکنســین تعمیرات 
مکانیک نیز اظهار داشــت: با اباغ این پــروژه به تعمیرات 
مرکــزی، طی جلســاتی با متقاضی، نقشــه ها بررســی و 

همچنین با بازدید محل فعالیت و تدوین یک روش اجرایی 
ایمن با در نظر گرفتن اولویت های خــط تولید، این فعالیت 
زودتر از زمان برنامه ریزی شــده و به صــورت ایمن و کیفی 
انجام شــد. عاوه بر این، جهت انجام ایــن فعالیت نیاز به 
نصب داربســت معلق، دمونتاژ و مونتاژ قطعــات در ارتفاع 
حدود ۳۰ متــری بود که بــا همکاری شایســته همکاران 

ذی ربط در فضایی کاماً ایمن انجام شد.
همــت زاده انجــام پــروژه بدون حضــور کارشناســان و 
ســازندگان خارجی، اشــتغال زایی، دســت یابی به دانش 
فنی ســاخت و تعویض اچ بیم مونوریل جرثقیل های سقفی 
و صرفه جویی اقتصادی برای فــولاد مبارکه را از مهم ترین 
مزایای اجرای این پروژه دانست و در همین راستا از حمایت 
مدیریت هــای تعمیرات مرکــزی و نورد گــرم و همکاران 

حاضر در پروژه تشکر و قدردانی کرد.

ســنندج-فاطمه ملایی  مدیرکل حفاظــت محیط 
زیست کردســتان از کار ارزشــمند کارشناســان و یگان 
حفاظت از نجات یک گراز وحشــی در روســتای کلجی از 

توابع شهرستان سروآباد خبر داد.
 اقبال حمیــدی ادامه داد: با توجه به گــزارش های مردمی 
مبنی بر گرفتار شدن یک  راس گراز وحشی داخل یک چاه، 
تیمی از اداره کل حفاظت محیط زیست استان با تجهیزات 
کامل بیهوش کننده حیات وحــش به منطقه مورد گزارش 
اعزام شدند و گراز وحشــی گرفتار را از چاه ۹ متری نجات 

دادند.
وی افزود: بعداز مراقبت های پس از بیهوشی ، خوشبختانه 

گراز وحشی سالم و به دامان طبیعت بازگشت. 
حمیدی ضمن تشکر از مردم طبیعت دوست هم استانی که 
گزارش دهنده این اتفاق بودند تصریح کرد: سهل انگاری و 
بی توجهی برخی از باغداران کــه بصورت غیر مجاز اقدام به 
حفر چاه آب و بعضاً در چنین موردی بدلیل عدم دسترسی 
به آب بدون توجه بــه عواقب ناگوار آن چاه کنده شــده را 

نیز رها نمــوده و احتمال خطرات افتــادن حیوانات اهلی و 
وحشی بداخل چاه بسیار زیاد می باشد.

وی خاطرنشــان کرد: لذا توصیه اکید و جــدی به باغداران 
و کشاورزان اســتان از حفر هر گونه چاه غیر مجاز به جهت 
پیشگیری از ورود خســارات و عواقب ناشی از آن خودداری 

نمایند.

بوشهر

اصفهان

کردستان

 14 هزار دانش آموز تحت پوشش کمیته امداد استان بوشهر قراردارند

با استفاده از ظرفیت های مرکز تعمیرات مکانیک واحد تعمیرات مرکزی انجام شد؛

تعویض »اچ بیم مونوریل« جرثقیل های سقفی واحد انبار تختال نورد گرم فولاد مبارکه

مدیرکل حفاظت محیط زیست کردستان:

وآباد نجات یافت یک راس گراز وحشی از چاه ۹ متری در سر

اندیشه-کیایی   شهردار اندیشه گفت :   پروژه تعویض 
پایه چراغ های بلوار اصلی شــهر با لامپ های کم مصرف با 

موفقیت در حال اجرا می باشد.
به گزارش اداره روابط عمومی شهرداری و شورای اسامی 
شهر اندیشــه بنابر اعام شهردار اندیشــه، پروژه تعویض 
پایه چراغ های بلوار اصلی شــهر با لامپ های کم مصرف با 

موفقیت در حال اجرا می باشد.
مهندس بهروز کاویانی ضمن اشــاره به آغاز فصل تابستان 
و رفع مشــکات روشــنایی و صرفه جویی در مصرف برق 
در ســاعات پیک مصــرف گفت:به همین منظــور تعمیر 
و تعویض پایه چراغ های بلوار اصلی شــهر در دســتور کار 
مجموعه مدیریت شــهری قرار گرفت که پایه چراغ های 
دکوراتیو به ارتفاع 1۰ متر با سر چراغ فانوسی 1۵۰ ال ای 

دی و پایه دکوراتیو 1۷۵ ســانتی متر فولادی کششی در 
حال نصب و اجرا می باشد.

 به گفتــه وی، از مهم تریــن مزیت هــای چراغ های ال ای 
دی می توان به مواردی مانند عمــر طولانی تر، منبع نور با 
کیفیت بالا، هزینه های پایین تعمیر و نگهداری و روشنایی 
مناســب فضای باز اشــاره کرد ؛ و همچنین این چراغ ها 
دارای بهره وری انرژی بســیار  بالا ، عــاری از هرگونه مواد 
شیمیایی سمی و صد درصد قابل بازیافت هستند. مهندس 
بهروز کاویانی ضمن اشــاره به کاربرد و اهمیت چراغ های 
خیابانی تصریــح کرد: این چراغ ها به دلیل روشــن کردن 
سطح خیابان ها، معابر، جاده ها و مناطق شهری از اهمیت 
ویژه ای برخوردارند و امنیت شهروندان را تا حد زیادی در 

برابر جرم و جنایت های موجود حفظ می کنند.

 اصفهان-مریم مومنی  مدیرعامل آبفای اســتان 
اصفهان از احــداث پکیج تصفیه خانــه آب مجتمع ۲1 
روستای پادنای ســمیرم خبر داد و گفت: 4 هزار خانوار 
با جمعیت 1۳ هزار نفر تحت پوشــش این طرح قرار می 

گیرند.
حســین اکبریــان هزینه اجــرای این پــروژه را ۲۰۰ 
میلیارد ریال از محــل تامین اعتبــار عمرانی – جاری 
عنوان کرد و افزود: منبع تامین آب این مجتمع در حال 
حاضر یک چشــمه با ظرفیت ۵۰ لیتــر در ثانیه و برای 

اجرای این طرح ۵۰۰ متر خط انتقال اجرا شده است.
وی بیان کرد: فاز اضطراری تصفیه خانه آب این مجتمع 
در خرداد ماه ســال جاری به بهره برداری رسید و پیش 
بینی می شــود احداث پکیج تصفیه خانــه نیز در کمتر 

از یک ماه دیگر، در اوایل شــهریور ماه بــه بهره برداری 
برسد.

مدیر عامل آبفای اســتان اصفهان ارتقــا کمی و کیفی 
آب شــرب روســتاهای ســمیرم را از اهداف این پروژه 
اعام کرد و اظهار داشت: تامین آب شرب سالم و پایدار 
و در نتیجــه بهبود کیفیــت زندگی و توســعه پایدار از 

رویکردهای اصلی شرکت آبفای استان است.
گفتنی اســت اجــرای خط انتقــال و احــداث مخزن 
۳۰۰ مترمکعبــی نورآباد و اجرای خــط انتقال، احداث 
مخزن ۵۰۰ مترمکعبی کیفته گیوســین و اصاح شبکه 
روســتاهای اســام آباد و موروک از طرح های دیگری 
اســت که در منطقــه ســمیرم در حال اجرا اســت و تا 

شهریور ماه به بهره برداری می رسد.

استان تهران اصفهان

تعویض پایه چراغ های بلوار اصلی شهر اندیشه وستای پادنای سمیرم  احداث پکیج تصفیه خانه آب مجتمع 21 ر

رئیس مرکز اسلامی گلستان:

جبهه مقاوت باعث عزت و اقتدار مسلمانان است 

 به ارزش ۶ هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان صورت گرفت؛

ونمایی از فرصت های سرمایه گذاری  ر
 شهرداری سنندج 

ســنندج-فاطمه ملایی آیین رونمایی از فرصت های ســرمایه گذاری 
شهرداری سنندج دوشنبه شب با حضور اســتاندار کردستان و جمعی دیگر 

مسئولان استان برگزار شد.
اســماعیل زارعی کوشا در مراســم رونمایی از فرصت های ســرمایه گذاری 
شهرداری سنندج که در محل سالن شهدای گمنام اســتانداری برگزار شد، 
با اشاره به اینکه مقوله ســرمایه گذاری لازمه توسعه استان است، اظهار کرد: 
اســتفاده از ظرفیت و توان بخش خصوصــی بهترین راهــکار و راهبرد برای 

توسعه و خلق ثروت است.
وی گفت: مقوله ســرمایه گذاری از اولویت های مدیرت شــهری است، زیرا 
شــهرداری به عنوان یک نهاد عمومی غیردولتی با وظایــف متعدد نیازمند 
بهره گیــری از ظرفیت مشــارکت مردم و نیــز ایجاد درآمد پایدار اســت تا 

برنامه هایش را با خیالی آسوده و بدون دغدغه پیگیری کند.
استاندار کردستان با تاکید بر اینکه شــهرداری ها باید به سمت تثبیت درآمد 
پایدار حرکت کننــد در غیر اینصورت در آینده با مشــکات بیشــتر مواجه 
خواهد شد، افزود: همه دستگاه های اجرایی برای رسیدن شهرداری سنندج 
به درآمد پایدار جهت بهبود خدمت رسانی به شــهروندان، کمک و همراهی 

لازم را داشته باشند.
اســتاندار کردســتان تصریح کرد: رونمایــی از این فرصت هــا اقدامی قابل 
تحســین و مبارک اســت، اما این گام نخست است و شــهرداری باید در گام 
بعدی نسبت به اخذ مجوز ها و انجام استعامات اولیه اقدام کند که زمینه کار 

برای سرمایه گذار گام فراهم و مشوق های لازم ایجاد گردد.
وی در بخش دیگر ســخنان خود بــا بیان اینکــه از دو ســال پیش موضوع 
بسته های سرمایه گذاری بی نام را در اســتان مطرح کردیم، افزود: متاسفانه 
بعضی شاهدیم که بدنه کارشناســی دســتگاه های اجرایی در برابر سرمایه 
گذاران مقاومت می کنند و این عدم عدم همراهی با ســرمایه گذاران صاحب 
صاحیت، به نقطه ضعفی برای اســتان تبدیل شده است. استاندار کردستان 
اضافه کرد: گرچه معتقدیم که رعایت همه مســائل ازجمله مقررات مربوط به 
محیط زیست، منابع طبیعی و آب و از این دســت الزامات مهم است، اما نباید 
با نگاهی خشــک و غیر منعطف مانع از اجرای پروژه های سرمایه گذاری شد، 

زیرا در اینصورت توسعه ای در استان اتفاق نخواهد افتاد.

در شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان محقق شد؛

وزرسانی  صرفه جویی 50 میلیارد ریالی در به ر
 و تغییر سیستم کنترل 4 حلقه چاه گازی

با به روز رســانی و تغییر سیســتم کنترل ســطح 4  اهواز -محمد مجدم
حلقه چاه گازی در شــرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدســلیمان عاوه بر 
جلوگیری از قطعــی و کاهش تولید، موجب شــد تا مبلــغ ۵۰ میلیارد ریال 

ناشی صرفه جویی در مصرف بودجه این شرکت حاصل شود.
به گزارش خبرنــگار خریدار به نقــل از روابط عمومی شــرکت بهره برداری 
نفت و گاز مسجدســلیمان، سیســتم کنترل ســطح چاه های گازی مخزن 
ژوراســیک به دلیل قدیمــی بودن و خرابی هــای مکرر موجب می شــد در 
روند تولید برنامه ریزی شــده این شــرکت وقفه ایجاد گردد به همین منظور 
جایگزینی سیســتم کنترل ســطح از نیوماتیک به الکترونیک در دستور کار 

اداره نگهداری و تعمیرات این شرکت قرار گرفت.
کارشناســان و متخصصان واحد ابزار دقیق تعمیرات اساسی این اداره ضمن 
طراحی پنل کنترل ســطح الکترونیک با توجه به شــرایط فرآیندی در ابتدا 
به شبیه ســازی ،ارزیابی و بررســی نتایج حاصله پرداختند و پس از حصول 
اطمینان از صحت عملکرد به مونتاژ و نهایی ســازی سیســتم کنترل سطح 
جدید پرداختنــد. در خاتمــه و پس از صــرف 14۰۰ نفرساعت،سیســتم 
الکترونیک کنترل سطح چاه های گازی با موفقیت بر روی 4 حلقه چاه گازی 
مخزن زوراســیک نصب گردید و بدین ترتیب این اقدام ارزنده کارشناســان 
و متخصصان واحد ابزار دقیق تعمیرات اساســی اداره نگهــداری و تعمیرات 
موجب شــد تا مبلغ ۵۰ میلیارد ریــال در مصرف بودجه این شــرکت بدلیل 

خودداری از برون سپاری صرفه جویی حاصل شود.

 رئیس شورای اسلامی شهر قدس خبرداد:

وه شغل کارگران  افزایش ۵۰ درصدی مزد گر
مجموعه مدیریت شهری

شهرستان قدس-کیایی رئیس شــورای اسامی شهر قدس در راستای 
حمایت از کارگران مجموعه مدیریت شــهری از برقــراری فوق العاده جذب 

برای این قشر با افزایش ۵۰ درصدی مزد گروه شغل خبر داد.
 ســعید ششــگل نژاد ضمن اشــاره به زحمات و خدمات قشــر کارگری در 
مجموعه شــهرداری و تقدیر از ارائه خدمات مطلوب به شــهروندان، از تاش 
نمایندگان مردم برای افزایش حقوق این قشــر خدوم با اباغ بخشنامه ای از 
ســوی اســتانداری تهران مبنی بر برقراری فوق العاده جذب برای این قشر 
با افزایش ۵۰ درصدی مزد گروه شــغل خبر داد. وی در تشــریح بخشــنامه 
مذکور گفت: در این بخشــنامه با برقــراری فوق العاده جذب بــازار کار برای 
کارگران شــهرداری به میزان ۵۰ درصد مزد گروه شــغل مشــمولین طرح 
طبقه بندی مشــاغل کارگری موافقت شده است. ششــگل نژاد تصریح کرد: 
نگاه نمایندگان مردم در شورای اســامی، نگاه حمایتی به معیشت کارگران 
بوده و از آغاز دوره ششم تمامی اعضا پیگیری های لازم را در جهت تحقق این 
امر انجام داده اند. رئیس شورای اسامی شهر قدس این امر را برگ زرینی در 
عمر شورای ششم دانســت و از تاش ها و پیگیری های سعید شهلی شهردار 

قدس نیز در جهت پیگیری این امر تقدیر و تشکر کرد.

اولین جلسه رسمی سال چهارم شورای اسلامی 
شهرقدس برگزار شد

شهرستان قدس-کیایی رئیس شــورای اسامی شهر قدس از برگزاری 
اولین جلســه رسمی ســال چهارم شورای اســامی و ترســیم چشم انداز و 

سیاست گذاری سال آخر دوره ششم مدیریت شهری خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شــهرداری و شــورای اسامی شــهر قدس؛ سعید 
ششــگل نژاد بار دیگر ســخنان خود را با محکومیت اقدام ددمنشــانه رژیم 
جعلی اســرائیل در شــهادت اســماعیل هنیه و آرزوی توفیق و نصرت برای 
محور مقاومت آغاز کرد و گفت: ســال ســوم شــورای دوره ششــم به پایان 
رســید و نمایندگان مردم در شــورا از هیچ تــاش و اقدامی بــرای اجرای 

سیاست گذاری های کلی به نفع شهر و شهروندان دریغ نکردند.
وی افزود: اولین جلسه رســمی در سال چهارم شــورای اسامی شهرقدس 
نیز با هدف سیاســت گذاری کان مجموعه مدیریت شــهری در سال آخر، 
ارائه مختصری از گزارش عملکرد کمیســیون های حقوقی و ورزشی و طرح 

موضوعات مختلف در حوزه مدیریت شهری برگزار شد.
ششــگل نژاد در ادامه گفت: شــورای اســامی تا به امروز با همتی مضاعف و 
تعامل همه جانبه با ســایر دســتگاه ها سعی در رفع مشــکات، رسیدگی به 
مطالبات مردم، توسعه زیرســاخت ها و ارتقای ســرانه های مختلف شهری 
داشته اســت. از مهم ترین اولویت های شورای ششم در ســال آخر خدمت، 
تاش برای تحقق بودجه مصوب و به دنبال آن تکمیل پروژه های نیمه تمام و 

بهره برداری از آنها جهت استفاده از شهروندان است.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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وگاه عقب ماندگی صنایع از ساخت نیر
ســخنگوی فراکســیون امنیت انرژی مجلــس با انتقــاد از روند کند 
احداث نیروگاه توســط صنایع انرژی بر گفت: تاکنون حتی یک هفتم 

نیروگاه های مورد تاکید در تفاهم نامه هم وارد مدار نشده است.
محمد پاک مهر سخنگوی فراکسیون امنیت انرژی، با انتقاد از صنایعی 
که برخلاف ماده ۴ قانــون مانع زدایی از صنعت برق اقدام به ســاخت 
نیروگاه بــرای تأمین برق خــود نکرده اند، گفت: برخــی صنایع مادر 
و انرژی بــر هنوز برای تأمیــن نیازهای خود اقدام به ســاخت نیروگاه 
نکرده اند در حالی که این صنایع موظف هســتند بر اساس قانون، برق 

خود را از طریق احداث نیروگاه تأمین کنند.
پاک مهر خاطر نشان کرد: تفاهم نامه ای میان وزارت صمت و نیرو برای 
اجرای طرح مذکور منعقد شده با این وجود روند احداث نیروگاه توسط 

صنایع انرژی بر به کندی پیش می رود.
به گفته ســخنگوی فراکســیون امنیت انرژی مجلس، تاکنون حتی 
یک هفتم نیروگاه های مورد تاکید در تفاهم نامه هم وارد مدار نشــده 

است.
وی از پیگیــری جدی این موضوع توســط فراکســیون امنیت انرژی 
مجلس خبر داد و تصریح کرد: با توجه بــه تغییر اقلیم و افزایش مصرف 
برق، اگر صنایع نیروگاه های خــود را احداث کرده بودند، امروز ناترازی 

انرژی برق به این شکل وجود نداشت.
این نماینده مجلس تصریح کرد: به طور حتم در فراکسیون برای مکلف 

کردن صنایع برای تولید برق پیگیری جدی خواهیم داشت.

وشیمی   صادرات ۳۴ میلیون تن محصول پتر
در سال جاری

مدیر برنامه ریزی و توسعه شرکت ملی صنایع پتروشیمی از پیش بینی 
تولیــد ۸۳ میلیــون تنــی و صــادرات ۳۴ میلیون تنــی محصولات 

پتروشیمی در سال ۱۴۰۳ خبر داد.
حســن عباس زاده در آئین پایانــی پانزدهمین همایــش بین المللی 
صنعــت پتروشــیمی ایران با اعــلام این خبــر که ظرفیــت صنعت 
پتروشــیمی تا پایان ۱۴۰۳ با بهره برداری از واحدهای تازه به ســالانه 
۱۰۳ میلیون تن می رســد، بیان کرد: ۸۳ میلیون تن تولید واقعی برای 
امسال برآورد شده است که ۴۸ میلیون تن آن به فروش می رسد. از این 
مقدار، ۳۴ میلیون تن صادر و حــدود ۱۴ میلیون تن جذب بازار داخلی 

می شود.
مدیر برنامه ریزی و توسعه شرکت ملی صنایع پتروشیمی رقیب اصلی 
ایران در منطقه را عربســتان دانســت و در مقایســه ایران و عربستان 
در تولید محصولات پایه گفت: دو کشــور در تولیــد آمونیاک حدود ۷ 
میلیون تن ظرفیت تولید دارند، اما ایــران با توجه به منابع گازی حدود 
۲ برابر عربستان در متانول پیش رفته، به طوری که ایران دارای ظرفیت 

۱۶ میلیون تنی و عربستان ظرفیت ۸ میلیون تنی است.
عباس زاده ادامــه داد: ظرفیت تولید اتیلن عربســتان ۱۸ میلیون تن و 
ایران ۸ میلیون تن اســت که این رقم بر اســاس برنامه افزایش خواهد 
یافت. ایران به دلیل استفاده از اتان در تولید اتیلن، کمتر از یک میلیون 
تن پروپیلن تولید می کند، اما عربســتان با تولید اتیلــن بالا، حدود ۷ 

میلیون تن پروپیلن تولید می کند.
وی پروپیلن را پایه زنجیره ارزش برشمرد و تصریح کرد: متأسفانه یکی 
از دلایل تکمیل نشــدن زنجیره ارزش در ایران همیــن موضوع تولید 
پایین پروپیلن است، بنابراین باید با استفاده از ظرفیت ۱۶ میلیون تنی 

موجود متانول، به سمت تولید پروپیلن بیشتر حرکت کنیم.
مدیر برنامه ریزی و توسعه شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با اشاره به 
تولید ۷۴ میلیون تن محصول پتروشــیمی در ســال ۲۰۲۴ در ایران 
یادآور شــد: ۱۰ میلیون تن متانول، ۵ میلیون تن آمونیاک، ۷ میلیون 

تن اتیلن و حدود ۸ میلیون تن اوره بخشی از این تولیدات بوده است.

ظرفیت 186 میلیون تنی صنعت پتروشیمی 
در پایان برنامه هشتم

عباس زاده با بیان اینکه حــدود ۶۰ تا ۶۱ طرح پتروشــیمی در برنامه 
هفتم توسعه به بهره برداری خواهد رســید که ۳۵ میلیون تن ظرفیت 
ایجاد می کند، اعلام کرد: ایــن طرح ها هم اکنون بیــش از ۵۰ درصد 

پیشرفت دارند که نیازمند حدود ۲۴ میلیارد دلار سرمایه هستند.
وی با اشاره به اینکه با اجرای طرح های پتروشیمی برنامه هشتم توسعه 
نیز حدود ۴۸ میلیون تن ظرفیت ایجاد خواهد شــد کــه این طرح ها 
هم اکنون در مراحل ابتدایی هســتند، گفــت: ازاین رو ظرفیت صنعت 
پتروشیمی از ۹۶ میلیون تن کنونی به ۱۳۲ میلیون تن در پایان برنامه 

هفتم توسعه و ۱۸۶ میلیون تن در پایان برنامه هشتم می رسد.

مدیر برنامه ریزی و توسعه شــرکت ملی صنایع پتروشیمی در تشریح 
وضع صنعت پتروشــیمی ایران در ۱۰ ســال آینده افزود: ظرفیت ۱۶ 
میلیون تنی کنونی تولید متانول به ۳۴ میلیون تن می رسد که بخشی 
در طرح های GTP مصرف خواهد شد. ظرفیت تولید آمونیاک نیز از ۷ 
 MTO میلیون به ۱۰ میلیون تن خواهد رسید. تولید اتیلن از طرح های
مقداری افزایشــی خواهد بود که البته چند پــروژه الفین از محل اتان 
نیز اجرا خواهند شــد. تولید اوره نیز کمی افزایشی خواهد بود. ظرفیت 
تولید پلیمرها نیز از ۹ میلیون تن کنونی به ۳۰ میلیون تن می رسد که 

ارزشمند است.
عبــاس زاده درباره خــوراک گاز طبیعی صنعت پتروشــیمی تصریح 
کرد: هم اکنون این صنعت ظرفیت دریافت روزانه حدود ۱۰۰ میلیون 
مترمکعب خوراک گازی را دارد که به طور متوســط در ســال گذشته 

روزانه حدود ۷۰ میلیون مترمکعب دریافت شده است.
وی با تأکید بر اینکه فعالان صنعت پتروشــیمی بایدبــه برنامه هفتم 
توســعه توجه ویژه داشــته باشــند، زیرا چند موضــوع آن بر صنعت 
پتروشیمی تأثیرگذار اســت، گفت: الزام مؤسســه های مالی، نهادها 
و صندوق هــای بازنشســتگی به واگذاری ســهام، اولویت برداشــت 
از گاز استحصال شــده از طرح هــای جمــع آوری گازهای مشــعل با 
ســرمایه گذاری صنایع انرژی بــر ازجمله صنعت پتروشــیمی در این 
طرح ها، ادای دیــون دولت به تأمین اجتماعی از محــل تهاتر میعانات 
با خوراک، انرژی و… )برای تهاتر مطالبات اوره سازان(، واگذاری سهام 
صندوق های کشــوری و لشــکری، الزام تأمین آب صنایع از محل آب 
نامتعارف، الزام تکمیل زنجیــره ارزش، تخفیف پلکانی خوراک با اوراق 
تســویه و تخصیص مواد نیمه خام برای توســعه زنجیره ارزش ازجمله 

موارد حائز اهمیت است.
دبیر پانزدهمین همایش بین المللی صنعت پتروشــیمی با اشــاره به 
اینکه امسال استقبال گســترده ای از این همایش شد، اعلام کرد: روز 
نخســت این همایش در ســال ۱۴۰۲ با حضور حدود ۷۰۰ تا ۷۵۰ نفر 
برگزار شــد، درحالی که ۱۶۰۰ نفر در روز نخســت و ۱۰۰۰ نفر در روز 

دوم این دوره از همایش شرکت کردند.

 رشد سود خالص 461 درصدی »وبصادر«
و کاهش نسبت های بدهی

عملیات موفق »وبصادر« در حوزه بانکداری ســبب شده تا این بانک در 
تحقق سود خالص جامع بانک جهشی ۴۶۱ درصدی را تجربه کند و به 

رقم ۱۵ هزار و ۶۹۸ میلیارد ریالی برسد.
از رشد ســود خالص ۴۶۱ درصدی تا کاهش نســبت های بدهی بانک 
صادرات ایران در ســال های اخیــر تلاش کرده وضعیــت خوبی را در 
صورت هــای مالی خود به نمایش بگــذارد.  از درآمد ناخالص تا ســود 
خالــص و از درآمدهای عملیاتی تا ســود جامع بانک همگی نشــان از 

جدیت بانک برای بهبود مستمر فضای کسب و کار دارد.
به گــزارش روابط عمومی بانک صــادرات ایران به نقــل از »بانکداری 
ایرانی«، عملیات موفق این بانک در حوزه بانکداری ســبب شده تا در 
تحقق سود خالص جامع بانک جهشی ۴۶۱ درصدی را تجربه کند و به 

رقم ۱۵ هزار و ۶۹۸ میلیارد ریالی برسد.
مانده تســهیلات و ســپرده بانک صادرات ایران در تیر ۱۴۰۳ رکورد 
جدیدی را ثبت کرده و مانده تســهیلات به به رقم ۶۱۳۹ هزار میلیارد 

ریال و مانده سپرده به عدد ۷۸۰۲ هزار میلیارد ریال رسید.
در این دوره جمع درآمد حاصله بانک ۲۸۰ هــزار و ۴۶۴ میلیارد ریال 
و هزینه کــرد آن ۲۳۳ هــزار و ۳۲۳ میلیارد ریال بوده کــه رقم درآمد 

ناخالص بانک به رقم ۴۷ هزار و ۱۴۱ میلیارد ریال رسید.
درآمد از محل تسهیلات بانک صادرت در این دوره با جهش ۴۱ درصد 
همراه شــد و از رقم ۱۷۰هزار میلیارد ریال به ۲۴۰ هزار میلیارد ریال 
رســید همچنین جمع هزینه ســپرده بانک صادرات ایران ۲۱۵ هزار 
میلیارد ریال شــده است.از رشد ســود خالص ۴۶۱ درصدی تا کاهش 
نســبت های بدهی بر اســاس گزارش صورت های مالی بانک صادرات 
ایران در سه ماهه نخست امســال، بانک صادرات توانست سود خالص 
پنچ هزار و ۴۱۸ میلیارد ریالی را با رشــد ۵۶ درصــدی محقق کند. در 
سال گذشته ســود خالص محقق شــده در پایان خرداد مبلغ سه هزار 
و ۷۳۳ میلیارد ریال بود که بر اساس ســود خالص محقق شده برای هر 

سهم سود خالص ۲۷ ریال شناسایی شد.
تفاوت تســعیر از عملیات خارجی ۹ هزار ۸۸۳ میلیارد ریال است. سود 
خالص جامع بانک با جهشــی ۴۶۱ درصدی به رقــم ۱۵ هزار و ۶۹۸ 
میلیارد ریال ثبت شده است . پارسال طی سه ماه این بانک تنها دو هزار 

و ۷۹۷ میلیارد ریال سود جامع محقق کرد.
جمع دارایی های بانک در پایــان خرداد ۱۴۰۳ مبلــغ ۱۱۹۸۱ هزار 
میلیارد ریال بــود و جمع بدهی بانــک در این دوره ۱۰ هــزار و ۶۳۹ 
میلیارد ریال ثبت شده است .در خرداد و تیرماه امسال به لحاظ بنیادی 
وضعیت بانک صادرات ایران از دوره های قبل به مراتب بهتر شده است 
و نسبت ســود خالص به فروش بانک برای اولین بار به رقم ۷.۷ درصد 
رسیده است . بازده دارایی های بانک از شش درصد به ۲۳ درصد ، بازده 

سرمایه بانک از ۲ درصد به ۱۲ درصد رسید.
در مقابل نســبت های بدهی شــرکت کاهش قابل توجهی داشت که 
نشان از بهبود مستمر شــرایط مالی بانک دارد و نسبت بدهی بانک در 
خرداد پارسال ۹۶ درصد بوده که امسال به ۸۹ درصد کاهش پیدا کرده 
یعنی بانک میزان بدهی خود را نسبت به دارایی خود تنظیم کرده است 
و در تحولی بزرگ نســبت بدهی جاری به ارزش ویژه را از ۲۵ درصد به 

۸ درصد کاهش داد و توانست وضعیت مناسبی را به نمایش بگذارد.

 امضای تفاهم نامه همکاری بانک سپه 
و اتاق اصناف ایران

تفاهــم نامه همکاری مشــترک در راســتای 
توســعه تعامــلات و افزایش همــکاری های 
دوجانبه، به امضای دکتر ابراهیمی مدیرعامل 
بانک ســپه و دکتر صفایی رئیس اتاق اصناف 
ایران رســید.به گزارش پایگاه اطلاع رســانی 
بانک ســپه، دکترآیت اله ابراهیمی مدیرعامل 
بانک ســپه در مراســم امضای این تفاهم نامه 
که با حضور اعضای هیــات مدیره، هیات عامل و مدیران ارشــد بانک 
برگزار شد، ضمن تقدیر و تشکر از اقدامات و خدمات اتاق اصناف، گفت: 
همکاری و تعامل این دو مجموعه، فرصت بزرگی برای خدمت رســانی 

مطلوب تر به مردم عزیز کشورمان فراهم می کند.
دکتر ابراهیمی با اشاره به ظرفیت های بزرگ بانک سپه در بازار پولی و 
مالی کشور، خاطرنشان کرد: این بانک در حال حاضر ضمن بهره مندی 
از سرمایه انسانی جوان، توانمند و مســتعد، با بکارگیری فناوری های 
نوین بانکی و استفاده از شبکه گسترده بانکداری الکترونیک از آمادگی 
کافی و  ظرفیت های مناســب برای انجام ماموریت های بزرگ داخلی 
و بین المللی برخوردار اســت.دکتر ابراهیمی با اشاره به تجارب ارزنده 
بانک ســپه در همکاری با صنوف مختلــف، ابراز امیــدواری کرد تا با 
هم افزایی و همکاری این دو مجموعه و اســتفاده از قابلیت های بزرگی 
که در دو طرف وجود دارد، امضای تفاهم نامه همکاری مشــترک مثمر 
ثمر واقع و موجب گره گشایی بیشتر از مشکلات هم میهنان عزیز شود.

در ادامه، دکتر صفایی رئیس اتاق اصناف ایران نیز با قدردانی از خدمات 
بانک ســپه، گفت: این دو مجموعــه قابلیت های بســیاری دارند که 
استفاده صحیح از این ظرفیت ها و افزایش تعاملات می تواند منشأ ارائه 

خدمات بزرگ به ذی نفعان آنها باشد.

ازسویموسسهاعتباریملل
بیش از ۸۲۰ میلیارد ریال تسهیلات ودیعه مسکن 

پرداخت شد
موسســه اعتباری ملل، در چهار ماهه نخست سال جاری، بیش از۸۲۰ 

میلیارد ریال تسهیلات ودیعه مسکن پرداخت کرد.
به گزارش روابط عمومی موسسه اعتباری ملل: این موسسه در راستای 
حمایت از مستاجرین، در چهار ماهه نخست ســال جاری، مبلغ  ۸۲۰ 

میلیارد ریال تسهیلات ودیعه مسکن به متقاضیان پرداخت کرد.
این گزارش می افزاید: موسســه اعتباری ملل، در چهار ماهه نخســت 
سال جاری، هم از لحاظ تعداد و هم از نظر مبلغ پرداخت، از رشد بسیار 
چشــمگیری برخوردار بوده است، که نشــانگر توجه این موسسه، در 

جهت حل مشکل مستاجران است.

رتبه برتر بانک دی در پرداخت تسهیلات جهش 
تولید مسکن در بین بانک های خصوصی

بانک دی با تحقق ۳۴.۸ درصدی سهیمه خود در تکالیف جهش تولید 
مسکن حائز رتبه برتر در بین بانک های خصوصی کشور شد.

به گزارش روابط عمومی بانک دی، با ابلاغ قانون جهش تولید مســکن، 
مجموع سهمیه بانک دی برای ۳ ســال متوالی )از شهریور ۱۴۰۰ الی 
شــهریور ۱۴۰۳( مبلغ ۲۷۵۰ میلیارد ریال بوده اســت که این بانک تا 
تاریخ ۵ مرداد سال جاری در بخش »تســهیلات ساخت خودمالکی« 
مبادرت بــه انعقــاد ۲۴ قرارداد مشــارکت برای ســاخت ۲۳۵ واحد 

مسکونی به مبلغ حدود ۱۰۰۰ میلیارد ریال کرده است.
از کل مبلغ تعهد شــده که به صورت مرحله ای و متناســب با پیشرفت 
طرح به متقاضیان پرداخت خواهد شــد، تا کنون ۴۹۰.۶ میلیارد ریال 

پرداخت صورت گرفته است.
همچنین درخواست تسهیلات برای ساخت ۳۵۱ واحد مسکونی دیگر 
با رقم ۱.۴۳۵ میلیارد ریال به بانک دی ارسال شده که در صورت تطابق 

با مقررات، عملیات پرداخت تسهیلات به آن ها انجام خواهد شد.
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جولان آسمان خراش ها

زهره آقاجانی  با توجــه به اینکه هدف از اجرای 
طرح هایی چــون نهضت ملی مســکن خانه دار 
کردن اقشــار ناتوان از خرید مســکن به شــمار 
می رود، دولت به جای بلندمرتبه ســازی باید از 
شیوه افقی سازی برای ســاخت مسکن استفاده 

کند.
 ابتدا بلندمرتبه ها برای ساختمان هایی با کاربری 
تجاری، اداری، هتل ها و امثالهم ساخته می شدند 
اما به تدریج مسکن سازی هم به این شیوه صورت 
پذیرفت چراکه به دلیل رشــد شتابان جمعیت و 
البته مهاجرت از روســتاها به شــهرهای بزرگ، 
بلندمرتبه ســازی به عنوان راهکاری برای عبور 
از این بحران مطرح شــد؛ کار تــا جایی جلو رفته 
که هم اکنون بلندمرتبه ســازی، تبدیل به نمادی 

برای کلان شهرهای کشور شده است.
این وضعیت در حالیســت که کارشناسان ۶ مورد 
شــامل »آســیب های فیزیولوژیکــی، اقتصادی، 
حمل ونقلی و ترافیکی، اجتماعی، زیست محیطی 
و کالبــدی- بصری« را بــه عنوان تبعــات اصلی 
بلندمرتبه ســازی عنــوان می کننــد. همچنین 
مواردی چــون »افزایــش بیماری های تنفســی 
و افزایــش احتمال انتقــال بیماری هــای واگیر، 
افزایش تصادفات و مرگ ومیر ناشی از آن، افزایش 
چشــم گیر قیمت زمیــن و مســکن در مجاورت 
بلندمرتبه ها، احتکار زمین و ملــک و قرار گرفتن 
آن در اختیار دلالان و ســرمایه داران، تأثیر منفی 
ســاختمان های بلند بر تراکم ساختمانی و مصرف 
زمین و کاربری زمین های اطــراف، افزایش تراکم 
ترافیک در معابر، عدم تجانس فرهنگی ســاکنان 
در بلندمرتبه هــا و افزایش تنش هــای اجتماعی، 
کم رنگ شــدن روابط همســایگی، کاهش نشاط 
کودکان، تخریــب مقیاس انســانی و از بین رفتن 
تناسبات کالبدی، محدود کردن دید افقی، کاهش 
وزش باد، تغییــر غیرطبیعی دمای شــهر« نیز از 

دیگر تبعات این شیوه ساختمان سازی است.

زلزله در تهران می تواند فاجعه بار شود
از سویی دیگر برج های بلند و آســمان خراش ها در 
هنگام وقوع بلایای طبیعــی تهدید جدی برای جان 
انسان ها به شمار می رود و این در حالیست که ایران 
یکی از کشــورهای زلزله خیز محســوب می شــود 
بنابراین اصرار بر بلندمرتبه سازی در ایران می تواند 
در نهایت به نتایج فاجعه باری ختم شود؛ به طور مثال 
در هنگام بروز زلزله، ساخت و ســاز ساختمان های 
بلند در کوچه هایــی با عرض کــم و همچنین عدم 
وجود محاسبات دقیق در ساخت این برج ها، یکی از 

تهدیدهای جدی برای جان انسانهاست.

متروپل های دیگر در انتظار کلان شهرها
نکتــه قابل توجــه آنکــه در کنار تمــام تبعات 
بلندمرتبه سازی، متأسفانه سازندگان نیز تمایلی 
به رعایت ضوابط بلند مرتبه سازی ندارند و معمولاً 
هنگام ساخت و ساز اصول ساخت سازه های بلند 
را زیر پــا می گذارند؛ به عنــوان نمونه می توان به 
سانحه ریزش ســاختمان بلندمرتبه متروپل در 
۲ خردادماه ۱۴۰۱ در شــهر آبادان اشاره کرد که 
نه تنهــا ضوابط فنی و ایمنی ســاخت بلکه حتی 
فرایند نظارت بر بلندمرتبه سازی را نیز زیر سوال 
برد.باید اشــاره کرد که در زمان ریزش ساختمان 
متروپل آیت الله رئیســی رئیس جمهور شهید به 
همراه محمــد مخبر معــاون اول رئیس جمهور، 
وزیر کشور و برخی دیگر از مقامات ارشد کشور در 
پایان بازدید از این حادثه، از وجود فساد گسترده 
در زمینه احداث این ســاختمان خبر داده بودند 
که می تواند به معنای عدم نظارت کافی از ســوی 
برخی شــهرداری ها در اجرای ضوابط نظارت بر 

بلندمرتبه سازی ها باشد.

افقی سازی راهکار برون رفت از مشکلات
در این بین با توجه به اینکه تأمین مســکن یکی 
از نیازهای اساســی کشور اســت و پررنگ ترین 
وعــده ی رئیــس جمهور شــهید نیز ســاخت 
۴ میلیــون واحد مســکونی بــود، تعــدادی از 
کارشناسان بلندمرتبه ســازی را به عنوان گزینه 
اصلی دولت ســیزدهم برای برون رفت از مساله 
مسکن مطرح می کردند، درحالیکه همانطور که 

اشاره شد بلندمرتبه ســازی تبعات بسیار زیادی 
دارد و دولت نمی تواند از این راهــکار برای برون 
رفت از مشکلات مربوط به تأمین مسکن استفاده 

کند.
بر همین اساس نیز کارشناسان توسعه ی افقی و 
ساخت مسکن تک طبقه را بهترین راه برون رفت 
از وضعیت فعلــی و جبران عقــب ماندگی های 
گذشــته بازار مســکن عنوان می کننــد چراکه 
در این شــیوه، امکان ســاخت مســکن به روش 
تدریجی وجود دارد و دولــت چهاردهم می تواند 
در راستای عمل به قانون جهش تولید مسکن به 
جای اســتفاده از روش بلند مرتبه سازی، از روش 
تک طبقه سازی ظرفیت ساخت مسکن بهره ببرد 
زیرابا توجــه به اینکه هدف از اجــرای پروژه های 
نهضت ملی مســکن خانه دار کردن مردم عادی 
و اقشار ناتوان از خرید مســکن به شمار می رود، 
روش بلندمرتبه ســازی درســت نخواهد بود با 
توجه به اینکه هدف از اجــرای پروژه های نهضت 
ملی مســکن خانه دار کردن مردم عادی و اقشار 
ناتوان از خرید مســکن به شــمار می رود، روش 
بلندمرتبه سازی درســت نخواهد بود چراکه در 
شــیوه بلندمرتبه ســازی، متقاضیان باید هزینه 
را به صورت کامل پرداخت کننــد و حتی پس از 
پرداخــت کامل هزینــه هم، واحــد تحویل فرد 
نمی شــود و متقاضی باید تا تکمیل نهایی واحد 
در صف تحویل واحد مســکونی خــود بماند این 
در حالیســت که در تک طبقه ســازی متقاضی 
می تواند بعــد از فراینــد ســفت کاری، واحد را 

تحویل بگیرد.

ساختِ سریع واحد مسکونی
نکته قابل توجه دیگر آنکه در بــازاری که قیمت 
مصالح روزانه تغییر می کنــد، عنصر زمان نقش 
کلیــدی ایفا می کنــد. در این رابطــه نیز تفاوت 
محسوســی میــان مــدت ســاخت خانه های 
تک طبقــه با مــدت ســاخت ســاختمان های 
چندطبقه وجود دارد. درحالیکه زمان ســاخت 
خانه های تک طبقه تا یک مــاه هم کاهش یافته 
و در مــوارد متعددی آزمایش خــود را پس داده 
است؛ زمان ســاخت ســاختمانی چندطبقه به 
عوامل متعددی بســتگی دارد کــه در حداقلی 
ترین حالت ممکن تا ۲۴ ماه برآورد شــده است. 
پیچیدگی های طراحی و ســاخت اســکلت در 
ســاختمان های بلندمرتبــه از مهمترین دلایل 

طولانی شدن زمان ساخت است.
همچنین هر چه طبقات ساختمان بالاتر می رود، 
پیچیدگی های ســاخت و طراحی اسکلت جهت 
تحمل فشار بر ساختمان بیشتر می شود. مضاف 
بر این مــواردی مثل حمــل مصالــح را در نظر 
بگیرید که هر چه طبقات بالاتــر رود هزینه بر تر 
و پیچیده تر خواهد شــد. از طرفی قوانین کنونی 
برای هر واحد مســکونی به طور معمول بین ۳۰ 
تا ۴۰ متر مشــاعات در نظر می گیرند که افزایش 
طبقــات در این خصوص نیز اثرگذار اســت. لوله 
کشــی، برقکاری، ضوابط ایمنی مربوط به ایمنی 
در برابر حوادث مثل سیســتم اطفای حریق و پله 
اضطرار از مواردی است که در ساخت ساختمان 
با طبقات بالاتر را دشــوار می کنــد. در صورتی 
که تمام این موارد در ســاخت واحــد تک طبقه 
منتفی و موجب صرفه جویــی در زمان، هزینه و 
همچنین ســهولت اجراست.از ســویی دیگر نیز 
حمایت از ساخت مســکن تدریجی و خانه های 
ویلایی یک طبقه در شــهرهایی که امکان تأمین 
زمین در آنها میسر است، به دلیل افزایش سرعت 
بهره برداری از این واحدهای مســکونی، کارساز 
و پیش برنده اســت زیرا به اعتقاد کارشناســان 
ســرعت ســاخت واحدهای مســکونی ویلایی 
یک طبقه، خصوصاً با اســتفاده از تکنولوژی های 
ساخت وساز، از مهم ترین فواید این طرح در قالب 

نهضت ملی مسکن است.

افقی سازی؛ به سود متقاضیان مسکن است
در این رابطه فرشــید ایلاتی کارشــناس مسکن 
در گفت وگو بــا مهر با بیــان اینکــه بلندمرتبه 
ســازی و تراکم بــالا یکــی از ســرنخ های مهم 
مشکلات کلان شــهرهای کشور اســت، گفت: 

بلندمرتبه سازی در کلان شهرها تاکنون از سوی 
کارشناسان زیادی مورد انتقاد قرار گرفته که رشد 
شــتابان جمعیت و مهاجرت از روستاها به سمت 
شهرهای بزرگ باعث شــد تا بلندمرتبه سازی به 
عنوان یک راه حل برای این بحران مطرح شــود، 
به طوری که هم اکنون بلند مرتبه سازی به عنوان 

نمادی برای کلان شهرها به شمار می رود.
وی افزود: در ســال های اخیر شــاهد بلندمرتبه 
ســازی در کلانشــهرها هســتیم در صورتی که 
درگذشته ســاختمان های بلند برای امور اداری 
و تجاری استفاده می شد، البته یکی از مهم ترین 
مشــکلات اساســی بلند مرتبه ســازی تخریب 
محیط زیســت خواهد بود، زیرا که در سایه بلند 
مرتبه سازی شاهد از بین رفتن باغات و فضاهای 
ســبز موجود خواهیم بود که ایــن روند می تواند 

تبعات منفی را در کشور رقم بزند.
این کارشــناس مســکن در ادامه افــزود: دولت 
چهاردهم در راســتای عمل به تعهد طرح نهضت 
ملی مســکن نباید به ســمت بلند مرتبه سازی 
حرکت کند، زیرا علاوه بر اینکه تحویل واحدهای 
مســکونی زمان بر خواهــد بود و از ســوی دیگر 
اجرای این طرح سرمایه بیشــتری از افقی سازی 
صرف خواهد کــرد، به عبــارت دیگــر دولت با 
اعطای زمین به متقاضیان در روســتاها و اعطای 
تســهیلات به آنهــا می تواند کمتر از یک ســال 

مستأجران را صاحب خانه کند.
وی تصریــح کــرد: بــا توجه بــه تــورم مصالح 
ســاختمانی و زمان بر بودن ســاخت مســکن 
آپارتمانی، تنها مســتأجران با شــیوه تدریجی 
ساخت مســکن طعم خانه دار شــدن را خواهند 
چشیدبا توجه به تورم مصالح ساختمانی و زمان بر 
بودن ساخت مســکن آپارتمانی، تنها مستأجران 
با شــیوه تدریجی ساخت مســکن طعم خانه دار 
شــدن را خواهند چشــید؛ در بازاری که قیمت 
مصالح دارای تــورم و تغییر روزانه اســت عنصر 
زمان نقش کلیدی ایفــا می کند. در این رابطه نیز 
تفاوت محسوســی میان مدت ساخت خانه های 
تک طبقــه با مــدت ســاخت ســاختمان های 

چندطبقه وجود دارد.
ایلاتی گفت: با توجه به موارد ذکر شــده، ساخت 
مسکن با شــیوه افقی ســازی می تواند با ساخت 
تدریجی مسکن؛ دســت دلالان را کوتاه و مردم 
واقعی را صاحب خانه کنــد، خانه های تک طبقه 
پس از ســفت کاری و آماده ســازی نسبی نمای 
بیرونی خانه؛ قابلیــت تحویل به افــراد را دارد و 
مراحل بعدی را می توان به تدریج و با آماده شدن 
سرمایه ی افراد تکمیل شــود. اکثر این افراد نیز 
حاضرند میــان دو گزینه ی هرگــز صاحب خانه 
نشــدن یا تکمیل و اســکان تدریجی، گزینه ی 
دوم را انتخاب کننــد؛ در این صورت اســت که 
وعده های طرح های نهضت ملی مســکن محقق 
خواهند شــد و خانــه به دســت جامعه ی هدف 

حقیقی طرح می رسد.
 مدل چندطبقه ســازی که قابل تحویل و تکمیل 
تدریجی نیســت باعث شیوع فروش فیش توسط 
مردم به ســرمایه داران و دلالان می شود. افرادی 
که حین فرایند پرداخت و انتظــار برای خانه دار 
شــدن؛ در اثر تورم هر روز با مشکلات اقتصادی 
جدیدتری مواجه می شوند؛ بدهی و انتظار بیشتر 
را برنتابیده توسط دلالان تحریک به فروش فیش 
مسکن می شوند و در نهایت باز هم خانه به دست 
دلال و ســرمایه دار می رســد. این در حالی است 
که در مدل تک طبقه ســازی می توان با ساخت 
تدریجی مسکن؛ دســت دلالان را کوتاه و مردم 

واقعی را صاحب خانه کرد.
در کنار مباحث ذکر شده، یکی دیگر از پیامدهای 
منفی بلندمرتبه سازی در کلان شهرهای کشور، 
برهــم زدن جریان طبیعی هوا و بســته شــدن 
کریدور هوایی آن هاست. جانمایی ساختمان های 
بلند در مناطق نامناســب شــهرها و در مســیر 
جریان باد باعث می شــود جریان هوا ساکن شود 
و ذرات آلاینده حاصــل از فعالیت های جمعیت 
زیاد شــهرها امکان حرکت نداشــته باشند. در 
این حالت آلاینده ها در هوا انباشــته شده و باعث 
آلودگی شدید و مشکلات تنفسی برای انسان ها 

می شوند.
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